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Het recht 
om te 
stemmen 
is een 
essentieel 
kenmerk 
van een 
democra-

tische samenleving. Het geeft 
burgers de mogelijkheid om deel 
te nemen aan het politieke 
proces en invloed uit te oefenen 
op de beslissingen die hun leven 
beïnvloeden. Dat kiesrecht is 
echter in veel landen geen van-
zelfsprekendheid. Zo is in 
Amerika bijvoorbeeld van ruim 6 
miljoen Amerikanen het stem-
recht ontnomen, omdat ze in de 
gevangenis zitten of ooit zijn ver-
oordeeld voor een zwaar 
misdrijf.

Nederlands kiesrecht
Het uitsluiten van het kiesrecht 
gebeurt in Nederland – gelukkig 
– niet zo vaak. Het algemeen kies-
recht is als grondrecht in artikel 
4 van de Grondwet opgenomen. 
Sinds 1986 is het voor gedetineer-
den mogelijk dit recht uit te 
oefenen. Het algemeen kiesrecht 
bestaat uit zowel het actief als 

het passief kiesrecht. Het actief 
kiesrecht is het recht om te 
stemmen, ook wel het stemrecht 
genoemd. Het passief kiesrecht is 
het recht van een persoon om 
zich verkiesbaar te stellen. 

In Nederland zijn er een aantal 
voorwaarden om te mogen 
stemmen. Zo moet je de stemge-
rechtigde leeftijd van 18 jaar 
hebben bereikt, beschikken over 
de Nederlandse nationaliteit en 
niet zijn uitgesloten van het kies-
recht. De voorwaarden om het 
actief en passief kiesrecht te 
kunnen uitoefenen, zijn het-
zelfde. Oók gedetineerden 
hebben dus zowel actief als 
passief kiesrecht. Met betrekking 
tot het passief kiesrecht geldt dat 
een gedetineerde dus wel 
gekozen kan worden, maar dat 
het daadwerkelijk innemen van 
de zetel niet mogelijk is gedu-
rende de detentieperiode.

Uitsluiting van het kiesrecht
In de periode na de Tweede 
Wereldoorlog werd in Nederland 
het kiesrecht ontnomen aan 
85.000 Nederlanders die samen 
hadden gewerkt met de Duitsers.
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Oproep aan DJI: zorg voor mobiele stembureaus in P.I.’s  
tijdens de Tweede Kamerverkiezing op 22 november 2023

Het kiesrecht geldt óók 
voor gedetineerden

Jordi L’Homme

In Amerika hangt voormalig president Donald J. Trump een langdurige celstraf boven het hoofd, 
nu er meerdere strafrechtelijke onderzoeken naar zijn handelen lopen. Dat hij mogelijk een 
gevangenisstraf opgelegd gaat krijgen, wil echter niet zeggen dat hij geen president meer kan 
worden bij de verkiezingen die gaan plaatsvinden in november 2024. Zelfs wanneer Trump in 
de gevangenis terechtkomt, kan hij nog steeds president worden. Niet alleen in Amerika zijn 
er binnenkort verkiezingen; in Nederland mogen we op 22 november aanstaande weer naar de 
stembus. Uit recente peilingen blijkt dat slechts 17 procent van de kiezers op dit moment zeker 
weet welk vakje aangekruist gaat worden. Het beloven spannende verkiezingen te worden. 
Ook gedetineerden mogen gaan stemmen, al weten veel gedetineerden niet dat dit mogelijk 
is. Wat zijn je rechten als gedetineerde? Is het in Nederland – net als in Amerika - óók mogelijk 
om je als gedetineerde verkiesbaar te stellen? In dit artikel gaat mr. J.L. (Jordi) L’Homme in op 
onder meer deze vragen en pleit hij ervoor dat voor de Tweede Kamerverkiezing in november 
in alle P.I.’s een mobiel stembureau aanwezig is.
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COMMENTAAR

Tbs-klinieken zitten vol
Tbs-klinieken lopen tegen hun grenzen aan. Er 
zitten al ruim honderdvijftig mensen te 
wachten op hun behandeling. Het gaat daarbij 
vooral om mensen die in de gevangenis zitten 
en die daar wachten tot ze in een tbs-kliniek 
opgenomen kunnen worden. Feit is, dat voor-
malige tbs’ers aanzienlijk minder recidiveren 
dan mensen die een kale gevangenisstraf 
ondergaan hebben. De Raad voor de 
Rechtspraak leert ons dat het aantal tbs-opleg-
gingen in 2021 331 was en in 2022 311. Te hopen 
valt, dat die dalende trend zich doorzet. 

Het kan echter nog jaren duren om daarmee 
voldoende effect te sorteren op de beschikbaar-
heid van tbs-plekken voor wachtenden in de 
gevangenis. Er moet dus meer in gang worden 
gezet. Tbs-advocaat Job Knoester vraagt ver-
derop in deze krant terecht aandacht voor het 
feit dat rechters nog zeer regelmatig lange 
straffen opleggen in combinatie met tbs. Dit 
terwijl de Hoge Raad al in 2006 bij cassatie van 
het vonnis tegen Lucia de B. oordeelde dat een 
veroordeling tot levenslang niet kan samen-
gaan met tbs. Omdat levenslange gevangenis-
straf in Nederland in beginsel echt levenslang 
is (en dus nauwelijks perspectief biedt op terug-
keer in de samenleving) en terbeschikkingstel-
ling een maatregel (geen straf) is die juist wel 
gericht is op terugkeer in de samenleving, oor-
deelde de Hoge Raad dat deze combinatie niet 
mogelijk is. 

Te lange behandelduur
In het verlengde van die uitspraak is het besef 
doorgedrongen dat langere straffen sowieso 
haaks staan op tbs. In 2015 heeft een 

zogenoemde Taskforce zich concreet bezigge-
houden met mogelijkheden voor het verkorten 
van de behandelduur van tbs. Die is intussen 
iets teruggelopen, vanaf elf jaar voorheen naar 
nu zo’n 9,5 tot 10 jaar. Dat is nog steeds fors. 

Gegeven het verstopt raken van het systeem 
zou verdere verkorting van de behandelduur 
zeer welkom zijn. Maar ook de systematiek van 
de beoordelingen of een tbs’er klaar is om 
stapsgewijs in de samenleving terug te keren 
zou nog eens tegen het licht gehouden mogen 
worden. Bij tbs’ers wordt tweejaarlijks bekeken 
of ze meer vrijheden kunnen krijgen. Voor de 
meesten is het dan nog te vroeg. Waarom zou 
de frequentie van die beoordelingen niet ver-
groot kunnen worden tot bijvoorbeeld eens per 
anderhalf jaar? Daarmee kan de kans groter 
worden dat tbs’ers die feitelijk al uitbehandeld 
zijn niet langer noodgedwongen een instroom-
plek bezet houden.

Te lange straffen
Daarnaast is het aan de rechterlijke macht om 
de neiging om naast tbs lange straffen op te 
leggen eindelijk in te perken. De eerder 
genoemde Taskforce heeft zeven jaar geleden al 
omstandig uitgelegd dat uitstel van behande-
ling geen positief effect heeft op het psychia-
trisch ziektebeeld en behandelbaarheid van de 
tbs-gestelde. Oftewel: hoe langer de gevangenis-
straf, hoe groter de kans op een langere behan-
delduur in de tbs. Zo lijkt tbs alsnog besmet te 
raken met vergelding. Een hoogst onwenselijk 
effect, dat bovendien haaks staat op de humani-
taire beginselen die aan het strafrecht in ons 
land ten grondslag behoren te liggen. (BCh)

Het armzalige bajesloon
In een ver verleden is ooit aan de orde geweest het loon van gevange-
nen te verhogen. Daar was nooit geld voor oftewel geen animo. Als 
gevolg van de inflatie worden alom salarissen verhoogd, maar niet in 
de bajes. Het hongerloontje dat gedetineerden voor arbeid krijgen (95 
cent per uur) slaat nergens op. Het minimumloon geldt niet in de justi-
tiële inrichtingen en dat staat ook op gespannen voet met het beleid 
om een gevangene na detentie voor te bereiden op een succesvolle 
terugkeer in de maatschappij. In Duitsland bijvoorbeeld betaalt justi-
tie beter. Daar wordt bovendien de helft van het verdiende loon 
bewaard voor na de bajes, als een bescheiden startkapitaal voor een 
nieuw begin. Wie in de politiek bindt deze kat de bel eens aan? (JB)
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Strafzaak? Neem geen advocaat, neem een strafrechtadvocaat!
Vrijheid van advocaatkeuze is een belangrijk recht.
U bent niet verplicht zich bij te laten staan door de 
advocaat die u op het politiebureau bezocht heeft. Deze 
‘piketadvocaat’ hoeft helaas geen deskundige te zijn op 
het gebied van strafrecht.

Sommige advocaten doen maar een paar strafzaken per 
jaar. Natuurlijk volstrekt onvoldoende om deskundig te 
worden en te blijven op strafrechtelijk gebied. Zo kan het 
gebeuren dat de advocaat die u bijstaat in uw strafzaak 
zich voornamelijk bezighoudt met familierecht. Wij vinden 
dit een onwenselijke situatie. Regelmatig nemen wij 

zaken over van andere advocaten. Vaak zijn wij daarbij 
geconfronteerd met dossiers waarin men steken had 
laten vallen.

Ons kantoor behandelt uitsluitend strafzaken. Uw dossier 
wordt bij ons niet door één advocaat, maar door een team 
van specialisten zorgvuldig onder de loep genomen. Wij 
verdiepen ons voortdurend in de laatste ontwikkelingen 
op strafrecht gebied. Wij beseffen dat onze gedetineerde 
cliënten regelmatig bezocht willen worden om de 
voortgang van hun zaak te bespreken. Wij voldoen aan die 
behoefte!

Ons kantoor is betrokken bij grote strafzaken, maar of u 
nu verdacht wordt van fietsendiefstal of van moord; wij 
zien in elke zaak het belang van een goede verdediging. 

Wij treden op in het hele land en doen dat ook op basis van 
toevoeging (pro deo). Goede rechtsbijstand hoeft dus niet 
duur te zijn! Neem vrijblijvend contact met ons op:

Bel gratis: 0800-WEENING (0800-933 64 64).
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In 2019 liet de directeur van de 
Kiesraad weten dat er op dat 
moment nog maar slechts 25 
Nederlanders het kiesrecht ont-
nomen was. 

Het ontnemen van het kies-
recht gebeurt door de rechter. 
Dat kan op grond van artikel 28 
van het Wetboek van Strafrecht. 
Wanneer de rechter iemand ver-
oordeelt tot een vrijheidsstraf 
van ten minste één jaar, dan kan 
door de rechter als bijkomende 
maatregel het kiesrecht bij deze 
persoon worden ontnomen. Bij 
de grondwetsherziening van 1983 
heeft de wetgever een criterium 
geformuleerd voor welke delicten 
in aanmerking komen voor een 
dergelijke uitsluiting. Het moet 
gaan om delicten waarbij er 
sprake is van een ernstige aantas-
ting van de grondslagen van het 
Nederlandse staatsbestel (zoals 

bijv. terroristische misdrijven). 
Hiervan is echter niet snel sprake 
en de maatregel wordt dan ook 
vrijwel nooit opgelegd. 

Stemmen in de bajes
Oók gedetineerden hebben dus 
het recht om te kiezen en om 
gekozen te worden. Helaas blijkt 
de praktijk weerbarstiger te zijn 
dan men mag verwachten en laat 
de informatievoorziening over 
het kiesrecht binnen de P.I. te 
wensen over. Het wordt gedeti-
neerden daarnaast bepaald niet 
makkelijk gemaakt om daadwer-
kelijk een stem uit te brengen. 
Hoe kun je als gedetineerde je 
stem uit gaan brengen tijdens de 
Tweede Kamerverkiezing in 
november?

De meest voorkomende (en 
misschien ook wel praktische) 
manier om als gedetineerde een 
stem uit te brengen, is door het 
verlenen van een volmacht. 
Daarmee geef je een ander 

persoon (buiten de P.I.) toestem-
ming om namens jou een stem 
uit te brengen. Een volmacht kan 
worden verleend door het over-

dragen van de stempas aan een 
gemachtigde of door het indie-
nen van een verzoekschrift bij de 
burgemeester van de gemeente 
waar je mag stemmen. Hoe je dat 
verder precies moet regelen, 

voert te ver voor dit artikel, maar 
rond de verkiezingen worden 
over het algemeen binnen de P.I. 
flyers verspreid met instructies.

Een andere optie om je stem-
recht te kunnen uitoefenen, is 
door het aanvragen van (kortdu-
rend) verlof. Uit openbare infor-
matiebronnen blijkt dat daar 
kennelijk niet zoveel gebruik van 
wordt gemaakt. Maar hoezo zou 
je dit niet gewoon proberen als je 
graag je stem wilt uitbrengen?

Oproep aan DJI
Dat hangt ook samen met het feit 
dat het wat mij betreft zo is dat 
de overheid tot op heden tekort is 
geschoten in het effectief waar-
borgen van het kiesrecht voor 
gedetineerden. Hoezo worden er 
geen stembureaus in de P.I.’s inge-
richt, waardoor het voor gedeti-
neerden net zo eenvoudig is om 
te stemmen als voor ieder ander 
persoon in Nederland? Op NPO 
Radio 1 vertolkte een 

ex-gedetineerde het stemmen in 
de bajes als ‘een proces met te 
veel drempels’. 

In 2017 was er slechts één P.I. in 
Nederland waar een mobiel stem-
bureau werd ingericht: P.I. 
Almelo (locatie Karelskamp). De 
directeur van die P.I. zei daar des-
tijds over tegen RTV Oost: ‘Ik vind 
dat deze mensen gebruik moeten 
maken van hun kiesrecht, of je nu 
gedetineerd bent of niet.’

Dat is een instelling die naar 
mijn mening breed gedeeld zou 
moeten worden binnen de gehele 
Dienst Justitiële Inrichtingen 
(DJI). Mijn oproep aan de DJI is 
dan ook: zorg voor eenduidig 
beleid, waarbij iedere P.I. een 
mobiel stembureau heeft tijdens 
de Tweede Kamerverkiezing op 22 
november aanstaande. 

Mr. Jordi L’Homme is 
strafrechtadvocaat bij Plasman cs 
advocaten Amsterdam en 
redacteur van deze krant.

In 2021 werden door de 
Dienst Justitiële Inrichtingen (DJI) 

dagelijks meer dan 80.000 boterhammen 

uitgedeeld binnen onze inrichtingen 

werd er 7.100.000 km 

afgelegd voor vervoer en ondersteuning  

en was een gemiddelde cel nog steeds 

5 x 2 x 2,5 (lxbxh) groot 

moest er dagelijks voor 10.781  

bedden linnengoed worden gewassen 

en bestond het totale personeelsbestand van DJI 

voor 35% uit vrouwen en 65% uit mannen

was de gemiddelde leeftijd van die 

volwassen gedetineerde 37 jaar 

was de gemiddelde verblijfstijd van 

een volwassen gedetineerde 139 dagen 

en kostte 1 plaats in een gevangenis 

(en/of Huis van Bewaring) € 324 per dag 

De gemiddelde verblijfsduur van 

een patiënt is ruim 7 jaar 

7.100.000

Wie zijn de mensen 
die vastzitten?

•  Volwassenen die wachten 

op een vonnis

• Veroordeelde volwassenen

• Jongeren die wachten 

op een vonnis

• Veroordeelde jongeren

• Volwassenen die 

psychiatrische 

behandeling of 

zorg nodig hebben

Op jaarbasis stromen circa  

29.300
nieuwe justitiabelen in

Gemiddeld zijn er per dag 

10.781
justitiabelen ‘binnen’

•  Illegale of 

aan de grens 

geweigerde 

vreemdelingen

Samen noemen we ze  ‘justitiabelen’.

Daarvan is 95% man en 5% procent vrouw

In 2017 was er 
slechts één P.I. 
in Nederland 

waar een mobiel 
stembureau 

werd ingericht

Uit: Dit is DJI in cijfers en feiten
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PPeerrssoooonnlliijjkk,,  rreessuullttaaaattggeerriicchhtt  eenn  aallttiijjdd  ggooeedd  bbeerreeiikkbbaaaarr..  

DDaatt  zziijjnn  wwiijj..  BBiijj  oonnss  kkrriijjggtt  uu  oovveerraall  iinn  NNeeddeerrllaanndd  ddee  bbeesstt  mmooggeelliijjkkee  

jjuurriiddiisscchhee  bbiijjssttaanndd  oopp  ddee  vvoollggeennddee  ggeebbiieeddeenn::  

Ervaringen en meningen van gedetineerden 

Motieven om zwijgrecht 
al of niet te gebruiken
Miet Vanderhallen en Melanie Sauerland

Het zwijgrecht is een fundamenteel procedureel recht voor iemand 
die van een misdrijf verdacht wordt. Uit onderzoek blijkt dat politie en 
rechters conclusies trekken uit het feit dat iemand zwijgt. Zo denken 
zij dat het met name schuldige verdachten zijn die zwijgen. We weten 
echter heel weinig over waarom verdachten beslissen om te zwijgen 
en of zij zich bewust zijn van de risico’s die het zwijgrecht inhoudt. 

Om inzicht te 
krijgen in het 
beslisproces 
van verdach-
ten om te 
zwijgen en 
hun ervarin-

gen met de reactie en gevolgen 
daarvan, hebben we een studie 
uitgevoerd in België en 
Nederland. Dit onderzoek werd 
gefinancierd door het 
Universiteitsfonds Limburg 
(SWOL). In totaal namen 29 gede-
tineerden met een gevangenis-
straf van minstens drie jaar deel 
aan een van vier 
‘focusgroep- interviews’. 

De deelnemers hadden een 
sterke voorkeur voor het gebruik 
van het zwijgrecht en adviseer-
den om te zwijgen gedurende de 
volledige procedure. Het enige 
moment waarop volgens een 
aantal respondenten gesproken 
zou kunnen worden, was ter 
zitting omdat dan het verhaal 
niet meer verdraaid kan worden. 
Wantrouwen tegenover de 
politie, die het verhaal zou probe-
ren te verdraaien of opblazen was 
één van de belangrijkste redenen 
om te zwijgen. 

Medeverdachten
Daarnaast was de aanwezigheid 
van medeverdachten een sterke 
incentive om gebruik te maken 

van het zwijgrecht omdat ze geen 
verrader wilden zijn en mede-
daders wilden beschermen. Ook 
bescherming van zichzelf en 
familie tegen represailles van een 
criminele organisatie werd in dit 
verband door enkele deelnemers 
aangehaald. 

Zoals in eerdere studies al is 
gebleken, speelde ook het advies 
van de advocaat een belangrijke 
rol, al volgden niet alle deelne-
mers dit systematisch. Het is 
vooral van belang, zo stelden de 
deelnemers, om een goede advo-
caat te hebben. In tegenstelling 
tot eerdere onderzoeken waar de 
sterkte van het bewijs werd aan-
gehaald als belangrijkste factor 
om te bekennen, was een groot 
aantal deelnemers van mening 
dat ook bij sterk bewijs het beter 
is om te zwijgen. Toch gaven ook 
enkele respondenten aan dat het 
in sommige gevallen in je voor-

deel kan zijn om te bekennen. 
Maar eigenlijk, zo gaven deel-

nemers van het onderzoek aan, 
maakt het voor de gevolgen van 
de uitkomst van de zaak en de 
bestraffing niet echt veel uit wat 
je doet. Velen van hen hadden 
vanuit hun ervaringen over het 
algemeen een negatief beeld van 
politie en justitie. Hierdoor leek 
het alsof zowel zwijgen, ontken-
nen als bekennen een negatieve 
invloed heeft op de uitspraak en 
met name op de uitgesproken 
straf. 

Ernstige misdrijven
Het is wel van belang om te ver-
melden dat dit beeld ook 
gekleurd kan zijn doordat de 
deelnemers allemaal veroordeeld 
zijn voor ernstige misdrijven. Bij 
hen is de gekozen strategie dus 
niet succesvol geweest. 
Bovendien waren de meesten al 
eens eerder veroordeeld. Zelf 
gaven sommige respondenten 
inderdaad ook aan dat het bij 
minder ernstige misdrijven soms 
beter kan zijn om te spreken en 
onderzoek toont ook dat recidi-
visten inderdaad meer geneigd 
zijn om te zwijgen. Dit kan 
hebben bijgedragen tot de sterke 
voorkeur voor het gebruik van 
het zwijgrecht. 

Wat de reactie van de politie 
op het zwijgrecht betreft, moet 

opgemerkt worden dat volgens 
de respondenten meerdere stra-
tegieën gebruikt worden om 
zwijgende verdachten onder 
druk te zetten, zoals het blijven 
herhalen van vragen, het doen 
van beloftes, de verdachte intimi-
deren en het betrekken van 
familie. Meer onderzoek naar het 
respecteren van het zwijgrecht 
en de kwaliteit van verhoren is 
dan ook aangewezen. 

Beide auteurs zijn docent 
Rechtspsychologie aan de 
Universiteit van Maastricht.  
M. Vanderhallen is tevens verbon-
den aan de Universiteit Antwerpen. 
Hun oprechte dank gaat uit naar 
alle respondenten voor hun deel-
name, de directies voor hun mede-
werking en de drie student-assis-
tenten voor hun bijdrage aan dit 
project.

Dé reden om 
te zwijgen? 

Wantrouwen

Bescherming 
tegen 

represailles 
telt ook

Universitair docent M. Sauerland Universitair docent M. Vanderhallen

Geen vogels 
meer op cel
Vanaf 1 januari 2024 is het niet 
meer toegestaan om vogels te 
houden in de PI Veenhuizen. 
De directie heeft hiertoe beslo-
ten uit oogpunt van hygiëne, 
gezondheid en dierenwelzijn. 
Daartoe worden de huisregels 
aangepast met ingang van 
2024. Het is dan verboden om 
vogels te houden. Het hebben 
van een of meer vogels is dan 
een overtreding van de huisre-
gels. Het is dan ook niet langer 
toegestaan om vogels over te 
dragen aan een medebewoner, 
overnemen kan ook niet meer. 
Vanaf 1 september 2023 is het 
niet langer mogelijk om vogels 
in te voeren. Wie nu een vogel 
op cel of elders in de bajes 
heeft, is verplicht de vogel(s) 
uit te (laten) voeren vóór 1 
januari 2024. Je zult maar geen 
relatie buiten de bajes hebben, 
waar laat je dan je vogel? Vrij? 
Zeker voor langgestraften was 
en is een vogel op cel iets waar 
plezier aan beleefd wordt. Of 
de vogels in kwestie er ook blij 
mee zijn/waren, is natuurlijk 
wel de vraag.  
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Combinatie langdurige straf én tbs is bijna standaard

Lange celstraf ‘plus’ 
belemmert het doel van tbs

Job Knoester

28 jaar cel en tbs. Dat kreeg Michael P. onder andere voor gekwalificeerde doodslag. 
Steeds vaker lezen we over uitspraken waarin een lange gevangenisstraf met tbs 
wordt gecombineerd. Maar de rechtbank in Rotterdam gaf op 14 juli 2023 een scherp 
signaal af in de zaak tegen John S. rond de schietpartij bij een zorgboerderij. Na een 
eis van 30 jaar gevangenisstraf en tbs voor drievoudige moord legde de rechtbank 
levenslang op en dus geen tbs. Dat tbs niet kan naast een levenslange gevangenisstraf, 
maakte de Hoge Raad eerder al duidelijk in de zaak tegen Lucia de B. 

Ook in de zaak tegen John S werd 
duidelijk dat de rechter meent 
dat door tbs te combineren met 
een lange celstraf het doel van tbs 
niet kan worden bereikt. Tbs is 
erop gericht mensen op een 
veilige manier te laten terugke-
ren in de samenleving. Zowel het 
OM als de verdachte gingen in 
beroep. Het is nog maar de vraag 
of dit vonnis in hoger beroep 
overeind blijft, maar het punt dat 
de rechter maakt is duidelijk.

Wat is tbs?
Tbs is de afkorting van  
terbeschikkingstelling. De 
rechter kan deze maatregel 
opleggen aan mensen die een 
zwaar delict pleegden en tijdens 
het delict leden aan een stoornis. 
Voor de meeste mensen duurt tbs 
heel lang. Op de website van TBS 
Nederland is te lezen dat de 
gemiddelde behandelduur nu 9,4 
jaar is. In werkelijkheid is dit 
geen gemiddelde maar een 
mediaan. Wat men doet is een 
instroomjaar als uitgangspunt 
nemen. Dan wordt bijvoorbeeld 
gekeken hoeveel mensen er in 
2010 in tbs zijn gekomen. Als de 
helft dan na 9 jaar is uitge-
stroomd noemt met dat het 
‘gemiddelde’ maar dat is het 
eigenlijk niet. We weten dan 
immers nog niet hoelang het 

tweede gedeelte in tbs zal verblij-
ven. Bovendien wordt bij de bere-
kening geen rekening gehouden 
met proefverlof en voorwaarde-
lijke beëindiging. Proefverlof is 
de laatste fase van alle tbs-verlo-
ven. Tijdens proefverlof woont 
iemand niet meer in een kliniek 
en houdt de reclassering toezicht. 
Er zijn weinig mensen bij wie de 
tbs met dwangverpleging korter 
dan 9 jaar duurt. Bijna een kwart 
van alle mensen in tbs verblijven 
langer dan 15 jaar in dat systeem. 
Sommige mensen zullen nooit 
uit tbs komen.

Tbs is ook vergelding
Tbs is officieel geen straf maar 
een maatregel. Nu tbs met 
dwangverpleging lange vrijheids-
beneming betekent zou tbs ook 
als vergelding moeten worden 
gezien. Dat zou –meer dan nu het 
geval is – een dempende invloed 
op de lengte van detentie moeten 
hebben.

Taskforce behandelduur 
verkorting tbs
Ook deskundigen menen dat het 
combineren van lange celstraf 
met tbs onverstandig is. In 2015 
bood toenmalig staatssecretaris 
Fred Teeven de Tweede Kamer een 
rapport aan van de Taskforce 
behandelduur verkorting tbs. De 
taskforce bestond uit allerlei tbs-
experts zoals rechters, leden van 
het OM, tbs-klinieken en reclasse-
ring. Als vertegenwoordiger van 
de tbs-advocatuur schoof ik aan. 
De taskforce kreeg de opdracht 
de gemiddelde behandelduur 
omlaag te brengen. In die tijd 
betrof dit bijna 11 jaar. En toeval 
of niet: toen de taskforce klaar 
was lag het gemiddelde rond de 8 
jaar.

Advies aan rechters: geen 
lange gevangenisstraf samen 
met tbs
De taskforce gaf alle ketenpart-
ners uit de tbs-wereld adviezen. 
Aan rechters is het advies 
gegeven zoveel mogelijk terug-
houdend te zijn bij het opleggen 
van lange gevangenisstraffen in 
combinatie met tbs. Dat is niet 
voor niks. In diezelfde rapportage 
is uitgelegd dat uitstel van behan-
deling geen positief effect heeft 
op het psychiatrisch ziektebeeld 
en behandelbaarheid van de 

tbs-gestelde. Ook is door de task-
force benoemd dat discussie 
gevoerd moet worden welke 
gevangenisstraf zich niet meer 
verhoudt met het opleggen van 
tbs. Daarbij is het van belang dat 
het besef doordringt dat een 
lange straf behandelduur in het 
kader van tbs opdrijft.

Tbs-behandeling moet snel 
beginnen
In september 2022 kwam psychia-
ter, oud-voorzitter van TBS 
Nederland en directeur van de 
Van Mesdagkliniek Harry 
Beintema aan het woord in een 
podcast van WNL. Hij zegt dat 
mensen die behandeling nodig 
hebben daar zo snel mogelijk 
mee moeten beginnen. Volgens 
Beintema is iedere dag dat 
iemand langer in detentie zit ver-
loren tijd waardoor diegene 
alleen maar slechter wordt.

Ontbajessen
Hyacinthe van Bussel is directrice 
van tbs-kliniek de Rooyse Wissel 
en voorzitter van TBS Nederland. 
Begin augustus zegt ze in de 
Volkskrant in een artikel over de 
zaak tegen John S. dat iemand na 
een gevangenisstraf in tbs moet 
‘ontbajesen’. Ze legt uit dat men 
in de gevangenis leert gesloten te 
zijn door niet over het delict of 

gevoel te praten. In tbs moet dat 
juist andersom. Hoe langer de 
gevangenisstraf, hoe langer het 
duurt voor iemand ontbajest is, 
aldus Van Bussel.

Delict-analyse
Van Bussel vertelt verder dat de 
delict-analyse een belangrijke 
basis is voor de tbs-behandeling. 
Dan wordt heel gedetailleerd met 
de client de dagen voor, tijdens 
en na het delict nagelopen. Dat is 
vrijwel niet te doen als iemand 
jarenlang in de gevangenis zit 
voordat daarmee wordt gestart. 
Als je dat niet goed kunt doen, 
wordt de basis van de tbs-behan-
deling en daarmee de veiligheid 
negatief beïnvloed.

Combinatie lange celstraf 
en tbs maakt behandeling 
moeilijker
Vrij vertaald zeggen de oud- 
voorzitter van TBS Nederland 
Beintema en voorzitter 
Van Bussel: ‘Bij een combinatie  
van lange gevangenisstraf en tbs 
krijgen wij de opdracht de samen-
leving door behandeling veiliger te 
maken maar juist door die combi-
natie wordt het ons moeilijker 
gemaakt invulling aan die 
opdracht te geven’’.

Conclusie
De conclusie is dat het belangrijk 
is dat advocaten serieus werk 
maken van verweren tegen com-
binatievonnissen. Dat is in het 
belang van de cliënt maar zeker 
ook in dat van het succes van 
behandeling en daarmee de vei-
ligheid van de samenleving.

Job Knoester is advocaat gespecia-
liseerd in strafrecht en tbs bij 
Knoester, Van der Hut & Alberts 
Advocaten, Den Haag.

Advocaat en tbs-specialist Job Knoester.

Sommige mensen 
zullen nooit uit 

tbs komen

Wachtend op tbs 
is elke dag die je 
zit verloren tijd
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Wij, mr. Claartje van Keulen en mr. Claudia Dirkzwager, zijn ervaren strafrechtadvocaten en oprichters
 van het kantoor Van Keulen & Dirkzwager Advocaten. Wij zijn gespecialiseerd in het strafrecht. 

Ook voor pro deo bijstand kunt u bij ons terecht.

- Alle strafzaken
- TBS-zaken
- Jeugd(straf )zaken
- Zorgmachtiging (Wvggz)

A D V O C A T E N

VA N  K E U L E N  &  D I R K Z WA G E R

Studenten universiteit Amsterdam luisteren en adviseren

Gratis spreekuur in P.I.’s Lelystad, 
Schiphol en Alphen aan de Rijn
In diverse P.I.’s verspreid over het land organiseren studenten strafrecht en criminologie regelmatig 
een gratis spreekuur. Gedetineerden kunnen daar op afspraak problemen of vragen aan de studenten 
voorleggen. Zo staan een 25-tal studenten van de Universiteit van Amsterdam wekelijks klaar 
om vrijwillig in drie gevangenissen spreekuur te houden. Zij zijn georganiseerd in de Stichting 
Juridisch Spreekuur Gedetineerden (JSG), verbonden aan UvA. Door gratis aanvullende rechtshulp 
te verlenen proberen zij de rechtspositie van gedetineerden te waarborgen en de re-integratie van 
de gedetineerden te bevorderen. Op verzoek van de Bonjo vertellen zij over hun aanpak. De enthousiaste ploeg van JSG Amsterdam.

Wij bezoeken de betreffende gevangenis in twee-
tallen. Iedere woensdag verzorgen wij een spreek-
uur in P.I. Lelystad. Iedere vrijdag in J.C. Schiphol 
en in P.I. Alphen aan de Rijn (Maatschapslaan én 
Eikenlaan). 

Gedetineerden kunnen met allerlei vragen 
gratis bij ons terecht. Voor vragen over het leven 
in detentie (bijvoorbeeld vragen over: arbeid, 
bezoek, overplaatsing of het dagprogramma) of 
bij vragen over het leven buiten detentie (bijvoor-
beeld vragen over: familierechtelijke kwesties, 
huur en uitkeringen) kun je bij ons terecht. 

Binnen de stichting geldt een geheimhoudings-
plicht, dat wil zeggen dat alles wat de gedeti-
neerde aan ons vertelt, binnen de stichting zal 
blijven. Maar: vragen over een strafzaak nemen 
wij niet in behandeling. Hiervoor moet de gedeti-
neerde bij zijn advocaat zijn. 

Hoe het werkt
De gedetineerde kan zelf een afspraak maken 
door een verzoekbriefje in te vullen dat op de 
afdeling dan wel op het re-integratiecentrum ver-
krijgbaar is. De twee studenten die op dat 
moment de gevangenis bezoeken zullen de gede-
tineerde op laten roepen zodat het spreekuur kan 
beginnen. 

De gedetineerde kan op dat moment zijn 
verhaal bij ons kwijt en kan zijn vragen aan ons 
stellen. De studenten maken aantekeningen en 
noteren de vraag of vragen. Op veel van de vragen 
zullen wij niet direct antwoord kunnen geven. 
Dit omdat meestal nader onderzoek vereist is. In 
dat geval zorgen wij dat de gedetineerde een week 
later weer door ons wordt opgeroepen.

Een week later ontvangt de gedetineerde dus 
alsnog de antwoorden op zijn vragen. In de week 
tussen het spreekuur en de overhandiging van de 
antwoorden zijn de studenten hard aan het werk 
om de vragen uit te werken en te beantwoorden. 

Waarborg
Om de kwaliteit te waarborgen worden de ant-
woorden gecontroleerd door het bestuur van de 
stichting. De studenten zijn allemaal vrijwillig 
aangesloten bij de stichting, het is dus vrijwilli-
gerswerk. Omdat ieder van ons druk bezig is met 
de studie, werk of stage wordt iedere aangesloten 
student maar twee keer per maand ingedeeld 
voor een spreekuur. Als gedetineerde is het dus 
goed om te weten dat de kans aanwezig is dat de 
antwoorden op je vragen een week later door 
twee andere studenten worden overhandigd. 
Deze studenten hebben zich goed voor het betref-
fende spreekuur ingelezen, zodat zij op de hoogte 
zijn van de vragen die aan bod zijn gekomen en de 
gedetineerde kunnen helpen met nadere uitleg 
van de antwoorden.

De spreekuren worden gehouden op het re-
integratiecentrum van de betreffende P.I. Op de 
Maatschapslaan van P.I. Alphen aan de Rijn wordt 
het spreekuur in een advocatenruimte gehouden. 

Overigens worden ook in P.I. Veenhuizen en P.I. 
Zutphen spreekuren verzorgd, door studenten 
van andere universiteiten. 

Gemotiveerde studenten
Vrijwillig de gevangenis in gaan, wie doet dat nou? Voor studen-
ten is vrijwilliger zijn bij het juridisch spreekuur gedetineerden 
dé uitgelezen kans om ervaring op te doen in het strafrechtelijke 
werkveld. De theorie die we in de collegebanken voorgeschoteld 
krijgen, kunnen we zo – natuurlijk met de nodige omzichtigheid 
– gaan toepassen in de praktijk. Omdat de vragen van de gedeti-
neerden zeer uiteenlopen, bevordert dit ook onze algemene 
kennis van de verschillende rechtsgebieden. 

Daarnaast worden er door de stichting lezingen en cursussen 
georganiseerd. Wij nodigen gastsprekers uit die werkzaam zijn 
binnen het strafrecht dan wel veel kennis hebben van het straf-
recht. Deze cursussen beperken zich niet alleen tot het strafrecht 
maar ook een cursus in gesprekstechnieken is aan bod gekomen. 
En ja, onlangs zijn ook mensen van Bonjo komen vertellen hoe zij 
zich inzetten voor de gedetineerden. 

Binnen de stichting delen we allemaal een passie voor straf-
recht. JSG verbindt deze studenten niet alleen door de spreek-
uren maar bijvoorbeeld ook door borrels of uitjes die worden 
georganiseerd. Op die manier bouw je als student al een goed 
netwerk op in het toekomstig werkveld. 

Ervaring telt
Ook niet onbelangrijk is natuurlijk de ervaring die je als student 
op doet. De eerste keer dat je als student onderweg bent naar een 
spreekuur is best spannend. Vaak ben je nog niet eerder in een 
gevangenis geweest, laat staan in contact geweest met een gede-
tineerde. Maar door het voeren van gesprekken met gedetineer-
den, ontwikkel je al een vaardigheid die bijvoorbeeld van pas 
kan komen als je later aan de slag gaat als advocaat. 

Kortom, JSG heeft als doel om de rechtspositie van de gedeti-
neerden te waarborgen en hoopt op die manier bij te dragen aan 
een succesvolle re-integratie van de gedetineerde. Daarnaast ver-
binden we studenten met een hart voor strafrecht; zo kunnen 
wij samen de nodige vaardigheden ontwikkelen die goed van 
pas kunnen komen in onze latere loopbaan.

Niet alle vragen 
kunnen we meteen 

beantwoorden
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ARTHUR VAN DER BIEZEN

De schijn tegen is nog geen bewijs

Vrijspraak voor het  
(mede) plegen van moord

Begin 2021 werd in Amsterdam Noord 
een bestelbus aangetroffen van een 
persoon die al enkele dagen vermist 
was. Nadat de bus voor nader technisch 
onderzoek naar de garage van de politie 
was gesleept, ontdekten de forensische 
ambtenaren het levenloze lichaam van 
de vermiste man in de laadruimte van 
de bus. Onderzoek wees uit dat de man 
als gevolg van meerdere schotwonden 
om het leven was gekomen. Een 
grootschalig strafrechtelijk onderzoek 
werd opgestart en daarbij bleek dat 
het slachtoffer reeds maanden voor zijn 
dood intensief werd geobserveerd. Deze 
langdurige observatie deed de politie 
vermoeden dat er sprake moest zijn 
van een goed geplande liquidatie in het 
criminele milieu. 

Al snel kwam er een verdachte in beeld 
die niet betrokken was bij de intensieve 
observaties van het slachtoffer. De ver-
dachte werd opgepakt en uitvoerig ver-
hoord. Hij verklaarde dat er inderdaad 
door hem op meerdere tijdstippen ver-
schillende voertuigen waren gehuurd en 
dat er daarnaast door hem peilbakens en 
telefoons waren aangeschaft, doch dat 

dat niet betekende dat hij enige betrok-
kenheid had met een moord. Door hem 
waren de auto’s privé gebruikt en ook uit-
geleend werden aan anderen. Nimmer 
heeft hij met de voertuigen iemand geob-
serveerd en nimmer zou hij een peilba-
ken onder andermans voertuig hebben 
geplaatst. Helder en duidelijk verklaarde 
hij tegenover de politie dat hij niet op de 
hoogte was van een plan om iemand te 
liquideren en dat hij zich niet met crimi-
nele zaken bezighield. 

Hoewel de gehele combinatie van han-
delingen er verdacht uitzag en de officier 
van justitie van mening was dat de ver-
dachte kennelijk leugenachtige verkla-
ringen had afgelegd, oordeelde de recht-
bank als volgt.

Oordeel rechtbank
De rechtbank overweegt dat, al zou ver-
dachte het slachtoffer hebben geobser-
veerd en met dat doel voertuigen hebben 
gehuurd, het dossier géén aanknopings-
punten bevat voor de aanname dat alle 
observaties enkel tot doel hadden om het 
slachtoffer te doden en dat verdachte 
wist van het plan om het slachtoffer te 
liquideren. 

Dit geldt volgens de rechtbank ook 
voor de aanschaf van bakens en mobiele 
telefoon die bij de observaties gebruikt 
zijn. Opzet gericht op het plegen van een 
moord kon dan ook niet bewezen worden 
volgens de rechtbank te Amsterdam. Ook 
opzet in voorwaardelijke zin (het willens 
en wetens aanvaarden van de aanmerke-
lijke kans dat er met en door zijn activi-
teiten een moord gepleegd zal gaan 
worden) achtte de rechtbank niet 
bewezen nu niet uit het dossier kon 
volgen dat hij dat risico aanvaard had nu 
verdachte had verklaard géén idee te 
hebben wat er met de voertuigen zou 
gaan gebeuren. Bij het huren van auto’s 
en het regelen van bakens kan immers 
niet zomaar gesteld worden dat ‘het niet 
anders kan’ dan dat die handelingen zijn 
gericht op het uitvoeren van een moord. 
Vrijspraak volgde zodoende voor het 
medeplegen van moord.

Bewijs ontbreekt
Subsidiair had het OM zich op het stand-
punt gesteld dat als moord niet bewezen 
zou kunnen worden er dan toch zeker 
sprake was van het behulpzaam zijn bij 
(medeplichtigheid) of het bevorderen 

van het misdadige oogmerk gericht op 
het plegen van een moord door het ver-
richten van voorbereidingshandelingen 
gericht op die moord. Ook met die rede-
nering maakte de rechtbank korte 
metten door te overwegen: ‘ …..bevat het 
dossier geen bewijs dat verdachte wist 
van een plan om [slachtoffer] te liquide-
ren, of dat verdachte bewust de aanmer-
kelijke kans heeft aanvaard dat de huur-
auto’s, peilbakens, telefoons en simkaar-
ten – voor zover hij daar al wetenschap 
van had – enige rol bij een levensdelict 
zouden spelen. Daarbij acht de rechtbank 
verder van belang dat huurauto’s, peilba-
kens en telefoons met simkaarten niet 
uitsluitend worden gebruikt voor het 
voorbereiden van een moord en op zich-
zelf niet zonder meer in relatie hoeven te 
staan met enig strafbaar feit.

Dit alles bij elkaar maakt dat de recht-
bank ook niet kan vaststellen dat ver-
dachte bewust de aanmerkelijke kans 
heeft aanvaard dat de door hem 
gehuurde auto’s en de aanwezige peilba-
kens, telefoons en simkaarten zouden 
worden gebruikt bij de uitvoering van 
een moord.’

Een opmerkelijke uitspraak, zeker 
gezien in het licht van andere strafzaken 
waarin rechtbanken gewoon veroordelen 
omdat de schijn van betrokkenheid in 
hun ogen al snel (vaak té snel) voldoende 
is voor een veroordeling.

Arthur van der Biezen is 
strafrechtadvocaat.

Waar komen 
de gedetineerden 
vandaan?
De verdeling van volwassen 

gedetineerden naar geboorteland:
58,6%  Nederland

5,9%  Caribisch Nederland

3,8% Marokko 

4,2% Suriname

3,9% Polen

23,6% Overige landen

Hoe lang zitten 
zij vast?

Volwassen gedetineerden zitten  

gemiddeld 139 dagen vast

47% is binnen 1 maand weer vrij

42% verblijft tussen 1 en 12 maanden 

10% zit langer vast dan 1 jaar

43 gedetineerden hebben onherroepelijk levenslang

Jongeren verblijven gemiddeld 3 maanden bij DJI

Tbs-patiënten verblijven ruim 7 jaar bij DJI

Vreemdelingen verblijven gemiddeld 5 weken bij DJI

Uit: Dit is DJI in cijfers en feiten
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BBB (Boer Burger Beweging)
De BBB werd opgericht door agra-
risch journaliste Caroline van der 
Plas en medewerkers van een op 
de agrarische sector gericht mar-
ketingbureau. De partij is ont-
staan vanuit het Twitter-platform 
‘BoerBurgerTweet’ en werd opge-
richt kort na de start van boeren-
protesten tegen de voorgenomen 
maatregelen vanwege de stikstof-
crisis. Bij de Tweede Kamer-
verkiezingen van 2021 behaalde 
de partij één zetel. Maar door de 
verhevigde politieke discussie 
over het aanpakken van groot-
schalig vervuilende boerenbe-
drijven bleek de partij bij de ver-
kiezingen voor de Provinciale 
Staten in maart dit jaar enorm 
populair geworden. Nadien 
liepen enkele Tweede Kamerleden 
van de PVV en van Ja21 over naar 
de BBB. De BBB zegt de belangen 
te behartigen van bewoners van 
het platteland, de boeren (vee-
teelt, kippenbatterijen, akker-
bouw), de visserij, tuinderij en 
jagers. Deze bevolkingsgroepen 
bestaan over het algemeen uit 
behoudende en meestal gelovige 
mensen, die alles graag houden 
zoals het is en aan nieuwigheden 
een broertje dood hebben. De 
BBB wil maatregelen voor het 
behalen van de afgesproken kli-
maatdoelen zoveel mogelijk 
tegengaan, wat in flagrante 
tegenspraak is met haar claim 
pal voor de natuur te staan. 

BIJ1 
De partij BIJ1 werd in 2016 opge-
richt door activiste en televisie- 
en radiopresentatrice Sylvana 
Simons, maar die heeft zich 
onlangs teruggetrokken als lijst-
trekker. De partij streeft naar een 
samenleving op basis van gelijk-
waardigheid, rechtvaardigheid 
en solidariteit. BIJ1 neemt een 
radicaal standpunt in over discri-
minatie en onderdrukking 
vanwege bijvoorbeeld gender, 
kaste, etniciteit, sociale klasse, 
seksualiteit, religie, handicap en 
gewicht. Sinds de verkiezingen 
van 2021 heeft BIJ1 een zetel in de 
Tweede Kamer. BIJ1 positioneert 
zich aan de uiterste linkerflank 
van het Nederlandse politieke 
spectrum, ook links van de SP en 
GroenLinks. De opening van het 
verkiezingsprogramma van BIJ1 
luidt: ‘Ons programma stelt niet 
winst, maar mensen centraal. 
Met onze plannen halen we de 
basisvoorzieningen zoals zorg en 
openbaar vervoer uit de verwoes-
tende vrije markt, en terug in 
publieke handen.’ De partij wil de 
klimaatcrisis aanpakken door de 

grootste vervuilers verantwoor-
delijk te houden en te stoppen 
met fossiele subsidies. Daarnaast 
strijdt BIJ1 voor veilige migratie 
en een wereld zonder grenzen.

BVNL (Belang van Nederland)
De partij BVNL werd eind 2021 
opgericht door Wybren van Haga, 
die in 2019 uit de VVD-fractie 
werd gezet vanwege sympathie 
voor extreemrechts. Hij liep 
daarna over naar Forum voor 
Democratie, maar splitste zich 
ook van die partij weer af. Samen 
met twee andere ex-Forumleden 
heeft de BVNL momenteel drie 
Kamerzetels. De Haagse politicus 
Richard de Mos is woordvoerder 
van de partij. De partij noemt 
zich klassiek liberaal en cultureel 
conservatief. Verder ziet de partij 
individuele vrijheid, veiligheid 
en het beschermen van de 
Nederlandse historie en natio-
nale identiteit als baken van haar 
gedachtegoed. Regelmatig pleit 
de BVNL voor een zwaarder 
strafrechtsysteem.

CDA (Christen-Democratisch 
Appèl) 
Het CDA is een overwegend 
behoudend christelijk-sociale 
partij van gelovigen die zich 
graag richten op het herstel van 
normen en waarden. Wat 
daarmee bedoeld wordt, verschilt 
van jaar tot jaar. Zo heeft de partij 
zich de voorbije jaren ingezet 

voor versobering van de sociale 
zekerheid, maar zegt zij toch 
steeds dat solidariteit een kern-
waarde is. Onduidelijk blijft vaak 
met wie de partij dan solidair wil 
zijn. Naast het graag aanbeden 
gezin is de meest waarschijnlijke 
kandidaat – gezien de CDA-
politiek door de jaren heen – de 
agrarische sector. Hoewel de 
partij pretendeert voor duur-
zame economie te zijn, blijkt dat 
niet uit hun jarenlange steun 
voor uitbreiding van de veesta-
pel, megastallen en mega subsi-
dies voor boeren, hoewel de 
partij tegelijk pleit voor strengere 
Europese regels wat betreft die-
renwelzijn. Op het terrein van 
justitie is het CDA doorgaans 
voorstander van strenger 
straffen. 

ChristenUnie
De ChristenUnie (CU) is een chris-
telijk-sociale partij, gematigd 
behoudend. De partij is voorstan-
der van het behoud van traditio-
nele waarden en normen. Zo is de 
CU is tegen abortus, tegen eutha-
nasie en tegen het vrijgeven van 
cannabis. Op het gebied van 
milieu, ontwikkelingssamenwer-
king en asielbeleid stemt de 
CU-fractie in de Tweede Kamer 
vaak vooruitstrevend. De CU is 
ook voor een duurzame 
economie.

D66 (Democraten 66)
D66 is een 

sociaal-vooruitstrevende partij 
die zich richt op democratische 
vernieuwing, betere inrichting 
en financiering van het onder-
wijs, duurzaamheid en internati-
onale samenwerking. De partij is 
voorstander van Europese inte-
gratie. In het kabinet heeft D66 
zich sterk gemaakt voor het 
behalen van de internationaal 
vastgestelde klimaatdoelen en 
gepleit voor de daarvoor noodza-
kelijke vermindering van de CO2-
emissie in dit land. In medisch-
ethische kwesties als abortus en 
euthanasie gaat de partij steeds 
uit van het standpunt baas over 
eigen lijf. D66 staat graag op de 
bres voor de rechtstaat en is voor-
stander van meer alternatieve 
straffen in plaats van korte gevan-
genisstraffen. In het asielbeleid 
kiezen D66-Kamerleden bij voor-
keur voor de menselijke maat, 
waarbij wordt benadrukt dat 
Nederland migranten hard nodig 
heeft.

DENK
DENK is ontstaan uit een 
afsplitsing (de groep Kuzu/
Östürk) van de PvdA (zie ver-
derop). Reden van de breuk in 
2014 was, dat beide genoemde 
Kamerleden vonden dat de toen-
malige minister Lodewijk 
Asscher (PvdA) zich te kritisch 
opstelde tegenover Turkse orga-
nisaties in Nederland als Milli 
Görüs. De vergaande bemoeienis 
van Turkije met (de financiering 
van) dergelijke groeperingen hier 
is nog altijd een bron van zorg. 
DENK spant zich in voor het 
bevorderen van een verdraag-
zame, sociale, duurzame en 

rechtvaardige samenleving. In de 
afgelopen jaren heeft de fractie in 
de Tweede Kamer bij stemmingen 
doorgaans de lijn van linkse par-
tijen als SP, PvdA, Bij1 gevolgd. 
DENK wil extremisme bestrijden 
door de voedingsbodem aan te 
pakken. 

FVD (Forum Voor Democratie)
De FVD is een partij die vrij alge-
meen als extreemrechts-populis-
tisch en nationalistisch wordt 
beschouwd. Met democratie 
blijkt de partij keer op keer in 
weerwil van haar naam weinig 
op te hebben. Fractieleider 
Thierry Baudet hangt allerlei 
complottheorieën aan en 
beweerde al daags na de door 
Russische separatisten boven 
Oost-Oekraïne neergehaalde pas-
sagiersvlucht MH17 dat dit een 
aanval van Oekraïne zelf was. 
Alleen de Russische dictator 
Vladimir Poetin kan volgens hem 
de ‘kwaadaardige reptielen’ die 
de wereld leiden met succes 
bestrijden. Ook meent hij dat de 
machthebbers van Nederland 
zich in het geheim bezighouden 
met pedofiele praktijken. In april 
2023 werd bekend dat er volgens 
een aantal oud-medewerkers 
zowel bij de fractie als op het par-
tijkantoor van het FVD sprake 
was van een onveilige, intimide-
rende en toxische werksfeer, 
racisme, antisemitisme, vrou-
wenhaat en homohaat. Tijdens de 
Algemene Beschouwingen op 21 
september dit jaar ontvouwde 
Baudet het denkbeeld dat de 
maanlanding door de 
Amerikanen compleet in scène 
was gezet. Geert Wilders ant-
woordde toen snedig dat hij ver-
moedde dat Baudet zelf ook al 
een heel eind op weg naar de 
maan was. De standpunten van 
PVV en FVD lijken met name op 
het gebied van asielbeleid als 
twee druppels water op elkaar. 
Maar in tegenstelling tot de PVV 
spreekt de FVD steun uit aan de 
Russische dictator Poetin en wil 
de partij de wapenhulp aan 
Oekraïne zo snel mogelijk 
afbouwen.

GroenLinks - PvdA (Partij van 
de Arbeid)
GroenLinks en de PvdA komen bij 
de verkiezingen voor de Tweede 
Kamer voor het eerst met een 
gezamenlijke lijst. In de Eerste 
Kamer hebben zij eerder al een 
gezamenlijke fractie gevormd. 
GroenLinks en de PvdA zijn beide 
progressieve partijen die zich 

Beschrijving van het 
gedachtegoed van de 

politieke partijen
Op deze pagina’s van de Bonjo bieden we de lezer een beschrijving van politieke partijen, bedoeld om 
een beeld te krijgen van het gedachtegoed waar die partijen voor staan. De beschrijving is gebaseerd 
op wat de auteur daar in de loop van de afgelopen jaren over te weten is gekomen, op grond van het 
stemgedrag van de verschillende Kamerfracties van die partijen, uitspraken van prominente fractieleden in 
het parlement en in de media. Het gaat dus niet om de wensen en beloftes in de verkiezingsprogramma’s 
van de partijen, ook al omdat die op het moment dat deze krant ter perse ging nog niet alle beschikbaar 
waren. Verder worden van de 37 partijen die zich hebben aangemeld alleen die partijen beschreven die 
volgens peilingen kans maken op tenminste één zetel in de Tweede Kamer. 

Het overzicht (in alfabetische volgorde) is bedoeld als een globale kennismaking met de partijen en het 
soort ideeën waar ze voor staan. Het is niet bedoeld om een stemadvies te geven. Voor wie besloten 
heeft te gaan stemmen, als die mogelijkheid in de inrichting waar hij/zij verblijft wordt geboden – en dat 
zou wel zo behoren te zijn, zie het artikel van Jordi L’Homme op de voorpagina en pagina 3 – zou het 
aan te bevelen zijn om online de Stemwijzer te raadplegen. Idealiter zou dat toegestaan moeten worden, 
bijvoorbeeld op het RIC van de instelling, de bibliotheek of andere daarvoor ingerichte en toegeruste 
ruimte. Blijkt die mogelijkheid niet of niet zomaar geboden te worden, licht dan direct de Gedetineerden 
Commissie in en/of de Commissie van Toezicht. Want gebruikmaken van je grondwettelijk vastgelegd 
recht om te stemmen behoort ook in de justitiële inrichtingen optimaal te worden ondersteund. (BCh)

Overzicht voor de verkiezingen voor de Tweede Kamer 22 november 2023
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richten op sociale rechtvaardig-
heid, duurzaamheid en internati-
onale solidariteit. Beide zijn voor-
stander van een sterkere rol van 
de overheid in de economie en 
een grotere rol van Europa in de 
wereldpolitiek. GroenLinks is 
eerder voortgekomen uit een 
fusie tussen de vier linkse par-
tijen PSP, PPR, CPN en EVP. 
De PvdA is van oorsprong een 
sociaaldemocratische partij. Dit 
is een gematigde vorm van socia-
lisme die al vroeg voor parlemen-
taire deelname koos. De partij is 
voorstander van een sterke 
publieke sector en een eerlijke 
verdeling van welvaart. Bekende 
PvdA-ers waren voormannen als 
Drees en Den Uil die aan de wieg 
van de sociale welvaartstaat 
stonden, met sociale steun als de 
AOW, de WW en de Bijstand, des-
tijds geheel nieuwe taken die de 
overheid op zich moest nemen. 
Inmiddels blijkt het nodig daar 
verder aan te sleutelen en nemen 
meer partijen bij deze verkiezin-
gen begrippen als bestaanszeker-
heid en armoedeval in hun reper-
toire op. 
De nieuwe voorman van de geza-
menlijke lijst is Frans 
Timmermans, die daarvoor de 
belangrijke post van 
Eurocommissaris en vicevoorzit-
ter van de Europese Commissie 
inruilde. Als Eurocommissaris 
heeft Timmermans zich interna-
tionaal verdienstelijk gemaakt 
als warm pleitbezorger van drin-
gend noodzakelijke maatregelen 
op internationaal niveau om de 
klimaatverandering zoveel 
mogelijk tegen te gaan. Daarvoor 
heeft hij in Europa ingrijpende 
plannen gepresenteerd op het 
gebied van energietransitie, 
bestrijding van luchtvervuiling 
en betere bescherming van de 
natuur. Het samengaan van de 
PvdA met GroenLinks lag dan ook 
steeds meer voor de hand. 
Spannend wordt of de nieuwe 
combinatie de grootste partij 
kan worden in de Tweede Kamer.

JA21 (Conservatieve Liberalen)
De partij JA21, statutair 
Conservatieve Liberalen geheten, 
wordt algemeen gezien als een 
radicaal-rechtse partij, gematigd 
populistisch. Opgericht in 
december 2021 door Joost 
Eerdmans en Annabel Nanninga, 
die beide tot dan voor de FVD, de 
partij van Thierry Baudet, in de 
Kamer zaten. JA21 wil een klei-
nere overheid, minder overheids-
bemoeienis, lagere belastingen, 
drastische vereenvoudiging van 
het belastingstelsel, werken moet 
altijd lonen. Geen belastingdeals 
met multinationals. De partij is 
niet tegen Europa, maar wel kri-
tisch op de koers van de EU. Die 
moet minder geld uitgeven aan 
Zuid- en Oost-Europa en ook aan 

de EU-bureaucratie in Brussel. 
JA21 profileert zich zoals alle 
rechts-populistische partijen als 
anti-migratie partij en pleit voor 
invoering in Nederland van het 
strenge Deense asielbeleid. De 
partij is ook een voorstander van 
bindende volksraadplegingen 
(referenda) en, net als D66 voor 
een gekozen burgemeester. JA21 
wil kerncentrales bouwen in de 
strijd tegen de CO2-uitstoot en 
zet behalve op innovatie ook in 
op klimaatadaptatie (aanpassen 
aan het klimaat).

NSC (Nieuw Sociaal Contract)
De NSC is in augustus dit jaar 
opgericht door Pieter Omtzigt. 
De belangrijkste speerpunten 
van de partij zijn goed bestuur en 
bestaanszekerheid. De naam 
Nieuw Sociaal Contract is afge-
leid van de titel van Omtzigts 
boek ‘Een nieuw sociaal contract’ 
uit 2021 en verwijst naar een al 
veel ouder begrip uit de politieke 
filosofie, waarbij het basisidee is, 
dat een regering zijn mandaat 
van de bevolking dient te 
beschouwen als een sociaal con-
tract met rechten en plichten. Dat 
sluit aan bij de wapenfeiten van 
de uit het CDA afkomstige 
Omtzigt, die bekend is geworden 
door zijn niet aflatende inzet 
voor rechtsherstel van de grote 
groep ernstig benadeelde ouders 
met kinderen in de kinderop-
vang, de Toeslagenaffaire. Het 
kernwoord van zijn visie op de 
politiek is dan weer een typisch 
CDA-begrip, namelijk gemeen-
schapszin. We moeten letten op 
elkaar en er voor elkaar durven te 
zijn. Omtzigt promoveerde in 
2003 als wetenschapper in de eco-
nometrie en begon in datzelfde 
jaar als Kamerlid voor het CDA. 
Hij stapte in juni 2021 uit die 
partij omdat hij zich onvol-
doende erkend zag. Dat was zacht 
uitgedrukt. Fractiemedewerkers 
en Tweede Kamerleden zouden 
volgens Omtzigt over hem 
hebben gezegd dat hij een ‘psy-
chopaat, zieke man, teringhond, 
eikel, gestoord’ en ‘labiel’ is. 
Omtzigts optreden in de Kamer 
dwingt echter vrijwel altijd 
respect af. De peilingen laten dan 
ook een gunstig vooruitzicht 
voor hem zien.

PvdD (Partij voor de Dieren)
De Partij voor de Dieren werd 
opgericht in 2002 en heeft als 
hoofdthema het streven naar een 
dier- en milieuvriendelijker 
beleid. In 2006 werd Nederland 
het eerste land ter wereld waarin 
een partij met dit hoofdthema in 
het parlement is vertegenwoor-
digd. In de oprichtingsverklaring 

valt te lezen dat de PvdD zich op 
de eerste plaats richt op dieren-
welzijn, maar daarnaast ook 
standpunten heeft die met econo-
mie, cultuur, gezondheid en 
welzijn, verkeer, milieu en onder-
wijs te maken hebben. De partij 
heeft inmiddels zes zetels in de 
Tweede Kamer, drie in de Eerste 
Kamer en één in het 
Europarlement. De partij stelt 
noch links noch rechts te zijn en 
is van mening dat het dierenrech-
tenthema de traditionele tegen-
stellingen tussen links en rechts, 
religieus en atheïstisch over-
stijgt. In de regel wordt de Partij 
voor de Dieren echter geplaatst in 
het linkse politieke landschap.. 
In de aanloop naar de verkiezin-
gen van november dit jaar heeft 
fractieleider Esther Ouwehand 
zich tijdelijk teruggetrokken als 
lijsttrekker, in de hoop dat 
beschuldigingen aan haar adres 
voor integriteitsschendingen 
binnen de partijkringen tijdig 
vóór de verkiezingen van tafel 
kunnen. Toch zal ze zeer waar-
schijnlijk hoe dan ook bovenaan 
de kieslijst van de PvdD staan, 
omdat die ruim anderhalve 
maand vóór de verkiezingen 
moet worden ingediend.

PVV (Partij voor de Vrijheid) 
De PVV is een rechts-populisti-
sche partij van witte mannen en 
vrouwen die graag klagen over 
wat zij noemen een tsunami van 
moslims in ons land. Toch hangt 
nog altijd nauwelijks vijf procent 
van de bevolking hier de islam 
aan en wil dat percentage maar 
niet groeien. De vrijheid in de 
partijnaam is alleen bedoeld 
voor Nederlanders van wie de 
voorouders hier al lang gevestigd 
zijn. De PVV is dan ook tegen 
immigratie en voor behoud van 
de Nederlandse identiteit, 
althans zoals de PVV die ziet. En 
over vrijheid gesproken: de PVV 
beroept zich bij uitlatingen graag 
op de vrijheid van menings-
uiting, maar wil de Koran in ons 
land verbieden, evenals hoofd-
doekjes op straat, in openbare 
ruimtes en bij mensen die de 
overheid vertegenwoordigen, 
zoals politie en gemeenteambte-
naren. De partij hamert ook 
graag op het aambeeld van veilig-
heid en is voorstander van harder 
straffen. Bovendien is de PVV 
anti-Europa, zelfs de euro moet 
als munteenheid weer vervangen 
worden door de gulden, vindt 
Geert Wilders, sinds jaar en dag 
het enige lid van de partij. 

SGP (Staatkundig Gerefor-
meerde Partij) 
De SGP is een zeer behoudende 
christelijke partij van orthodoxe 

(streng in de leer) gelovigen die 
zich richten op een samenleving 
gebaseerd op Bijbelse normen en 
waarden. Daarmee zijn zij fel 
tegen abortus, euthanasie, drugs-
gebruik, winkelen op zondag e.d. 
De partij is voorstander van een 
beperkte rol van de overheid en 
een sterke gezins- en familiecul-
tuur. Vrouwen staan in de SGP 
altijd op het tweede plan.

SP (Socialistische Partij) 
De SP is een socialistische partij 
die zich richt op sociale recht-
vaardigheid, bestrijding van 
armoede en ongelijkheid. De 
partij is voorstander van een 
sterke publieke sector en een 
beperkte rol van de markt. De SP 
komt voort uit een beweging van 
mensen die in de Chinese dicta-
tor Mao Tse Tung een voorbeeld 
zagen. Sindsdien heeft de partij 
een geleidelijke ideologische ver-
andering ondergaan richting de 
linkervleugel van de sociaalde-
mocratie. Samen met BIJ1 behoort 
de SP tot de meest uitgesproken 
linkse partijen in de Nederlandse 
volksvertegenwoordiging. De 
partij is sterk georganiseerd en 
zorgt lokaal voor extra voorzie-
ningen zoals ondersteuning bij 
armoede. De SP formuleert fun-
damentele kritiek op het kapita-
lisme. Daarnaast onderscheidt de 
SP zich van linkse partijen als de 
PvdA en GroenLinks door een kri-
tische houding ten opzicht van 
de Europese Unie. Zij heeft dan 
ook geen zetels in het Europese 
parlement. Van de linkse partijen 
in het parlement is de SP de 
meest antimilitaristische. De SP 
roept op tot het bewerkstelligen 
van een democratische economie 
door alle essentiële voorzienin-
gen in publiek eigendom te 
brengen. De partij is de enige in 
het parlement vertegenwoor-
digde partij die expliciet streeft 
naar een republiek met een 
gekozen staatshoofd, maar 
omdat veel Nederlanders waarde 
hechten aan het koninklijk huis, 
vindt de partij dat het koning-
schap slechts dient te worden 
gemoderniseerd om zo goed 
mogelijk in de democratie te 
passen.

VOLT Nederland
De politieke partij Volt Nederland 
maakt deel uit van de Europese 
beweging Volt Europa, die door 
samenwerking van vooral jonge-
renbewegingen tot stand is 
gekomen. De fractieleider is 
Laurens Dassen. Volt Nederland 
werd in 2017 opgericht en 
behaalde in 2021 drie zetels in de 
Tweede Kamer, inmiddels nog 
twee door vertrek van Nilüfer 

Gündoğan, die uit de fractie werd 
gezet na beschuldigingen van 
ongewenst gedrag door dertien 
partijleden. Volgens lijsttrekker 
Dassen gaat het bij Volt vooral 
over Europese thema’s als 
klimaat, migratie, veiligheid en 
sociale ongelijkheid. De partij zet 
in op klimaatneutraliteit in 2040 
en duurzame innovatie, een effec-
tief migratiebeleid en handha-
ving van het NAVO-lidmaatschap. 
Werken over de grens moet mak-
kelijker gaan, zorg, cultuur en 
zzp’ers moeten een betere positie 
krijgen. Volt wil dat er een minis-
terie van digitale zaken komt. De 
partij is uit op meer transparan-
tie in de politiek en wil meer 
inspraak van de burgers. De 
sociale advocatuur moet worden 
verbeterd. Volt wil de Europese 
democratie en het Europese sub-
sidiestelsel hervormen. Volt 
maakt zich sterk voor menselijke 
waardigheid en bescherming van 
mensenrechten.

VVD (Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie) 
De VVD is een behoudende partij 
die het kapitalisme hoog in het 
vaandel voert. Grootverdieners 
en succesvolle ondernemers 
voelen zich er dan ook thuis. Het 
woord vrijheid in de naam staat 
dan ook vooral voor vrijheid voor 
ondernemers en voor een vrije 
arbeidsmarkt. Toch streeft de 
VVD ook vrijheid na op niet-eco-
nomische thema’s als abortus, 
euthanasie en het homohuwelijk. 
Oorspronkelijk van liberale 
huize, pleit de VVD vaak voor ver-
mindering van overheidsbemoei-
enis. Daar hebben we de afbouw 
van de sociale welvaartsstaat aan 
te danken en de privatisering 
(lees: commercialisering en ver-
markting) van de gezondheids-
zorg, van de energiebedrijven, 
het openbaar vervoer en de 
posterijen. 
De partij zet graag zwaar in op 
veiligheid en is een voorstander 
van hogere gevangenisstraffen en 
een strenger detentie-regime. 
Niet toevallig is de beoogd opvol-
ger van fractieleider Mark Rutte 
de huidige minister van justitie 
Dilan Yesilgöz-Zegerius, die zich 
in de korte tijd van haar bewind 
ontpopt heeft als een echte hard-
liner. Dat straalt zij dan ook graag 
uit. Asielbeleid verdeelt de partij 
nogal eens, waarbij al langer 
blijkt dat de meerderheid in de 
VVD graag aanschurkt tegen 
opvattingen van extreemrechtse 
populistische partijen als de PVV, 
FVD en Ja21 die de instroom van 
migranten drastisch willen 
beperken. De VVD zet ook in op 
kernenergie. 
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De Inspectie Justitie en Veiligheid heeft met haar collega-inspecties in het 
samenwerkingsverband Toezicht Sociaal Domein onderzoek gedaan naar de 

samenwerking tussen zogenoemde ketenpartners – in dit geval P.I.’s, reclassering 
en gemeenten – voor wat betreft de re-integratie van gedetineerden. Op grond 

van een convenant uit 2019 is het aan deze organisaties om de re-integratie 
van iedere gedetineerde mede in gang te zetten en te helpen laten slagen. Alle 

betrokkenen in het werkveld weten intussen wel dat het werken aan re-integratie 
de achilleshiel van het systeem van ‘straffen en beschermen’ is. En dat er maar 

al te vaak iets misgaat op dit gebied. Tot ellende van de (ex-)gedetineerde en 
van de samenleving, die zich keer op keer geconfronteerd ziet met voortgaande 

onveiligheid door recidive. In dit artikel zetten we de belangrijkste bevindingen en 
aanbevelingen uit het rapport op een rijtje (zie kader) en bespreken die met Hans 

Faber, Hoofdinspecteur van de directie Straffen, Beschermen en Handhaving bij de 
Inspectie Justitie en Veiligheid. 

Jaap Brandligt en Boudewijn Chorus

Aanbevelingen
In het rapport ‘Samen werken aan een nieuwe start’ 
doet de Inspectie Justitie en veiligheid de volgende con-
crete aanbevelingen.

Aan de Dienst Justitiële Inrichtingen
* Onderzoek in hoeverre de landelijke caseload 

norm naar beneden dient te worden bijgesteld 
om ervoor te zorgen dat de casemanager vol-
doende tijd heeft om zijn of haar taken op een 
gedegen wijze uit te voeren.

* Zorg er voor dat reclassering en gemeenten 
vanaf de aanvang van detentie beschikken over 
de contactgegevens van casemanagers.

* Zorg er ook voor dat zij kunnen beschikken 
over andere informatie die nodig is om te 
kunnen overleggen over en te kunnen beoorde-
len welke ondersteuning zij zouden moeten 
bieden met betrekking tot het op orde krijgen 
van de basisvoorwaarden.

* Onderzoek welke mogelijkheden er zijn om 
reclassering en gemeenten toegang te geven tot 
een gezamenlijk en gebruiksvriendelijk infor-
matiesysteem zodat alle ketenorganisaties 
kunnen beschikken over de informatie die 
nodig is in het kader van de basisvoorwaarden.

* Maak bij aanvang van detentie afspraken met 
ketenorganisaties over de frequentie van tra-
jectgesprekken en onderzoek daarbij op welke 
manier ketenorganisaties op een efficiënte 
wijze kunnen aansluiten bij deze gesprekken.

Aan de reclassering en de gemeenten

* Zorg ervoor dat alle medewerkers op de hoogte 
zijn van de mogelijkheden om informatie te 
delen met ketenorganisaties.

Aan de gemeenten
* Zorg ervoor dat er in een vroeg stadium van de 

detentie vanuit de gemeente betrokkenheid is 
bij het re-integratieproces, ook wanneer een 
gemeente niet vaak te maken heeft met 
instroom van ex-gedetineerden.

De titel van het rapport rept van 
een nieuwe start. Waarom?

Daarmee doelen we op de nieuwe 
start die gedetineerden maken 
met en vanuit hun detentie.

Maar gedetineerden zelf komen 
in het rapport vrijwel niet aan 
bod.

Toch wel. Wij hebben tien gedeti-
neerden en drie ex-gedetineerden 
geïnterviewd over hoe zij het 
werk van de verschillende organi-
saties die zich met hun re-inte-
gratie bezighouden ervaren. De 
geïnterviewden van die organisa-
ties – de Dienst Justitiële 
Inrichtingen, de Reclassering en 
de Gemeenten – zijn er uiteraard 
wel veel meer.

U hebt ook niet gesproken met 
Bonjo. Als ergens in de samenle-
ving de kennis over detentie 
groot is, dan is dat toch bij ons?

We hebben ons inderdaad 
beperkt tot de officiële spelers in 
het werkveld en hun opdracht en 
wettelijk vastgelegde verantwoor-
delijkheden getoetst aan de 

uitvoeringspraktijk. We hebben 
niet geprobeerd een algemeen 
beeld te schetsen van het reilen 
en zeilen in het gevangeniswezen 
en alle organisaties die daarbij 
direct of indirect betrokken zijn. 
Met (ex-)gedetineerden hebben 
we bewust gesproken om te zien 
hoe zij die praktijk ervaren. En ja, 
dat levert een persoonlijke 
indruk op, geen representatieve 
weerslag. Toch denk ik dat we 
met dit rapport een goed beeld 
hebben kunnen geven van de 
problematiek bij het werken aan 
re-integratie tijdens en na 
detentie.

We zien ook, dat u de rechter-
lijke macht niet in uw onder-
zoek betrokken hebt. Dit terwijl 
er adviezen liggen en uit onder-
zoeken naar voren is gekomen 
dat rechters geïnteresseerd zijn 
in en ook meer betrokken willen 
worden bij de uitvoering van 
vonnissen.

Klopt, maar nogmaals: wij 
hebben ons beperkt tot de onder-
tekenaars van het convenant van 
juli 2019 als aanvulling c.q. 

herziening van het bestuurlijke 
akkoord ‘Richting aan re-integra-
tie’ van vijf jaar eerder: de 
gemeenten, de P.I.’s en de reclas-
sering. Dat zijn de organisaties en 
de mensen die het moeten doen. 
Wij zijn geen beleidsmakers, wij 
zijn onderzoekers.

Knelpunten

Welke knelpunten zijn in het 
onderzoek zoal naar voren 
gekomen?

De informatie-uitwisseling 
tussen de aan re-integratie 
samenwerkende organisaties is 
nog niet goed op orde. De compu-
tersystemen zijn te ingewikkeld 
en voldoen niet. Het gevolg is dat 
op informatiebladen geen of 
onvolledige informatie staat. 
Soms ontbreken zelfs de naam en 
de contactgegevens van de case-
manager. Ander voorbeeld: op de 
vraag ‘Zijn er hulpvragen?’ wordt 
dikwijls alleen geantwoord met 
Ja of Nee. Bij Ja weet je dan nog 
niks. 
Ook is de toegang tot de syste-
men nog niet goed geregeld. 

Hans Faber van de Inspectie Justitie en Veiligheid

‘Samen werken aan  
re-integratie kan  

en moet beter’
Hans Faber, hoofdinspecteur bij de Inspectie Justitie en Veiligheid.

 (Foto Inspectie Justitie en Veiligheid / Phil Nijhuis)



11oktober 2023

Vreemdelingen
bewaring

In het detentiecentrum verblijven 

dagelijks 241 vreemdelingen. 

Zij zijn ingesloten op grond van een bestuursrechtelijke 

maatregel, omdat zij aan de grens zijn geweigerd 

(Art. 6 Vreemdelingenwet) of niet rechtmatig in 

Nederland verblijven (art. 59 Vreemdelingenwet).

Vreemdelingen worden ingesloten in: 

1 detentiecentrum met 2 locaties 

(vreemdelingen worden ingesloten in 

een detentiecentrum ter voorbereiding 

op hun vertrek uit Nederland) 

Zij verblijven daar circa 5 weken

Gezinnen verblijven gemiddeld 

8 dagen in de Gesloten 

Gezinsvoorziening (GGV)

Alleenstaande Minderjarige 

Vreemdelingen (AMV) blijven 

gemiddeld 8 dagen

Wat kost een dag 
in detentie?
Gemiddelde prijs per dag per plaats:

€ 324
Plaats in een 
gevangenis/huis 
van bewaring

€ 704
Plaats in een 
jeugdinrichting 

€ 652
Plaats in een 
forensisch 
psychiatrisch 
centrum 

€ 603
Zorgplaats 
in een 
gevangenis 

€ 351
Zorgplaats 
in een 
ggz-instelling* 

*  bijvoorbeeld een 
psychiatrisch ziekenhuis

€ 313
Plaats in een
vreemdelingen-
bewaring 

De totale begroting van DJI in 2021 
bedroeg ruim 2,46 miljard euro.

Forensische 
zorg

Forensische zorg in een strafrechtelijk kader betreft 

– naast de ruim 1.490 tbs-gestelden – alle geestelijke 

gezondheidszorg en verstandelijk gehandicaptenzorg 

aan volwassenen met een strafrechtelijke titel. Het gaat 

dus ook om de inkoop van zorg voor gedetineerden die 

op een bijzondere zorgplaats verblijven (in GW) en de 

gedetineerden die buiten het GW zorg nodig hebben.

De behandelingen vinden plaats in:

2 rijksinrichtingen 

(direct onderdeel van het Ministerie 

van Justitie en Veiligheid)

9 particuliere inrichtingen 

(gesubsidieerd door DJI, maar onder 

eigen bestuur)

4 penitentiair psychiatrische centra

Circa 200 zorginstellingen waar 

behandeluren en -plaatsen worden 

ingekocht (zoals een ggz-instelling).

De gemiddelde verblijfsduur van 

een tbs-gestelde is ruim 7 jaar. 

Circa 20.000 patiënten 

ontvangen per jaar overige 

forensische zorg.

Justitiële 
jeugdinrichtingen
In de justitiële jeugdinrichtingen zitten dagelijks 

463 jongeren, die tijdens het verblijf door de 

medewerkers worden begeleid.

Zij zijn ingesloten in

1 Rijksinrichting 

(vier locaties, direct onderdeel van het 

ministerie van Justitie en Veiligheid)

2 Particuliere inrichtingen 

(gesubsidieerd door DJI, 

maar onder een eigen bestuur).

5 Kleinschalige Voorzieningen 

Justitiele Jeugd (KVJJ) (gesubsidieerd 

door DJI, maar onder eigen bestuur).

De gemiddelde verblijfsduur

Voorlopige hechtenis 48dagen

Jeugddetentie 90 dagen

Plaatsing in een Inrichting voor 

Jeugdigen (PIJ) 1.387 dagen 

Verder laat de betrokkenheid van 
met name kleine gemeentes laat 
nog te wensen over. De wachtlijs-
ten voor verslavingsbehandeling 
en andere zorg die nodig is, zijn 
problematisch. Zowel voor reclas-
seringswerkers als voor casema-
nagers geldt, dat zij eigenlijk 
teveel taken hebben voor het 
aantal beschikbare uren. Bij de 
onderzochte PI’s is de gemeente 
nog in het geheel niet in beeld bij 
het opstellen van de D&R-plannen 
(Detentie en re-integratie).

Dat is nogal een lijst van 
gebreken…

Zeker. En te verwachten valt niet, 
dat deze knelpunten alleen voor 
de vijf onderzochte P.I.’s gelden. 
Dat zijn de P.I.’s Almelo, 
Heerhugowaard, Rotterdam 
Hoogvliet, Nieuwersluis (los van 
het onderzoek naar niet-integer 
gedrag door medewerkers aldaar) 
en Ter Peel. Je kunt er wel van 
uitgaan dat de naar voren 
gekomen knelpunten – uiteraard 
in meer of minder vergelijkbare 
mate – ook spelen in de andere 
P.I.’s.

Wat de workload van casema-
nagers betreft, uit die hoek 
horen we nogal eens dat ze veel 
van wat ze moeten administre-
ren ‘nutteloos, nodeloos en niet 
helpend’ vinden. Ook lezen we 
in uw rapport dat de AVG 

(Algemene Verordening 
Gegevensbescherming, conform 
Europese privacyrichtlijnen) als 
reden wordt genoemd om gege-
vens niet in de systemen op te 
nemen.

Wat dat eerste betreft, daar 
hebben wij geen aanwijzingen 
voor gevonden. De AVG wordt 
inderdaad wel genoemd als 
belemmering, maar de vraag is of 
de veronderstelling klopt, dat het 
uitwisselen van de gegevens waar 
het hier om gaat – met de strikt 
beperkte toegang tot die syste-
men voor alleen de betreffende 
ketenpartners – op gespannen 
voet staat met de AVG. Het gaat 
hier om een scala van gegevens 
en wij zijn er niet op die manier 
ingedoken, dat we daar een 
oordeel over zouden kunnen 
geven. We hebben gehoord dat 
dit speelt, we hebben het 
benoemd en nu is het aan de 
betrokkenen om te kijken hoe 
verbetering kan worden bereikt.

Als we dan kijken naar de rol 
van gemeenten in de driehoek 
casemanagers – reclassering – 
gemeenten, dan vragen we ons 
af: hoe bereikt uw conclusie dat 
met name de kleine gemeenten 
te kort schieten qua informatie, 
kennis en betrokkenheid bij het 
lot van gedetineerden de betref-
fende ambtenaren?

Wij verwachten en hopen toch 
zeker dat gemeenten zich onze 

aanbevelingen zullen aantrek-
ken. We hebben ook gezien dat de 
minister de aanbevelingen heeft 
opgepakt. We hebben het rapport 
in mei aan het ministerie aange-
boden, minister Weerwind heeft 
er een beleidsnotitie aan toege-
voegd, hij heeft een extra budget 
van 12 miljoen euro voor re-inte-
gratie bestemd. Hij ziet dus – en 
de Tweede Kamer ziet dat ook 
– dat er dingen verbeterd moeten 
worden, er is kortom effect van 
toezicht. Bovendien ligt er nog 
steeds het convenant dat ten 
grondslag ligt aan het samenwer-
ken van de ketenpartners. Ik ga er 
vanuit dat het gesprek hierover 
tussen de betrokken partijen 
gevoerd wordt.
Het is aan hen om de onderlinge 
samenwerking – die al verbeterd 
is – nog verder te verbeteren en 
met ons rapport in handen 
beschikken ze over behoorlijk 
concrete adviezen om het best 
ingewikkelde en over veel schij-
ven lopende proces van re-inte-
gratie te verbeteren. Omdat het 
nodig is en omdat het ook kan, 
zoals we in dit rapport laten zien.

Bijzondere categorieën
Een knelpunt dat we trouwens 
ook in het rapport benoemen is 
de aandacht voor laaggeletter-
den. Voor hen is de hele materie 
van re-integratie nog ingewikkel-
der dan die in wezen voor iedere 
gedetineerde al is. Tel daar ver-
slaafden bij en mensen met een 

psychische stoornis, categorieën 
waarvoor echt extra aandacht 
nodig is. Het lijkt ons hoognodig 
dat eens goed in kaart te brengen 
en te zien wat de mogelijkheden 
zijn om die categorieën beter te 
helpen, waar het om hun re-inte-
gratie gaat. En daar in een goed 
netwerk met de juiste randvoor-
waarden mee aan de slag gaan. 
Niet eenvoudig. Wat zeg ik, een 
heel ingewikkelde toer. Maar wel 
nodig. Want er moet binnen 
detentie en re-integratie meer 
aandacht zijn voor kwetsbaar-
dere groepen.

Vroeger hanteerden we de drie 
w’s als basisvoorwaarden voor 
een succesvolle re-integratie: 
woning – werk – wijf. Die laatste 
zouden we nu netje relatie 
noemen. Die drie zijn nog steeds 
essentieel, maar nu gelden heel 
wat meer basisvoorwaarden, 
zoals ook in uw rapport ook 
benoemd.

Ja, daarover hebben we ook met 
de ex-gedetineerden in het onder-
zoek gesprekken gevoerd. Een 
casemanager, een gemeenteamb-
tenaar of een reclasseringswerker 
die zich net even wat meer 
inspant dan je verwacht, kan het 
verschil betekenen. Zo iemand, 
die net even iets meer kan scha-
kelen, die net iets meer verbin-
ding weet te leggen wens je ieder 
die vrijkomt toe. Dat horen we 
ook vaker. Op het moment dat je 

vrijkomt, je hebt in het strafre-
gime gezeten en soms jarenlang 
hebben anderen voor jou bepaald 
hoe je dag eruit zag en dan kom 
je buiten en er is niemand, nou 
dan weet je zeker dat het niet 
goed kan gaan. Die begeleiding 
aan het eind, zeker als de straf 
voorbij is, is heel belangrijk. Dan 
moet er beslist iemand zijn die de 
(ex-)gedetineerde meeneemt en 
samen met hem of haar gaat 
kijken waar zou je terecht 
kunnen, wat heb je daarvoor 
nodig en hoe organiseren we dat. 
En inderdaad kun je dan het 
lijstje van die basisvoorwaarden 
volgen: een ID-bewijs, huisves-
ting, werk, inkomen, zijn er 
schulden, is er extra zorg of aan-
dacht nodig, heeft de (ex-)gedeti-
neerde een sociaal netwerk? 
Allemaal zaken die in goede 
onderlinge samenwerking een 
stuk gemakkelijker te regelen 
zijn. Juist om dat proces optima-
ler krijgen – en liefst ook eerder te 
laten beginnen – hebben we met 
dit onderzoek de knelpunten in 
beeld gebracht. En ja, nu is aan de 
betrokken ketenpartners om de 
aanmoediging op te pakken en 
de nodige verbeteringen te 
realiseren.

Het rapport Samen werken aan een 
nieuwe start van de Inspectie 
Justitie en Veiligheid is als gratis 
download beschikbaar op de 
website inspectie-jenv.nl

Uit: Dit is DJI in cijfers en feiten
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BEL BONJO
GRATIS!

0800
3334446

Wil je 
naar huis?

• strafrecht
• jeugd(straf)recht
• personen- en familierecht

T 0475 485 080 • M 06 10 71 93 62 hilkens.nl

Mr. Rick Engwegen

ADVOCAAT DETENTIERECHT
MET LANDELIJKE PRAKTIJK
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Overplaatsing
Commissie van Toezicht

RSJ

Bel bij vragen vrijblijvend op
telefoonnummer 043 799 9062

mr. R.I. Kool, advocaat

COLUMN TON BASTINGS

Onze eigen boef
Het middeleeuws dierenepos Van den vos Reinaerde blijft actueel. Dat bewijst 
niet alleen de prachtige heruitgave van Frits van Oostrom, maar ook recente 
berichtgeving in de media over gedetineerden. Twee berichten illustreren dit. 

Half juli probeerde in Turkije een Nederlandse cocaïnebaas 
een arrestatie te voorkomen door agenten een forse 
geldsom aan te bieden en begin augustus nam een gevan-
gene tijdens een plaspauze in Vught de benen. Net zoals in 
Van den vos Reinaerde kan in de kranten de boef door zijn 
schelmenstreken op de nodige sympathie rekenen en zijn 
de bewakers door hun argeloosheid, domheid en hebzucht 

vaak de schlemiel. Klassieke ontsnappingen doen het trouwens altijd goed in de 
media. Denk aan het lepelvrouwtje dat in 2010 op spectaculaire wijze ontsnapte 
uit de koepelgevangenis in Breda door met een lepel en een verfkrabber een 
tunnel te graven. En natuurlijk Nicky S. die vorig jaar in Alphen via aan elkaar 
geknoopte lakens zijn cel verliet en op het dak ook nog rustig even een sigaretje 
rookte. Lachen en huiveren tegelijk.

De kunst van het liegen
Tot driemaal toe wordt Reinaert de vos gedagvaard en tot driemaal toe weet hij 
met leugenachtige listen en smoesjes aan zijn bewakers te ontkomen. De smoes 
om je vrouw en kinderen gedag te zeggen werkt altijd. Reinaert wil dat zijn 
secondant Cuwaart de haas even mee naar binnen gaat in zijn burcht om zijn 
vrouw Hermeline en de kleine welpjes te troosten. Bij zulke sentimenten kon de 
haas natuurlijk geen nee zeggen, maar dat werd hem wel fataal. Inspelen op het 
gemoed leidde ook tot de ontsnapping van Shahin Gheiby in 2011 uit de 
Koepelgevangenis in Breda. Hij wist aan zijn bewakers te ontkomen door de 
smoes dat hij zijn zieke moeder in het ziekenhuis nog even wilde bezoeken. 
Kinderlijk eenvoudig en hilarisch, net zoals de plaspauze in Vught. De gevan-
gene, die met een gevangenisbusje onderweg was van Middelburg naar de 
gevangenis in Grave gaf aan hoge nood te hebben. Omdat er nog een andere pas-
sagier in het busje afgeleverd moest worden bij de psychiatrische inrichting 
Voorburg in Vught kwam dat goed uit. Voorburg ligt immers in een bosrijke 
omgeving. In plaats van zijn hoge nood te lenigen, nam hij de benen. 

Hebzucht
Reinaert de vos wist maar al te goed dat vooral ‘de hoge heren’ makkelijk 
omkoopbaar zijn. Zo wist hij koning Nobel te bewegen zijn doodstraf kwijt te 
schelden in ruil voor een schat die verborgen zou liggen bij Kriekeputte in het 
bos van Hulsterlo. Uiteraard lag er helemaal geen schat in dat bos. Iets soortge-
lijks vond plaats op 25 juni bij de arrestatie van de Nederlander Isaac B. , alias 
‘Black Mamba’, in Turkije. Toen de agenten hem wilden arresteren vroeg hij om 
een telefoon en wilde hun rekeningnummer weten. Hij riep: ‘Ik maak meteen 4 
miljoen euro over’. 

Het liep allemaal anders. De Turkse agenten bleken niet omkoopbaar en de 
plaspauzecrimineel werd ’s avonds op het station van Eindhoven ingerekend. 
Opmerkelijk was wel de reactie van de woordvoerster van Dienst Vervoer en 
Ondersteuning (DV&O). Zij wilde niets zeggen over de ontsnapping, omdat dat 
andere gevangenen op ideeën zou kunnen brengen. Houdt dat ook in dat gede-
tineerden Van den vos Reinaerde niet mogen lezen en dat het boek ontbreekt in 
de gevangenisbibliotheken?

Karate Bert.  
Een stem uit het verleden

Er is weer een boek verschenen 
over een misdadiger. Een boek 
met romantische trekjes, trekjes 
uit een verleden. Het heet ‘Karate 
Bert. De criminele carrière van een 
Rotterdamse meesterontsnapper’. 
Dat belooft spanning en sensatie. 
Gretig nam ik het ter hand, maar 
moest uiteindelijk vaststellen dat 
het niet echt een goed boek is. Maar 
misdaadlectuur is populair en dus zal 
het boek het bij heel wat lezers wel 
goed doen. 

Ik was nieuwsgierig naar de man 
achter het boek, dat hij overigens niet 
zelf geschreven heeft. Ik ging dus op 
stap naar Rotterdam, waar Karate Bert 
is geboren en getogen. Het begon als 
een stroef gesprek. Zeker nadat ik 
gezegd had dat ik het niet goed 
geschreven vond en dat het wel erg op 
sensatie is gepromoot. Bert is er dan 
ook mee op RTL Boulevard geweest. 

Maar gaandeweg ontstond er toch 
een sfeer waarin de man achter de ver-
jaarde daden te voorschijn kwam. 
Berts intentie met boek is dat hij jon-
geren – zeker die in de jeugdgevange-
nissen – duidelijk wil maken dat 
misdaad niet loont en dat ze ‘alsnog 
keuzes kunnen maken’. Daarom zou 
hij graag op scholen zijn verhaal doen. 
Of misschien zou een justitiële jeugd-
inrichting hem kunnen uitnodigen.

Ja, het was – terugkijkend – ‘een 
spannend leven’ en ‘ik hou van span-
ning’. Niet voor niets vertolkte hij 
hoofdrollen die in de pers breed 
werden uitgemeten in zijn tijd. In de 
aanbeveling van de uitgeverij worden 
ze met graagte opgedist: ‘Opgerolde 
bende maakte voor zeker 1 miljoen 
buit’, ‘Zware jongens roven ruim twee 
ton’, ‘Politieman schiet ontsnapte 
neer’, ‘Drie gevangenen ontsnapt uit 
Haarlemse koepel’, ‘Twee gedetineer-
den rijden man dood’, ‘Gevluchte 
karateleraar: ‘moordenaars zijn mijn 
vrienden niet’. 

Geen Hosanna
Van de ene dode die hij op zijn 
geweten heeft, blijkt Bert nog steeds 
last te hebben. Begrijpelijk, want dat 
hoorde niet bij het leven van deze 

misdadiger uit vervlogen tijden. En 
om te illustreren dat het niet allemaal 
Hosanna was: ‘Ik heb het nu veel beter 
naar mijn zin’. Bert klust wat en leidt 
een geregeld leven met een waarde-
volle vriendin. 

Met enige mildheid is het boek te 
lezen als een verhaal uit de tijd dat het 
leven als misdadiger soms bijna 
romantisch te noemen was. Maar ook 
een leven met krassen: al jong bij een 
jeugdrechter, gesloten inrichtingen 
en de logische weg naar bajesen waar 
hij zich een meester in het ontsnap-
pen toonde. Maar ook een leven dat 
niet vergelijkbaar is met de verhar-
ding van het milieu waar tegenwoor-
dig sprake van is. Het is dan ook de 
vraag of zijn verhaal bij jongeren op 
de grens van (meestal) drugscrimina-
liteit nog indruk maakt. Er is sinds-
dien veel veranderd. 

Wie een boek vol heroïsche verha-
len wil lezen, zit met ‘Karate Bert’ 
goed. Maar lees het als een geschiede-
nisboek. Zo was het ooit. De tijd van 
Bert – in de eindfase van zijn boeven-
bestaan – in de Marokkaanse gevange-
nis waar hij niet blij mee was, tekent 
het begin van een ander tijdperk. Veel 
meedogenlozer dan Berts wegen door 
de misdaad. Toen hij met de wereld 
speelde, heette het nog geen crimina-
liteit, maar gewoon misdaad. Die 
loont niet, weet Bert allang. Maar dat 
spreekt nauwelijks uit dit boek. (JB)

Daniel van Doorn en Evert van der 
Zouw, Karate Bert – De criminele carri-
ère van een Rotterdamse meesteront-
snapper. Uitgeverij Just Publishers, 
Meppel.
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Halvering aantal minderjarige boefjes, maar…

Fors meer meisjes 
verdacht van misdrijf
Bregje Veltman

Begin september publiceerde het Wetenschappelijk Onderzoek- en 
Documentatiecentrum (WODC) de Monitor Jeugdcriminaliteit 2023. 
Hier volgt een korte samenvatting van de belangrijkste bevindingen 
van deze monitor. Deze cijfers betreffen zowel delicten begaan door 
minderjarigen (12-18 jaar) als door jongvolwassenen (18-23 jaar). 

In de periode tussen 2010 
en 2022 nam het aantal 
door de politie geregis-
treerde jeugdige verdach-
ten sterk af. De afname is 
zichtbaar binnen alle 
leeftijdscategorieën. In 

deze periode nam het aantal min-
derjarige verdachten met 54 
procent af tot 16.800. Dit betekent 
dat in 2022 op elke 1000 minder-
jarigen er 14 geregistreerd 
werden als verdachte van een 
misdrijf. Het aantal jongvolwas-
sen verdachten halveerde tot 
22.800, 20 per 1000. Wel lijkt deze 
daling de afgelopen jaren te sta-
biliseren. De coronamaatregelen 
in 2020 en 2021 hebben mogelijk 
een dempend effect gehad op de 
criminaliteitscijfers. In 2022 zijn 
jeugdige verdachten overwegend 
first offenders: zij zijn niet eerder 
door de politie geregistreerd als 
verdachte van een misdrijf. Hun 
aantal lag in 2022 hoger dan in 
het afgelopen decennium. 

Leeftijdpiek: 19
De age-crime curve van 2010, 2016 
en 2022 toont dat het aantal jon-
geren dat als verdachte van een 
misdrijf wordt geregistreerd toe-
neemt vanaf 12 jaar, een piek 
bereikt rond 18 jaar en vervolgens 
weer daalt. In 2010 ligt die curve 
het hoogst. De piekleeftijd vari-
eert van circa 18 jaar in 2016 tot 
circa 19 jaar in 2010 en 2022. 
Verdachten kwamen afgelopen 
jaar dus gemiddeld op iets oudere 
leeftijd in beeld.

Pas vanaf 12-jarige leeftijd 

kunnen jongeren strafrechtelijk 
vervolgd worden, maar zij 
kunnen wel al vóór hun 12e ver-
dacht worden voor het plegen 
van een misdrijf. In 2022 betrof 
dit 400 kinderen.

Meer meisjes
Van de 16.800 geregistreerde min-
derjarige verdachten van een 
misdrijf in 2022 bestaat een 
kwart uit meisjes. In 2018 was dit 
nog ruim een vijfde. Onder min-
derjarige verdachten is het 
aandeel van meisjes sinds 2021 
met 42 procent toegenomen. 

Herkomst
De meerderheid (55 procent) van 
zowel minderjarige als jongvol-
wassen verdachten heeft een 
Nederlandse herkomst, beide 
ouders zijn in Nederland 
geboren. In absolute aantallen 
komen minderjarige verdachten 
met een niet-Nederlandse her-
komst het vaakst uit Marokko (9 
procent van het totaal aantal 
minderjarige verdachten). 
Relatief gezien, gelet op het per-
centage minderjarige verdachten 
per herkomstgroep, is dit aantal 
het hoogst in de groep van 
Nederlands-Caribische herkomst. 
Dit is met 44 van elke 1.000 
Nederlands-Caribische minderja-
rigen vier keer hoger dan onder 
minderjarigen met een 
Nederlandse herkomst.

Procentueel gezien daalt het 
aantal jeugdige verdachten het 
sterkst onder de groep van 
Marokkaanse herkomst. 

Schoolverlaters
Van de minderjarige verdachten 
in 2021 is 1,5 procent voortijdig 
schoolverlater, binnen de alge-
mene bevolking ligt dit percen-
tage voor 12- tot 18-jarigen op 0,3 
procent. Onder voortijdig school-
verlaters is het relatieve aantal 
minderjarige verdachten met 70 
per 1.000 veel hoger dan onder 
niet-voortijdig schoolverlaters (12 
per 1.000). Van de jongvolwassen 
verdachten in 2021 was 10 procent 
voortijdig schoolverlater, binnen 
de algemene bevolking ligt dit 
percentage voor 18- tot 23-jarigen 

op 2,3 procent. De jongvolwassen 
voortijdig schoolverlaters zijn in 
2021 naar verhouding nagenoeg 
vijf keer vaker verdachte dan 
degenen die school níet voortij-
dig verlaten (respectievelijk 85 en 
18 per 1.000 jongvolwassenen).

Huishoudinkomen
In gezinnen met een lager huis-
houdinkomen ligt het relatieve 
aantal verdachten hoger en dit 
aantal ligt het hoogst binnen 
huishoudens uit de laagste inko-
mensgroep. In lijn hiermee is het 
aantal verdachten het laagst 
binnen huishoudens uit de 
hoogste inkomensgroep. Wel 

nam het aantal verdachten 
binnen de twee hoogste inko-
mensgroepen tussen 2018 en 2021 
enigszins toe. Het voorgaande 
beeld geldt voor zowel minderja-
rige als voor jongvolwassen 
verdachten.

Huishoudsamenstelling
Van de minderjarige verdachten 
in 2022 woont 53 procent thuis in 
een tweeoudergezin, 38 in een 
eenoudergezin en 3 in een instel-
ling. Voor de algemene bevolking 
is dit respectievelijk 76 procent, 
21 en minder dan 1 procent. Van 
de jongvolwassen verdachten in 
2022 woont 45 procent in een 
tweeoudergezin, 26 in een eenou-
dergezin en 16 zelfstandig. Voor 
de algemene bevolking is dit res-
pectievelijk 57 procent, 17 en 16 
procent. Ruim 4 procent woont 
samen en 4 procent in een instel-
ling, tegenover respectievelijk 5 
procent en 1 in de algemene 
bevolking. Het aantal jongvol-
wassen verdachten is in 2022 met 
80 per 1.000 het hoogst onder 
degenen die in een instelling 
wonen. 

Vooral grootstedelijk
Minderjarige en jongvolwassen 
verdachten zijn oververtegen-
woordigd in de grootste steden 
en gemeenten. In 2022 woont 40 
procent van de minderjarige ver-
dachten in één van de 25 grootste 
gemeenten van Nederland. Bij de 
jongvolwassen verdachten is dit 

43 procent. Het aantal jongvol-
wassen verdachten is relatief laag 
in universiteitssteden. 

Soort misdrijf 
In 2022 staan minderjarigen het 
vaakst geregistreerd als verdach-
ten van vermogensmisdrijven. 
Jongvolwassenen worden het 
vaakst verdacht van vermogens- 
en verkeersmisdrijven. Voor 
zowel jongvolwassen mannen als 
vrouwen dalen de vermogens- en 
geweldsmisdrijven ten opzichte 
van 2018. 

Slachtoffers 
Gewelds- en vermogensmisdrij-
ven met jeugdige verdachten 
troffen vaker mannelijke slachtof-
fers (respectievelijk 64 procent en 
65 procent) De meeste slachtof-
fers zijn in de leeftijd van 25 tot 
45 jaar. Slachtoffers van vermo-
gensmisdrijven zijn over het alge-
meen ouder dan slachtoffers van 
geweldsmisdrijven. 

Afsluitend
Bij voorgaande cijfers dient reke-
ning gehouden te worden met 
verschillende registratie-effecten 
die los kunnen staan van de daad-
werkelijke criminaliteitsontwik-
kelingen. Bovendien zijn de ver-
dachtenaantallen voor 2021 en 
2022 gebaseerd op voorlopige 
gegevens. In voorgaande jaren 
nam het aantal verdachten uit-
eindelijk toe met gemiddeld 4 
procent.

Een op de vier  
jonge verdachten 

is meisje
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Figuur 2.4a Geregistreerde minderjarige verdachten naar herkomst, per 
1.000 van de betreffende bevolkingsgroep 

 
* Voorlopige cijfers. 

Bron: BVH/SSB, CBS, zie bijlage 3, tabel B3.5 
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Nationale ombudsman klaagt idiote strafmaatregelen aan

Onterechte isolatie van vreemdelingen
Jaap Brandligt

De Nationale Ombudsman bracht onlangs een verslag naar buiten 
over het detentiecentrum Rotterdam (DCR). Een van de opvallende 
conclusies na zijn bezoek was dat er ‘geen sprake lijkt te zijn van 
terughoudendheid bij het gebruik van afzondering’. Vreemdelingen 
die dat overkomt, kunnen daarover in beklag gaan. Maar de klacht 
heeft geen opschortende werking en bovendien kost het meer 
dan de termijn van vier weken voor de commissie van toezicht aan 
behandeling toe komt. 

In het verslag van de 
Ombudsman komt speci-
fiek langdurige opslui-
ting aan de orde als 
iemand weigert een twee-
persoonscel te accepte-
ren. Dat gebeurt dan ook 

nog zonder medisch toezicht en 
kan vrijwel eindeloos verlengd 
worden als iemand de tweeper-
soonscel blijft weigeren. Amnesty 
International, het meldpunt 
vreemdelingenbewaring, 
Dokters van de Wereld en de 
Johannes Wier Stichting hebben 
zich daar negatief over uitgela-

ten. Met niet zo veel succes. We 
citeren een toezichthouder uit 
het verslag van de Ombudsman: 
‘De vreemdelingen die voor straf 
23 uur op cel moeten verblijven 
zijn voornamelijk mensen die 
een meerpersoonscel weigeren. 
Zij moeten voor straf twee weken 
in een cel blijven zonder tv. 
Wanneer zij een meerpersoonscel 
blijven weigeren wordt deze straf 
na twee weken opnieuw opge-
legd. De duur van de straf kan wel 

oplopen tot zes maanden’. Dit 
citaat deed de wenkbrauwen 
fronsen. Wat cijfers uit dat 
verslag: in 2018 werd de straf 523 
keer opgelegd waarvan aan 48 
personen meer dan twee keer. 
Aan een persoon zelfs 18 keer. 

Vreemdelingenrecht
Aangeslagen door het verslag van 
de Ombudsman gingen we op 
zoek naar de maat van de dingen 
in de vreemdelingenbewaring. 
Zoals de Ombudsman in het eer-
dergenoemde verslag optekent, 
heeft de vreemdelingendetentie 
in Rotterdam meer weg van een 
gevangenis dan van een plek 
waar mensen hun uitzetting 
afwachten. Om meer te weten te 
komen, gingen we langs bij 
Elvijara Oosterhuis van het 
Meldpunt 
Vreemdelingendetentie, bij 
Willem Verbaas, advocaat in 
Alkmaar en bij Inge Brinkman, 
Sylvana Andric en Joyce van 
Lonkhuijsen van het bureau van 
de Ombudsman. 

Eerst – in het voetspoor van 
Verbaas – een korte inleiding in 
wat het vreemdelingenrecht 
eigenlijk is. Het is vrijheidsbene-
ming. Het is geen strafrecht maar 
bestuursrecht. Dat terwijl het 
allerlei kenmerken heeft van 
strafrecht (Verbaas specificeert 
het als strafvordering). Maar het 
regime van de tenuitvoerlegging 
hoort tot het penitentiair recht. 
Leg dat een gewoon mens maar 
eens uit. Feitelijk is het zo dat 
iemand wordt opgesloten in een 
cel (in mooipraat kamer 

genoemd). Alles wat we kennen 
uit de gewone bajesen zien we 
ook bij de vreemdelingenbewa-
ring: visitaties en isolatie bijvoor-
beeld. Opmerkelijk is dat het DCR 
Rotterdam inmiddels ook 
gebruikt wordt als gewone bajes, 
inclusief HvB. Zo valt alles voor de 
uitbater (justitie) mooi samen. 

Het Comité voor de preventie 
van marteling in Europa –gezag-
hebbend – zegt het zo: ‘Zelfs als de 
feitelijke detentieomstandigheden 
in de betrokken inrichtingen toerei-
kend zijn, achten we een dergelijke 
aanpak fundamenteel gebrekkig. 
Een gevangenis is per definitie geen 
geschikte plaats om iemand vast te 
houden die noch beschuldigd is, 
noch veroordeeld is voor een straf-
baar feit. Het onderbrengen van 
een vreemdeling in een meerper-
soonscel en hem straffen als hij of 
zij dat om hem of haar moverende 
redenen niet wil, ademt alles wat 
we zelfs in gewone bajesen niet 
(meer) tegen komen’. 

Isolatie schaadt
In de PI Ter Apel – dus niet het 
opvangcentrum – zit je als je iets 
gedaan hebt wat strafbaar is. 
Strafdetentie dus. Een gewone 
bajes. Als je daar klaar bent, ga je 
naar Rotterdam. Daar zitten – 
aldus Elvijara Oosterhuis – 350 
mannen. Ze zouden er maximaal 
18 maanden mogen zitten. Maar 
dat loopt nogal eens uit, omdat 
de vreemdeling zich niet laat uit-
zetten dan wel het potentieel ont-
vangende land hem of haar niet 
wil. 

Terug naar het weigeren van 
de meerpersoonscel. Zo’n twintig 
procent van de kandidaten voor 
uitzetting weigert zo’n cel. Met 
redenen die we ook uit de gewone 
bajesen kennen: roken, strijdige 
religies, de taal. Maar ook – en dat 
komt in een DCR meer voor dan 
in gewone bajesen: ervaring met 
seksueel geweld en misbruik. 

Bekend is dat plaatsing in iso-
latie in strijd is met de mensen-
rechten. Daarom doen we dat 
niet meer in jeugdgevangenissen 
en eigenlijk ook niet of nauwe-
lijks meer in gewone bajesen. 
Want – zo weten we al langer – iso-
latie leidt in de meeste gevallen 
tot gezondheidsproblemen. In 

een rapport dat is gemaakt na 
onder meer bezoek aan het 
Detentiecentrum in Rotterdam 
(2022) constateert ook het CPT 
(European Committee for the pre-
vention of torture and inhuman 
or degrading treatment of 
punishment) dat in de DCR geïso-
leerd wordt. 

35 Dagen in isolatie 
Het Meldpunt Vreemdelingen-
bewaring beschrijft de casus 
‘Junior’. Hij heeft binnen drie 
maanden zeven keer in isolatie 
gezeten, In totaal 35 dagen. Het is 
steeds aan de directeur om er 
beslissingen over te nemen. 
Opvallend is – we citeren het 
Meldpunt 
Vreemdelingendetentie – dat de 
directie niet genoemd wordt in 
de procedure bij de commissie 
van toezicht waarom Junior in 
isolatie is geplaatst. In het 
rapport van de Ombudsman zegt 
een detentietoezichthouder dat 
het ‘wanneer dat mogelijk zou 

zijn, gebruik gemaakt zou 
moeten worden van eenper-
soonscellen. Het is een politieke 
keuze maar het zou 80 tot 90 
procent van alle problemen 
oplossen. Zowel voor de vreemde-
lingenbewaring als voor de 
bewaarders zou het veel beter 
zijn’. 

Dan blijft de vraag waarom 
niet, die regelwijziging? Ja, er is 
nieuwe wetgeving op komst. De 
Wet Terugkeer en 
Vreemdelingenbewaring. De 
afronding ervan is echter op 
verzoek van de staatssecretaris 
van Justitie en Veiligheid in 2023 
aangehouden. Dat was februari 
2023. Van der Burg – de verant-
woordelijke bewindsman, nu 
demissionair – schreef dat hij na 
het zomerreces in 2023 verder 
zou gaan met de wet. De drie 
medewerkers van de 
Ombudsman die ik sprak, waren 
nog hoopvol over de gewenste 
veranderingen. Maar met de 
huidige crisis juist rond vreemde-
lingen zal dat er niet beter op 
worden. Voorlopig dus geen her-
ziening van de bestaande 
wetgeving.

Oplopende overlast
Medewerkers van de Universiteit 
Twente hebben in 2021 een onder-
zoek naar buiten gebracht over 
de ‘beheerslast’ van vreemdelin-
gen in bewaring in detentiecen-
trum Rotterdam. Dat onderzoek 
liep in de periode 2015 tot 2019. 
Ze stellen vast dat de last is toege-
nomen, maar vonden geen slui-
tende verklaringen voor de 
toename van orde- en beheers-
maatregelen. Wel waren er in de 
bewaring minder lieden die 
eerder in strafrechtelijke detentie 
of vreemdelingenbewaring 
verbleven. 
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Plaatsing in 
isolatie is 
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We startten in de 
Verenigde Staten 
van Amerika, omdat 
ik daar zelf een paar 

keer ben geweest. Ik vroeg Nico* of 
hij wist wie Amerika had ontdekt. 
Nee, dat wist Nico niet. Nu had ik 
pas een boek gelezen over de ont-
dekking van Amerika in 1492 door 
Christoffel Columbus, en daar kon 
ik het een en ander over vertellen. 
Columbus staat dus bekend als de 
ontdekker van Amerika. Maar 
Vikingen en Chinezen hebben 
hoogstwaarschijnlijk vóór die ont-
dekking al voet op Amerikaanse 
bodem gezet. Trouwens, Columbus 
was naar zijn eigen weten hele-
maal niet op reis naar Amerika. 
Het plan was om naar India te 
gaan. En Columbus wist echt niet 
beter dan dat hij koers had gezet 
naar dat verre land. Tijdens de reis 
zag Columbus eilanden met onbe-
schrijflijk mooie natuur. Hij ont-
moette de eilanders, Indianen die 
in eerste instantie bang waren 
voor die vreemdelingen in hun 
grote schepen. 

Knikkers voor goud
Maar Columbus bracht cadeautjes 
mee, kraaltjes en stukjes glas waar 
de Indianen zo blij mee waren dat 
ze bladgoud terug schonken. Zo 
wist Columbus op welke eilanden 
goud was te vinden. 

Die eilanden wilden ze later 
inpikken, en niet alleen om het 
goud. Maar ook om de kruiden en 
belangrijke grondstoffen. En om 
de vredelievende Indianen tot 
slaven te maken en ze te bekeren 
tot het christelijk geloof. Dat ging 

volle gevangenissen, die zéker 
geen preventie vormen tegen de 
criminaliteit. Amerika is een 
onveilig land. Zelfs een wandelin-
getje maken in de keurige buurt 
waar ik ooit logeerde, werd mij 
afgeraden. Vanwege dagelijkse 
misdaden door voornamelijk 
drugscriminelen.

Strenge straffen in 
de VS zonder effect

Die bureauonderlegger met de 
wereldafbeelding beviel ons voor 
geen meter. De namen van de 
landen en steden waren veel te 
vaag en te klein. Dus ging ik een 
week later bij onze bajesbieb een 
kleurrijke atlas lenen, en liep ik 
met de wereld in mijn handen 
terug naar het leslokaal. Nu 

niet zonder slag of stoot, al 
moesten de Indianen het onder-
spit delven. 

Dat bizarre land
Dat de geschiedenis niet altijd te 
vertrouwen is, leert ons dus vooral 
het verhaal van Columbus. 

Indianen?  
Columbus dacht 

dat hij in Indië was

Hij kreeg later immers naam als 
ontdekker van Amerika, terwijl hij 
nooit heeft geweten dat hij in 
Amerika is geweest. Amerika, dat 
bizarre land. Met de mooie natuur, 
ruimte, drukte, kerken, bittere 
armoede en overdadige rijkdom. 
Met een strenge rechtspraak en 

konden we de hele wereld ontdek-
ken, ook al hadden we daar maar 
een uurtje voor. Maar ook verschil-
lende landkaarten in de atlas 
waren niet gemakkelijk te lezen 
door te kleine letters. Een plastic 
vergrootglas bleek echter een goed 
hulpmiddel te zijn. Zo maakten we 
dus in zestig minuten een snelle 
wereldreis. Nee, we konden niet 
álle landen vinden, en ik kon ook 
niet alle vragen van leergierige 
Nico beantwoorden. Daar was 
mijn kennis te beperkt voor en de 
tijd te kort. Maar ondanks dat was 
het leuk en leerzaam, dat rondje 
door de wereld.

Reis door eigen land
Een volgende keer wil ik graag ons 
eigen land (letterlijk) onder de 
loep nemen. Er valt per slot genoeg 
te vertellen over, bijvoorbeeld, de 
schattige historische stadjes. En 
dan zijn er de rivieren, de meren, 
de duinen, het strand. De 
Noordzee en het Waddengebied. 
De mooie bossen, de heuvels in 
Zuid-Limburg, en het bijzondere 
Zeeland. De veengebieden, de 
weidsheid van het noordelijke plat-
teland, enzovoort. Er valt veel te 
ontdekken en te vertellen. En Nico 
zal al die kennis in zich opnemen. 
En zich met het loepje over de 
landkaart buigen, steden en 
dorpen aanwijzen waar hij ooit is 
geweest. En dat alles gebeurt dan 
op onze afdeling Onderwijs, waar 
we ons land gaan (her)ontdekken. 
En waar we vanachter de tralies 
ook opnieuw een reis door de 
wereld kunnen maken in zestig 
boeiende minuten.

*) Nico is niet z’n echte naam.

Reis door de wereld in zestig minuten
Nico is een van onze trouwe cursisten die elke week een uur naar Onderwijs gaat om zich meer te 
ontwikkelen op het gebied van taal. Daarnaast is hij zeer geïnteresseerd in geschiedenis en ook 

in topografie. En dus gingen wij ons tijdens een van de lessen verdiepen in aardrijkskunde. Op de 
taaltafel lag een bureaulegger met een vaag geprinte afbeelding van de hele wereld. Na even zoeken op 

die wereldkaart naar ons Nederland konden we van daaruit aan onze fictieve wereldreis beginnen. 

Dini van het Noorden 

De afbeelding is afkomstig uit ‘De Ontdekking van Amerika. Scheepsjournaal 1492-1493 van Christoffel Columbus’.  
Vertaling en annotatie Hans Werner. Redactie en inleiding Wilfried Uitterhoeve. Uitgeverij Sun, Nijmegen.

Dini van het Noorden 
is vrijwilligster in een 

Penitentiaire Inrichting. 
Ze schrijft over haar 

vrijwilligerswerk en daaraan 
verwante onderwerpen.
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 → De moord op eigen vader (toepassing jeugdstrafrecht)
 → De (zelf )moord op Freddy Jansen (vrijspraak)
 → De moord op Remon Neervoort (werkstraf )
 → De kettingzaagmoord (loopt nog) 
 → Moord binnen drugscircuit in Arnhem (loopt nog)

 → Het liquidatieonderzoek Eris (loopt nog: eerste aanleg vrijspraak)
 → De kliko-moord (lagere straf in hoger beroep)
 → De drugsmoord in Bergen aan Zee (loopt nog: eerste aanleg vrijspraak)
 → De moord op Gosia (lagere straf in hoger beroep)
 → De Friese festivalmoord (ondanks twijfel bij AG, Hoge Raad niet opnieuw)

Moordzaken waarin De Pree Advocatuur een verdachte heeft bijgestaan:

Ontevredenheid in de PI Zwolle

Kritiek op de 
nieuwe maaltijden
Ronald Bos

Bonjo ontving een ingezonden brief van een gedetineerde uit PI Zwolle, 
waar de nieuwe maaltijden worden verzorgd door Sodexo. Na eerdere 
positieve reacties over de maaltijden van cateraars Vitam, Eurest 
en Sodexo, reageerde deze gedetineerde kritisch. Bonjo legde de 
klachten voor aan Sodexo, met het verzoek op alle punten te reageren. 
Ook de Dienst Justitiële Inrichtingen reageerde. Hieronder eerst de 
opmerkingen van de gedetineerde naar aanleiding van berichtgeving 
over de nieuwe maaltijden. Vervolgens de reacties van Sodexo en DJI.

De gedetineerde schrijft: 

‘Waar Sodexo voorheen dagelijks 
aanwezig was, ook de weeken-
den, is dat nu alleen doorde-
weeks. Op reguliere afdelingen 
ontvangen we nu op vrijdag drie 
kant- en klaarmaaltijden i.p.v. 
elke dag een maaltijd. De maaltij-
den zijn ontdooid 48 uur houd-
baar (gekoeld). Er is te weinig 
ruimte om de maaltijden bevro-
ren of gekoeld te houden, waar-
door het voorkomt dat de maal-
tijd op zondag niet meer te eten 
is.’

In de berichtgeving van DJI stond: 
Wat gaat er veranderen? De 
belangrijkste wijziging in het 
nieuwe contract is dat er naast 
kant- en klaar maaltijden ook de 
keuze is voor losse ingrediënten. 
Dat voorziet in een grote 
behoefte omdat veel gedetineer-
den zelf koken. Daarmee hopen 
we verspilling van voedsel te 
voorkomen.

‘Dat klinkt goed. Ja zeker. Echter 
is het in de realiteit anders. De 
hoeveelheid in deze food box 
(losse ingrediënten) is schrikba-
rend weinig. Gedetineerden met 
weinig tot geen eigen te besteden 
geld halen hier geen zeven warme 
maaltijden uit. Een voorbeeld: de 
vandaag geleverde food box (voor 

drie dagen) bevat het volgende: 
ongeveer 80 gram kipdijenfilet, 
ongeveer 80 gram rundergehakt 
burger, 1 ui, anderhalve wortel 
(anderhalf, ze worden doormid-
den gebroken), 3 a 4 aardappels, 
1prei, 3 tomaten en 125 gram 
spaghetti.’

…Ook is er aandacht voor de 
inzet van gedetineerden tijdens 
het contract...

‘Meer werkgelegenheid en kansen 
om van de reguliere werkzaal af 
te gaan. Geweldig toch!? Maar 
waar Voorheen altijd keukenhul-
pen waren ter ondersteuning van 
Sodexo, zijn die met ingang van 
het nieuwe contract per direct 
ontslagen. Minder inzet van gede-
tineerden dus.’

…De verduurzaming en het 
inkopen van producten en dien-
sten uit de regio van de 
locaties….

‘Blijkbaar zitten wij in de regio 
Vietnam. Daar komt de stan-
daard geleverde catch of the day 
vandaan: Pangasius filet. De 
enige vissoort die geleverd wordt 
overigens. Verduurzaming, dat is 
minder uitstoot en afval, en der-
gelijke toch? Ja, ik ben maar een 
simpele boef. De hoeveelheid 
plastic dat dit contract met zich 
meebrengt is abnormaal veel, de 

knäckebröd en sneetjes brood is 
in het nieuwe continentaal 
ontbijt zijn per stuk verpakt. Per 
stuk!’ 

Nog meer klachten
 f Diverse kant- en klaar 
maaltijden zijn exact het-
zelfde als in de voorgaande 
black box, alleen in een 
andere verpakking (voor-
beeld: macaroni met ei, 
Bolognese pasta).

 f De nieuwe kant- en klaar 
maaltijden zouden alle-
maal voldoen voor alle 
dieetvormen. Aangepaste 
dieet maaltijden voorge-
schreven door een diëtist 
zijn geschrapt. Een en 
dezelfde maaltijd voor 
zowel energiebeperkt als 
energieverrijkt. Hoe dan? 
Alle overige diëtist voorge-
schreven voeding is ook 
geschrapt. 

 f Alle foodboxen en kant- en 
klaar maaltijden zijn ‘halal 
geschikt’. Het vlees is dus 
volgens halal geslacht. Er is 
dus geen keuzevrijheid 
voor gedetineerden die 
niet halal willen eten en er 
wordt geen varkensvlees 
meer gebruikt. 

 f Indien een gedetineerde 
visallergie heeft bevat de 
food box toch vis en dat 
kan niet veranderd 
worden.

 f Naast de lokaal ingekochte 
Pangasius filet is de leve-
rancier van fruit, melk, 
beleg ook onveranderd. 

(BIdfood, Ede, Gelderland) 
Er is vast geen leverancier 
in de buurt van Zwolle.

 f Een schema dat aangeeft 
welke kant- en klaar maal-
tijd je op welke dag krijgt is 
nooit gevolgd. 

 f Vermindering of totaal 
ontbreken van toetje / 
yoghurt. Waar voorheen 
dagelijks verschillende 
yoghurt / vla geleverd 
werd, bevat nu alleen het 
continentaal ontbijt een 
yoghurt toetje van 150 
gram en nooit varieert dit. 
Brood ontbijt krijgt nooit 
yoghurt.

Over het ontbijt
 f Hoeveelheid continentaal 
ontbijt is zeer weinig, 6 
knäckebröd, cornflakes 24 
gram, havermoutpapje of 
iets wat erop lijkt 150 gram, 
2 yoghurtjes van 150 gram 
en 2 zakken nootjes 30 
gram, 4 stuks fruit, 2x20m 
gram kaas/ei, tomaat/
humus. Hier kan niemand 
twee dagen van eten.

 f Weinig variatie in beleg, 
veelal 30+ kaas, tomaat, ei, 
humus en drie keer per 
week een soort vleesbeleg.

 f Kaasbeleg van voorheen 30 
gram per dag is nu vermin-
derd naar 20 gram per dag 
(soms 15 gram smeerkaas).

 f Op maandag en woensdag 
halvering van geleverd 
brood.

 f Kwaliteit van fruit en beleg 
nog steeds erg slecht.

 f Geen inspraak / voorkeur 
door kunnen geven voor 
het te verstrekken beleg.

En tot slot:

‘Denk je na het lezen dat ik alleen 
maar klaag? Niks zelf onderneem, 
typisch Nederlands? Dat is niet 
het geval, want nadat verschil-
lende advocaten afzagen van het 
helpen bij het opzetten van een 
beklagzaak – omdat ze zich om 
een of andere reden hier niet aan 
willen branden – is er verder nog 

maar weinig wat ik kan doen.’

Reactie Sodexo
We reageren graag op een aantal 
punten die worden aangehaald 
in de ingezonden brief.

Hoeveelheid eten in de food-
boxen
Voor het leveren van de hoeveel-
heid voeding en ingrediënten 
volgt Sodexo de adviezen op van 
de medische dienst, waarbij we in 
samenspraak kijken naar wat 
aanvullend nodig is om aan even-
tuele dieeteisen te voldoen. 
Hierbij wordt ook gekeken naar 
eventuele allergieën. De hoeveel-
heden zijn gebaseerd op de 
gemiddelde benodigde voedings-
waarde volgens de Schijf van Vijf, 
zoals ook afgesproken in het con-
tract met DJI.

Lokale leveranciers
Sodexo selecteert haar leveran-
ciers op basis van strenge eisen 
qua voedselveiligheid en leverbe-
trouwbaarheid. We maken zoveel 
als mogelijk gebruik van produc-
ten van lokale en regionale leve-
ranciers. Gedurende de looptijd 
van het contract zullen we dat 
meer en meer doen. Op dit 
moment is meer dan 80 procent 
van de ingrediënten in de 
foodbox afkomstig uit 
Nederland. 

Plastic
Plastic heeft een belangrijke 
functie als het gaat om voeding. 
Plastic zorgt dat voedsel hygië-
nisch kan worden verpakt en 
zorgt voor langere houdbaarheid. 
Hiermee voorkomt het gebruik 
van plastic dus ook voedselver-
spilling. Uiteraard kijken we 
continu naar oplossingen om het 
gebruik van plastic waar moge-
lijk te verminderen. Zo hebben 
we bijvoorbeeld de verpakking 
van de individuele porties van 
nootjes aangepast naar een leve-
ring in een grotere verpakking. 
Deze levering vindt nu ook weke-
lijks plaats in plaats van dagelijks 
en het plastic is verminderd. 
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Foodboxen en keuzemoge-
lijkheden
De foodboxen zijn geschikt voor 
de meeste geloofs- en levensover-
tuigingen. Bij de kant en klaar 
maaltijden is het wel mogelijk 
om te kiezen tussen halal en niet 
halal. Uit gezondheid- en duur-
zaamheidsoverwegingen is het 
aanbod in rundvlees beperkt en 
wordt momenteel inderdaad 
geen varkensvlees aangeboden. 
Op basis van de feedback die we 
hebben ontvangen kijken we nu 
naar mogelijkheden om wel var-
kensvlees aan te bieden. Ook 
gaan we zorgen voor meer varië-
teit in ontbijtproducten.

Weggooien van voedsel
Sodexo en de Gedeco zijn in 
overleg welke bijdrage Sodexo 
kan leveren ten aanzien van het 
weggooien van voedsel door 
gedetineerden. We hebben uiter-
aard daarbij met veiligheidsa-
specten te maken. Ook op dit vlak 
is het belangrijk om zoveel moge-
lijk de samenwerking op te 
zoeken.

Reactie DJI
De Dienst Justitiële Inrichtingen 
heeft een geheel nieuw en ambiti-
eus contract voor voeding in de 
markt gezet. Dat heeft ambiti-
euze inschrijvingen van verschil-
lende leveranciers opgeleverd. 
Tijdens de uitvoering van het con-
tract letten we goed op dat alles 
volgens afspraak verloopt. Dat 
doen we op verschillende 
plekken: Dagelijks in de inrich-
ting bij de overdracht van de 
voeding naar de afdeling; in 
kwartaalgesprekken op locatie 
met de leverancier; maandelijks 
in gesprekken met de contract-
manager; door tweejaarlijks 
onafhankelijk onderzoek van de 
Leiden Universiteit én door perio-
dieke audits door een onafhanke-
lijk audit bureau. Ook komt de 
leverancier geregeld langs bij de 
Gedeco op locatie. Tot slot komen 
we jaarlijks met alle partijen 
bijeen op de dag van de 
voeding om met elkaar de laatste 
inzichten te delen en kennis en 
ervaring uit te wisselen. Op die 
manier dragen we met elkaar 
zorg voor een correcte uitvoering 
van het contract. Mocht dat niet 
het geval zijn dat sturen we zo 
snel als mogelijk bij. De in de 
brief van de gedetineerde 
aangegeven punten zullen we 
dan ook in de daarvoor geschikte 
overleggen bespreken.

Wil je na het lezen van boven-
staande brief en reacties ook reage-
ren? Doe dat vooral, dan kunnen 
we er in de volgende Bonjo op 
terugkomen. 

Veel extra onderzoek geldverkeer na miljoenenboetes

Banken controleren betalingen 
om witwassen tegen te gaan

F.J Stoker 

De banken hebben in het afgelopen jaar enkele duizenden mensen aangenomen om 
witwasonderzoeken uit te voeren. Op grond van de Wet ter voorkoming van witwassen en 
financieren van terrorisme hebben banken en andere financiële instellingen de wettelijke 
verplichting om bij hun klanten (rekeninghouders) transacties te onderzoeken. Omdat volgens 
justitie de banken deze verplichtingen hadden verwaarloosd zijn aan de ING, ABN-AMRO, 
Rabo en SNS voor vele miljoenen boetes opgelegd. Ook hebben zij aan de overheid moeten 
beloven werk te maken van de uitvoering van de Wwvt en hun klanten serieus te controleren. 

Particuliere en zakelijke rekeninghouders 
van nagenoeg alle banken worden opeens 
nauwgezet gecontroleerd. Klanten moeten 
vragen van de bank uitvoerig schriftelijk 
beantwoorden. De bank wil weten waar uw 
geld vandaan komt, welke mensen of bedrij-
ven u betalen en vooral waarom. U ontvangt 
een brief van de bank waarin zij u vragen wat 
de relatie is met de betalende of ontvangende 

partij. De bank gaat zich dus concreet 
bemoeien met wat u met uw geld doet. De 
bank mag dat, omdat het anders niet moge-
lijk is de strenge regelgeving van de Wet ter 
voorkoming van witwassen en financieren 
van terrorisme (Wwvt) na te leven. Het doel is 
om te controleren of het vermogen van een 
klant een zogenoemde ‘legitieme’ herkomst 
heeft. Dus of het legaal is verkregen. Bepaalde 
transacties springen daarbij in het oog. Zo zal 
de bank bij contante stortingen van geld op 
de rekening daarover vragen stellen. Waarom 
is dat geld contant en niet via een bankover-
schrijving uitgevoerd? 

Documenten aanleveren
U moet documentatie overleggen waarop de 
financiële transacties betrekking hebben, 
zoals facturen, e-mails, contracten of verkla-
ringen van derden. Het beantwoorden van de 
vragen lijkt in eerste instantie gemakkelijk, 
maar schijn bedriegt. De antwoorden 
moeten goed geformuleerd zijn en van docu-
mentatie voorzien. U kunt daar in een latere 
instantie nog maar moeilijk op terug komen. 
Niet alleen contante stortingen op de 

rekening trekken de aandacht maar ook beta-
lingen die naar landen gaan die vanaf 1 
oktober 2020 door de Europese commissie op 
de sanctielijst zijn geplaatst. Ook eventuele 
geldopnames van uw rekening via een pinau-
tomaat in verdachte landen zullen vragen 
oproepen. 

Als de bank verdachte transacties opmerkt 
moet zij dat melden bij de Financial 
Intelligence Unit Nederland (FIU) die deze 
informatie verder inhoudelijk beoordeelt. 
Ook kan justitie overgaan tot het instellen 
van een justitieel onderzoek. Uw antwoorden 
die u aan de bank geeft kunnen dus een 
belangrijke rol spelen bij een mogelijke 
strafzaak. 

Domino effect
De bank mag de bankrelatie met de klant 
beëindigen als deze een onaanvaardbaar wit-
wasrisico vormt. Wel is het zo, dat uit diverse 
rechtszaken die klanten van mijn kantoor 
tegen enkele banken hebben gevoerd duide-
lijk is geworden, dat banken ook bij de beëin-
diging van de klantrelatie zorgvuldig moeten 
zijn. Zo moet er een redelijk opzegtermijn 
worden gehanteerd. 

De klant moet meewerken aan het door de 

bank ingestelde onderzoek. Deze verplich-
ting is vastgelegd in de algemene bankvoor-
waarden. Dat is het contract waar de klant 
met de bank bij het openen van de bankreke-
ning akkoord mee is gegaan. Verzet tegen het 
geven van informatie is voor de bank al 

voldoende aanleiding om de relatie op te 
zeggen. De bank kan daarbij zelfs overgaan 
om u te laten opnemen in het interne en 
externe verwijzingsregister. Dat wil zeggen 
dat u bij andere banken waar u een nieuwe 
rekening wil gaan openen een negatief ant-
woord krijgt. Ook bij het verkrijgen van 
andere financiële producten zoals een hypo-

theek, verzekeringen of bij het aanvragen van 
een creditcard zult u dan problemen onder-
vinden. Het opzeggen van de bankrelatie 
door uw bank heeft dus een domino effect. 

Wat nu?
Het is aan te bevelen om bij een klantonder-
zoek door de bank altijd en tijdig schriftelijk 
te reageren. In de meeste gevallen is het ver-
standig om meteen te vragen om de termijn 
waarbinnen u de antwoorden moet geven te 
verlengen, zodat de reacties zorgvuldig 
kunnen worden geformuleerd. Voorzie de 
antwoorden zo mogelijk van bijbehorende 
documentatie. Leg telefonische contacten 
altijd per brief of email schriftelijk vast. Stuur 
brieven per aangetekende post aan de bank. 

Bij twijfel doet u er goed aan in een zo 
vroeg mogelijk stadium rechtsbijstand in te 
schakelen. Ook al lijken de vragen van de 
bank in eerste aanleg onschuldig. Kleine 
foutjes kunnen hier grote gevolgen hebben. 

De banken zijn doorgeschoten in hun taak-
opvatting en vaak komt het voor dat mede-
werkers geen of weinig kennis hebben van de 
branche waarin de ondernemer werkzaam is. 
Zij zadelen klanten op met veel administra-
tieve werkzaamheden en willen soms te 
graag geloven wat er niet is. 

F.J Stoker is redacteur van deze krant en juri-
disch medewerker bij Eurolawyers Associates, 
Den Haag. 

Banken willen weten 
(aan) wie u betaalt

Contante stortingen 
trekken de aandacht

Geld opnemen 
in verdachte 

landen: no go

Iets te melden?  
Stuur het naar Bonjo!

Bos en Lommerplein 270, 1055 RW Amsterdam 
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Het verhaal van Lianne - Twintig jaar verslaafd, eindelijk vrij

‘Ik ben onterecht veroordeeld, maar 
het is wel mijn redding geweest’ 

Lianne werkt in een justitiële inrichting, in verslavingszorg. Nog maar vier jaar geleden 
was ze zélf verslaafd en kwam ze vast te zitten, voor iets wat ze niet gedaan had. ‘Mijn 

detentie heeft me toch geholpen, hoe stom het ook klinkt’. Na een jaar verzet kwam het 
besef: ‘het is goed dat ik hier zit, en nu ga ik het anders doen.’ Voor zichzelf, voor andere 

verslaafde gedetineerden en voor haar grote trots: haar zoon Sefa.

Kim van de Wetering (tekst en foto’s)

Lianne (41) woonde al 
heel jong niet meer 
thuis. Ze verbleef her 
en der en werd als 
zestienjarige door 
haar vader en stief-
moeder in een stu-

dentenkamertje gezet. ‘Ik moest 
het allemaal alleen doen. Ik kreeg 
oxazepam van de huisarts tegen 
paniek, hele zakken voor een jaar. 
Toen is de verslaving denk ik 
begonnen.’ Ze raakte zwanger in 
een ‘niet zo stabiele relatie’ en 
was 18 toen haar zoontje Sefa 
werd geboren. Met een urgentie-
verklaring kreeg ze een flat in 
Bakkum, waar ze met het ventje 
introk. Daar ging het echt mis.

‘Het duurde een jaar voor ik 
een heel fout vriendje kreeg dat 
cocaïne verkocht. Het lag altijd 
op voorraad in de kast, ik was 
nieuwsgierig. En dan gaat het 
hard: normale contacten raak je 
kwijt omdat je altijd aan het 
gebruiken bent, afspraken afzegt 
omdat je moe bent of een kater 
hebt. Op een gegeven moment 
ken je alleen nog maar mensen 
die gebruiken, maar ook andere 
dingen. Via via leerde ik een 
jongen kennen en die rookte 
crack. Tja… dat deed ik dus toen 
óók. Als Sefa wakker werd om 
naar school te gaan, lagen er 
mensen op de bank te slapen. Hij 
wist niet precies wat er was, maar 
had wel door dat er iets niet goed 
zat. Maar je verwacht natuurlijk 
nooit van je moeder dat ze aan de 
harddrugs zit.’ 

‘Tekort gedaan’
Twaalf jaar woonde ze in die flat, 
waar nog veel meer gebruikers 
woonden. ‘Daar zijn heel nare 
dingen gebeurd, mishandelingen 
en zo. Maar wat ik het ergste vind 
van alles is dat ik mijn zoon een 
hele tijd van zijn leven tekort heb 
gedaan. Ik maakte z’n ontbijt, 
bracht hem naar school, was 
voorleesmoeder – ik deed alles, 
maar emotioneel gezien was ik er 
niet. Dat kan ik mezelf niet kan 
vergeven.’ Hij zijn moeder wel, 
zegt ze, maar het heeft hun band 
wel verstoord. ‘Dat is iets waar je 
nooit overheen komt, die 
schaamte, dat je gewoon drugs 

voor je kind hebt gezet. Ik weet 
zeker als ik iemand had gekend 
die heroïne gebruikte, dan had ik 
ook zo een naald in mijn arm 
gezet. Hoe zoiets je helemaal over 
kan nemen. Echt grenzeloos. Ik 
maakte veel foto’s van mezelf als 
ik weer helemaal van het pad 
was, zodat ik die later zou zien en 
zou denken: nooit meer. Maar het 
werkte nooit, ik nam altijd weer.’

Alles bij elkaar heeft Lianne 
twintig jaar gebruikt. In mei dit 

jaar was ze vier jaar clean, de dag 
weet ze precies. 23 mei 2019 was 
de dag dat Lianne werd opgepakt. 
Sefa was 16 toen hij na een heftig 
meningsverschil vertrok, en uit 
huis bleef. ‘Toen ging het hek echt 
van de dam. Er lagen vieze 
junkies te slapen op matrasjes, ik 
was dag en nacht op pad. Ik had 
geen reden meer om boodschap-
pen te doen, te eten, te slapen, te 
douchen. Ik heb mezelf echt 
zwaar verwaarloosd.’

Drugslijn in huis
Intussen had ze vier jonge 
jongens leren kennen. ‘Die 
hadden een drugslijn overgeno-
men van iemand. Mijn kind was 
weg, dus ik nam voor hen een 
moederrol aan. Ik kookte eten, 
maakte bedden op waarin ze 
konden blijven slapen.’ Zelf was 
ze veel bij haar vriendje, aan het 
einde van de straat. Al gauw 
namen de jongens haar woning 
over. ‘Om de dag kwam ik daar 
puinruimen en dan kreeg ik van 
hen gratis drugs zodat zij in mijn 
woning mochten verblijven. Ik 
ben met mijn goede bedoelingen 
tussen hen en iemand in 
gekomen; zij hadden ruzie met 
elkaar en ik probeerde te bemid-
delen.’ Na die ruzie ging Lianne 

nietsvermoedend naar haar 
vriend. De volgende dag liep ze 
weer terug naar haar eigen huis. 
‘M’n huis stond vol met politie. 
‘Bent u Lianne? Bij dezen bent u 
gearresteerd.’ Voor vrijheidsont-
neming. Ik snapte er echt hele-
maal niks van. Maar ik werd gear-
resteerd en ben pas twee jaar 
later weer buiten gekomen.’

‘De tweede dag van het 
verhoor kreeg ik foto’s te zien van 
die kennis van mij… Bont en 
blauw, sigarettenpeuken op hem 
uitgedrukt, vastgebonden. Ik ben 
erin geluisd door de jongens en 
werd verantwoordelijk gehou-
den.’ De eis was vier jaar, voor 
ontvoering, gijzeling, wederrech-
telijke vrijheidsontneming en 
afpersing met geweld. 

Lianne werd overgebracht 
naar PI Nieuwersluis, een vrou-
wengevangenis. ‘Helemaal in 
paniek, hyperventileren, huilen. 
Ik bleef maar zeggen: dit kan niet 
want m’n moeder komt morgen, 
ik zou haar oude eetkamerstoe-
len wegbrengen.’ Ze werd een 
maand in alle beperkingen gezet: 
geen tv, radio, luchten in een 
kooi, geen contact met de buiten-
wereld. ‘Het was vreselijk. Alleen 
maar slapen, overgeven, huilen.’ 
En wachten tot ze vrij zou komen. 
Dat kon elk moment gebeuren, 
dacht ze. 

Maar toen kwam de inhoude-
lijke rechtszaak, 25 november 
2019. Ze hadden een van de 
jongens opgepakt en die werd 
tegelijk berecht. Hij bleef bij zijn 
verhaal en legde een verklaring 
af: het was allemaal Liannes idee. 
Lianne kreeg 30 maanden, 
waarvan 10 voorwaardelijk, en 
werd voor alle aanklachten 
veroordeeld.

Herstel
‘Mijn detentie heeft me echt 
geholpen, hoe stom het ook 
klinkt. Dat is wat er eigenlijk de 
bedoeling van is, denk ik: iemand 
opsluiten, zodat diegene gaat 
nadenken en besluiten ‘dit ga ik 
nooit meer doen’. Ik vond heel 
lang dat mij onrecht werd aange-
daan. Pas na een jaar kwam het 
besef: het is goed dat ik hier zit, 
en nu ga ik het anders doen.’ 

Waar het allemaal mee begon, 
is structuur en regelmaat. ‘Na die 
eerste maand mocht ik naar de 
arbeid. Om acht uur begint dat, 
dus dan zette ik m’n wekker om 
kwart voor zeven. Broodjes 

smeren, douchen, ontbijten, 
make-uppie op. Dat doet natuur-
lijk al heel veel met je lichaam, je 
eigenwaarde en je geest. Daarmee 

ging ik heel langzaam zien: ik 
ben eigenlijk helemaal niet waar-
deloos, ik hoef niet als een junk te 
leven. Dat heb ik ook tegen de 
rechter gezegd toen mijn hoger 
beroep voorkwam: u heeft mij 
onterecht veroordeeld, maar u 
bent wel mijn redding geweest.’

Het ging goed in Nieuwersluis. 
Ze kreeg steeds hogere functies 
in de gevangenis en mocht uit-
eindelijk zelfs werken bij het ver-
gadercentrum achter de PI. ‘Maar 
door een voorval in de PI ben ik 
overgeplaatst naar een andere PI. 
Ik werd gestraft voor iets waar ik 
niks aan kon doen, en ging van 
halfopen in Nieuwersluis naar 
helemaal gesloten in PI Zwolle. In 
coronatijd, volledig op mezelf. 
Echt vreselijk.’

In hoger beroep werd het 
bewijs tegen Lianne onvoldoende 

Ik kreeg een heel 
fout vriendje…

Schaamte, dat 
je drugs voor je 
kind hebt gezet
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bevonden en ze werd geschorst. . 
‘Met heel veel voorwaardes en 
reclasseringstoezicht mocht ik 
begeleid wonen. M’n moeder 
heeft me opgehaald in Zwolle en 
naar Exodus in Alkmaar 
gebracht. In het begin met 
24-uurstoezicht en urinecontro-
les. Daar vroeg ik ook zelf wel 
eens om als ik trek had. Dat heeft 
mij erg geholpen: eerlijk zijn en 
praten. Als junk doe je niks 
anders dan manipuleren, liegen, 
bedriegen, stelen.’

Steun en toeverlaat
Haar begeleider bij Exodus, 
Shalini, is nog steeds haar steun 
en toeverlaat. ‘Toen ik daar 
woonde hadden we twee keer per 
week gesprekken. Vanaf dag een 
zei ze: jij kán dit, ik geloof in jou. 
Ze is heel klein, maar heeft zo’n 
groot hart; ze werkt niet voor 
niks al 17 jaar bij Exodus.’

Het contact met haar zoon 
vanuit de gevangenis was moei-
zaam. ‘Hij was er niet aan toe en 
hij vertrouwde me natuurlijk ook 
voor geen meter. Dat deed heel 
veel pijn. Hij is één keer langs 
geweest in Nieuwersluis. Ik was 
hysterisch: ik zag m’n kind en ik 
zág hem ook echt want ik was 
nuchter. Alle emoties kwam 
eraan uit.’

Ze begon elke week een kaart 
te sturen naar Sefa. ‘Geen hele 
verhalen of vragen of hij terug 
wilde schrijven maar gewoon ‘Ik 
hou van je – mama’, ‘Ik denk aan 
je – mama’. Laatst liet hij me zijn 
nachtkastje zien. Dat zat hele-
maal vol met al die kaarten, die 
had hij bewaard.’

Sefa had overigens ook een 
druk eigen leven. Als tienjarig 
jongetje was hij begonnen met 
het maken van elektronische 
muziek en in de jaren die volgden 
werd hij steeds bekender als dj in 
Nederland en internationaal. 
‘Vroeger ging ik altijd mee naar 
optredens, want hij was minder-
jarig. Ik heb me gigantisch mis-
dragen met drugs op. Hij wil nu 
nog steeds niet dat ik kom. Laatst 
hebben we het erover gehad. Toen 
heb ik heel rustig gezegd: het is 
goed, ik zal er niet meer naar 
vragen, als je maar gewoon m’n 
zoon bent. Dat heeft er erg 
aan bijgedragen dat hij nu 
met van alles bij mij durft 
te komen, en zijn vriendin 
aan me heeft voorgesteld.’

Dat vertrouwen is er 
over en weer: ‘Als ik nu een 
week niks hoor, raak ik 
niet meer in paniek van 
‘hij houdt niet van me, hij 
wil me niet als moeder’. 
Hij maakt het duidelijk 
dat hij stapelgek op me is, 
en supertrots.’

‘Aan de ene kant is het 
alsof ik gisteren was, maar 
anderzijds, als ik die foto’s 
zie… Het is een heel ander 
leven. Ik verbaas mezelf 
elke dag weer dat ik het 
red’, zegt ze geëmotio-
neerd. ‘Ik ben zo dankbaar 
elke dag om wakker te 
worden zonder kater, 
zonder trek in drugs, zo 
dankbaar voor de mensen 
om me heen.’

Ze heeft EMDR-therapie 
gehad voor alles wat ze 

twintig jaar had weggeduwd met 
alcohol en drugs. ‘Ik heb geen last 
meer – alleen slaapproblemen. 
Elke nacht word ik 10-20 keer 
wakker, nu van nachtmerries. 
Mijn vader is onlangs overleden, 

die heeft het mij nooit kunnen 
vergeven. Ik heb heel vaak 
contact gezocht, maar het is niet 
gelukt. Ik stond niet in de rouw-
advertentie, mocht niet op de 
condoleance en uitvaart komen. 
Dat heeft erin gehakt.’ De nacht-
merries gaan over terugvallen. ‘Ik 
kan de crack in mijn slaap ruiken 
en proeven. Ik heb geaccepteerd 
dat het nooit meer over gaat, en 
het houdt me ook scherp.’

Persoonlijk begeleider
Sinds 16 januari heeft ze haar 
eigen stekkie, vertelt ze trots. Een 

verdienwoning, nu nog 
van Exodus maar die 
komt op haar naam te 
staan als ze in dit jaar 
niet met justitie in aan-
raking komt. En ze is 
aan het werk. ‘Exodus 
heeft me na mijn vrijla-
ting aangemeld bij 
Terwille 
Verslavingszorg. Bij de 
eerste dag zei mijn 
begeleider: het zou me 
niks verbazen als jij op 
een dag mijn collega 
wordt. Dat vond ik zo 
leuk en dat bén ik nu 
ook echt’, zegt ze 
stralend. 

Al in detentie wilde 
ze er iets mee. ‘In 
Nieuwersluis was er 
voor verslaafden bijna 
niks. Een keer per 
maand kwamen ze van 
NA, en ik was de enige 
die daar zat.’ Ook door 
bejegening, denkt 
Lianne. ‘Ze denken: daar 

heb je er weer een, die gaat gelijk 
weer gebruiken zodra ze buiten 
is. De vrouwen zelf houden voor 
zich, net als ik dat deed, dat ze 
verslaafd zijn. Maar ik ging met 
ze in gesprek en op gegeven 
moment kreeg ik steeds meer 
vrouwen mee naar die meeting; 
ze gingen erover praten.’

Nu volgt Lianne vanuit 
Terwille Verslavingszorg een 
opleiding tot persoonlijk begelei-
der specifieke doelgroepen. 
Daarmee kun je aan de slag in bij-
voorbeeld ouderenzorg, gehandi-
captenzorg, maatschappelijke 
opvang, asielzoekerscentra, en 
verslavingszorg. Een dag in de 
week gaat ze naar school. Ze heeft 

een VOG voor de verslavingszorg 
en werkt voor Terwille op de ISD-
afdeling van een vestiging van 
DJI, en in een Beschermd Wonen-
voorziening voor verslaafde ex-
gedetineerden. ‘Ik heb mijn zoon 
weer terug, een dak boven m’n 
hoofd en ik heb een droombaan. 
Wie kan er nou twee jaar nadat ie 
uit detentie is gekomen zelf in de 
gevangenis werken? Dat kun je je 
toch niet voorstellen?’

Ik verbaas me 
elke dag weer 
dat ik het red

Goed dat ik hier 
zit, nu ga ik het 

anders doen
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Den Haag - ‘Tientallen jaren toe-

passing der celstraf hebben ons 

wijs gemaakt. Ze hebben ons ge-

leerd dat de nobele, van optimisme 

doortrokken verwachtingen onzer 

voorvaderen niet zijn vervuld en 

dat de celstraf allerminst geschikt 

is om de gevangene zedelijk te 

verbeteren en moreel te verheffen’. 

Dat schreef de ‘Commissie voor de 

verdere uitbouw van het gevange-

niswezen’ in 1947 in een rapport 

aan de minister van Justitie.

Mooie taal, maar in dat jaar 1947 stam-

den vrijwel alle huizen van bewaring en 

strafgevangenissen in Nederland nog uit 

de tijd dat juist alle heil werd verwacht 

van eenzame opsluiting. In alle steden 

met een rechtbank stonden indrukwek-

kende celgebouwen, aanvankelijk 

allemaal huizen van bewaring, waarvan 

die in Breda, Arnhem en Haarlem het 

meeste opvielen. Nu ook die drie wereld-

wijd unieke koepelgevangenissen geen 

gedetineerden meer herbergen, is er een 

tijdperk afgesloten dat in 1847 begon met 

de bouw van de eerste cellulaire vleu-

gelgevangenis, aan het Kleine Gartman-

plantsoen (bij de Weteringschans) in Am-

sterdam. Vleugelgevangenissen kwamen 

er aan het einde van de negentiende eeuw 

ook in steden als Den Bosch (Leuvense-

poort), Utrecht (Wolvenplein), Rotterdam 

(Noordsingel), Groningen (later Mes-

dagkliniek), Den Haag (Casuariestraat)  

en Leeuwarden (Blokhuispoort). De wet 

van 1851 waarmee het cellulaire stelsel 

werd bekrachtigd, bepaalde overigens 

dat de eenzame opsluiting slechts kon 

worden opgelegd in de gevallen waarin 

de rechter een gevangenisstraf van één 

jaar of minder uitsprak, en in geen geval 

voor langer dan de helft van de duur der 

gevangenisstraf. Geleidelijk aan werden 

de wettelijke mogelijkheden tot cellulaire 

opsluiting verder uitgebreid en parallel 

hiermee werden er steeds meer cellulaire 

gevangenissen in de rechtbanksteden 

gebouwd. 

Eenzame celstraf                                                                                                     
Na de bezettingsjaren, toen de Duitsers 

dankbaar gebruik maakten van ons cellu-

laire gevangenissen, gebeurde het tegen-

overgestelde. De eenzame celstraf werd 

steeds meer vervangen door of gecombi-

neerd met een gemeenschapsregime. Ook 

in de koepelgevangenissen die naar een 

in 1792 gepubliceerd idee van de Engelse 
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waren dat alle cellen vanuit één centraal 

punt konden worden geobserveerd. In 

feite was Benthams systeem erop gericht 

om veel mensen tegelijk in het oog te 

houden, maar die zaten in het cellulaire 

systeem juist achter de deuren. De door 

Johan Metzelaar ontworpen koepelge-

vangenissen in Breda en Arnhem zijn  

voorzien van middeleeuws aandoende 

poortgebouwen met imposante torens. 

Die ontbreken bij de door zijn zoon 

Willem Metzelaar ontworpen koepelge-

vangenis in Haarlem. De drie koepels 

werden trouwens honderd jaar later, in 

de periode van het cellentekort, nog on-

misbaar geacht en zelfs gerenoveerd. Het 

zijn nu rijksmonumenten en die mogen 

niet worden gesloopt. Het is trouwens 

zeer de vraag of er, buiten opvang asiel-

zoekers, alternatieve bestemmingen voor 

de koepels gevonden kunnen worden. 

Want eigenlijk zijn ze maar voor één doel 

geschikt:  mensen opsluiten. 

Te koop                                                                                                                   

‘Arnhem’ en ‘Haarlem’ en ook Breda 

zijn te koop, maar voorlopig nog niet. 

De koepel in Breda (ooit verblijfplaats 

van Duitse oorlogsmisdadigers) biedt 

nog huisvesting aan asielzoekers. En dat 

gaan ook ‘Arnhem’ en ‘Haarlem’ doen 

voor  350 tot 400 asielzoekers, zij het 

met de nodige tegenzin en bij gebrek 

aan beter, want de cellen zijn daarvoor 

zeker niet geschikt.Ook de oudste 

vleugelgevangenissen staan inmiddels 

leeg, kregen een andere bestemming of 

zijn afgebroken. Het Huis van Bewa-

ring  ‘Weteringschans’ in Amsterdam 

ging al in 1979 tegen de vlakte, nadat de 

Bijlmerbajes in gebruik was genomen. 

De in 1856 gebouwde gevangenis aan 

het Wolvenplein in Utrecht bleef nog tot 

2014 in gebruik. Het huis van bewaring 

in Den Bosch staat, net als het Paleis van 

Justitie, als rijksmonument leeg sinds 

2008. De voormalige strafgevangenis in 

Groningen (later Mesdagkliniek), die ook 

werd ontworpen door Johan Metzelaar 

(compleet met toegangspoort en torens), 

is eveneens een rijksmonument. Dat geldt 

ook voor de oude celgebouwen in Utrecht 

en Leeuwarden. De voormalige gevange-

nissen (en rijksmonumenten) in Hoorn en 

Almelo kregen een horecabestemming. 

Afschrikwekkende symbolen                                                                                
In zijn veelgelezen boekje ’Achter slot en 

grendel’ schreef de Utrechtse strafrechts-

geleerde prof. dr. R. Rijksen in 1968: 

‘De meeste gevangenissen liggen als 

een gesloten, massief blok in het drukke 

gedoe van de stad. Zij lijken een symbool 

van de gevangenisstraf, onaantastbaar, 

onveranderlijk’. Dat beeld is duidelijk 

veranderd. De oude gevangenissen en 

huizen van bewaring zijn inmiddels uit 

de binnensteden verdwenen. En zelfs de 

eerste naoorlogse nieuwbouw (Overmaze 

en Bijlmerbajes) is of wordt afgedankt. 

De nieuwere en nieuwste gevangenis-

sen en huizen van bewaring zijn (maar 

veel minder opzichtig) te vinden in de 

aloude rechtbanksteden Rotterdam, 

Arnhem, Leeuwarden, Almelo,  Zwolle, 

Zutphen, Dordrecht en Middelburg. Maar 

nu en straks ook in de buitenwijken van 

slaapsteden, forensenoorden en dorpen:  

Zoetermeer, Alphen aan de Rijn, Krimpen 

aan de IJssel,  Almere, Lelystad, Zaans-

tad, Zwaag, Heerhugowaard, Nieuwegein, 

Vught, Sittard, Grave, Evertsoord, Horst 

aan de Maas en (sinds jaar en dag) Veen-

huizen. Die gebouwen ogen niet meer als 

afschrikwekkende symbolen van misdaad 

en straf. Maar of de gedetineerden zich 

daarin prettiger voelen dan vroeger in de 

historische stadsbajesen is zeer de vraag.                                                           

Hans Smits is oud-verslaggever van 

Vrij Nederland en Het Parool.
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misdaad en straf

KOEPELS VOOR ASIELZOEKERS

Hans Smits

Koepelgevangenis Haarlem. Koepelgevangenis Breda.

Koepelgevangenis Arnhem

Adverteren in de Bonjo 
brengt u in de bajes

Stel. Je hebt een baan in het voor-
uitzicht, maar om er echt aan de 
slag te gaan heb je een rijbewijs 
nodig. Dan helpt Everyday Heroes 
door dat te financieren. Of je hebt 
een elektrische fiets nodig om in 
alle vroegte op je werk te kunnen 
komen. Iemand heeft kans op 
werk, maar er is nog een obstakel. 
Dat kan met hulp van Everyday 
Heroes uit de weg worden 
geruimd. De organisatie heeft 
sponsors, waardoor er geld is. En 
er zijn medewerkers die maat-
werk leveren. Het resultaat is dat 
iemand aan het werk is op een 
plek die hem of haar goede moge-
lijkheden geeft. 

Het inzicht bij oprichter 
Sabine de Jong ontstond bij 
toeval. In een Rotterdams restau-
rant werkte een gedetineerde die 
zijn Penitentiair Programma 
buiten mocht doen. Ze dacht: dat 
is een mooi doel. Zo ging het. 
Zorgen dat gedetineerden die 
buiten komen, betere kansen 
krijgen. 

Indirecte hulp
Om de mogelijkheden voor 
mensen met een kwetsbare ach-
tergrond of positie te vergroten, 
helpt 

Everyday Heroes jobcoaches en 
casemanagers met maatwerk. 
Het is dus niet zo, dat Everyday 
Heroes zelf bemiddelt bij het 
vinden van werk. De mensen van 
Everyday Heroes zijn erop gericht 
om te voorzien in behoeftes waar 
reguliere voorzieningen vaak 
niet aan voldoen. Net die extra’s 
die nog ontbreken om aan de slag 

te kunnen gaan. Indirecte hulp 
dus. Daarom is het voor de 
mensen die wel zelf bemiddelen, 
zoals casemanagers, nuttig om 
op de hoogte zijn van deze extra 
mogelijkheid om (ex-)gedetineer-
den en andere kandidaten aan 
het werk te helpen en zo perspec-
tief en mogelijkheden te bieden. 
Inmiddels heeft Everyday Heroes 
op die manier heel veel mensen 
kunnen helpen. Zo citeert 
Everyday Heroes Annette Pasveer, 
directeur bij aannemingsgigant 
Volker Wessels: ‘Diverse medewer-
kers van ons zijn door Everyday 
Heroes geholpen met een elektri-
sche fiets of zelfs een rijbewijs. 
Samen leggen we de puzzel naar 
een betekenisvolle baan.’

En Jeroen Kruidenier, jobcoach 
van De Nieuwe Kans in Rotterdam 
zegt: ‘Door iets extra’s aan te 
vragen bij Everyday Heroes 
hebben we inmiddels meer dan 
15 deelnemers aan werk 
geholpen.’

Aanvraag doen
Casemanagers en jobcoaches 
kunnen een aanvraag doen via de 
site everydayheroes.com. Dat kan 
als het gaat om werk met een con-
tract of een intentieverklaring 
voor minimaal 26 uur per week 
en voor ten minste een half jaar. 
Wil je als gedetineerde contact 
met deze club? Vraag je casema-
nager. Die kan contact opnemen 
met Everyday Heroes of nazorg-
mensen van de gemeente in je 
woonplaats vragen dat te doen. 
Hij/zij of jij mag ook Bonjo bellen.

Hulp voor als je aan het werk wil en kunt

Meer mogelijk met Everyday Heroes
Everyday Heroes is een club voor gedetineerden die aan het werk willen en kunnen. 
Organisaties die actief zijn van bajes naar werk kunnen er terecht. Op de lijst van clubs 
die er – met succes – hebben aangeklopt, staan bijvoorbeeld Surant en Current Werkt. 
De essentie is: ex-gedetineerden op weg helpen naar betekenisvol werk.
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Online communicatie in andere landen 

E-mail en internet 
voor gedetineerden 
kan dus wel
Ronald Bos

Kunnen gevangenen in andere landen e-mails versturen en ontvangen en op internet 
surfen? Het kan niet overal, maar er zijn wel degelijk mogelijkheden. Email a Prisoner 
bijvoorbeeld is in Engeland al jarenlang een beproefd systeem. In Nederland werd 
e-Mates vorig jaar afgeschaft, om ‘veiligheidsredenen’. Voor gedetineerden, hun 
familie en vrienden is hier in Nederland het wachten op een nieuwe oplossing voor 
de online communicatie, maar DJI hult zich vooralsnog in stilzwijgen. Terwijl er elders 
genoeg voorbeelden van goed werkende systemen zijn.

Email a Prisoner werkt nog steeds en naar 
tevredenheid in Groot-Brittannië. Email a 
Prisoner is hetzelfde systeem als e-Mates 
(zie ook Bonjo mei 2023). Het werkt met 
ondersteuning van en samenwerking met 
de officiële Britse Prison Service en hun 
medewerkers. De gedetineerden kunnen 
berichten sturen via de website https://
www.emailaprisoner.com.

Het doel is familie en vrienden te helpen 
eenvoudig en regelmatig te communice-
ren met gevangenen; en ook het voorko-
men of beperken van negatieve gedachten 
(bijvoorbeeld aan zelfpijniging of zelfdo-
ding) en het gevangenen helpen met de 
voorbereiding op vrijlating.  

Na een proef vorig jaar kunnen in 
Berlijn gedetineerden in alle zeven gevan-
genissen van internet gebruik maken, dat 
zijn ongeveer 3580 gedetineerden. 
Verbindingen met niet toegelaten websites 
– onder meer sociale media – zijn geblok-
keerd. Het doel van de pilot is de gevange-
nen op een leven na de straf voor te berei-
den. Het is ook bedoeld als voorbeeld voor 
de rest van Duitsland.

In Vlaanderen kunnen gevangenen 
geen gebruik maken van internet. Uit 
onderzoek zou blijken dat er risico’s aan 
verbonden zijn: onder meer ‘dat het inter-
net een bedreiging voor de veiligheid zou 
uitmaken, dat criminele activiteiten 
verder gezet worden, ontsnappingsgevaar, 
dat er contactname met slachtoffers 

plaatsvindt.’ In drie Belgische gevangenis-
sen wordt wel gebruikgemaakt van Prison 
Cloud. Hierdoor kunnen de vaardigheden 
rond computergebruik verbeterd worden, 
maar kunnen gedetineerden geen 
gebruikmaken van het internet. 

Persoonlijke laptop
In Finland is e-mail gewoon mogelijk van 
en naar gedetineerden. Hun mailadressen 
zijn te vinden op de contactgegevens van 
de gevangenissen. De gevangene ontvangt 
alleen de geprinte tekst van het bericht, 
alle bijlagen en foto’s worden verwijderd, 
in verband met de veiligheid. 

Bovendien is (vrouwen)gevangenis 
Hämeenlinna in 2021 begonnen met de 
zogenoemde ‘smart prison solution’, 
waarbij alle gevangenen beschikken over 
een persoonlijke laptop met beperkte 
toegang tot internet. De bedoeling is zo 
alle gesloten gevangenissen te veranderen 
in ‘smart prisons’. Er is dan de mogelijk-
heid tot e-mailen en videobellen binnen de 
inrichting en beperkt naar buiten. Ook 
hier is het doel de rehabilitatie te onder-
steunen. Inmiddels zijn weer twee gevan-
genissen ‘smart prison’ geworden. 

Buiten Europa zijn er ook mogelijkhe-
den, bijvoorbeeld in Oregon in de 
Verenigde Staten. Het is geen direct email-
contact, maar het loopt via de medewer-
kers van het Oregon Department of 
Corrections, die de inhoud van alle 

berichten monitoren, controleren. 
Vrienden en familieleden kunnen een 
verzoek doen bij CorrLinks voor communi-
catie met Adults in Custody (gedetineer-
den). De gedetineerde moet daar ook zelf 
toestemming voor geven.

Wires of Hope
In de VS is ook een programma met de wel-
luidende naam Wires of Hope, waarmee 
buitenstaanders brieven kunnen schrijven 
aan gedetineerden, die te vinden zijn op de 
website https://wireofhope.com. En dat 
geldt voor ‘penpals’ of penvrienden wereld-
wijd! Via een brochure op de website (zie 
illustratie) kunnen penvrienden zien hoe 
ze zich kunnen aanmelden. Het grotere 
doel is rehabilitatie te begeleiden en 

recidive te voorkomen. Onderzoek wijst uit 
dat ex-gedetineerden dankzij contact met 
buiten gedurende het eerste jaar zes maal 
(!) minder in dezelfde fout vervallen. 

In Australië werkt Email a Prisoner ook, 
op vergelijkbare manier als in Engeland en 
tot voor kort in Nederland (www.emaila-
prisoner.co.au). 

Dit zijn slechts een paar voorbeelden 
waaraan het Nederlandse gevangeniswe-
zen zich zou kunnen spiegelen en waar-
door het (online) contact met vrienden en 
familie van de ‘gewone’ gedetineerden 
weer online tot stand zou kunnen komen. 
Voor de zware criminelen in de EBI’s zou 
dat waarschijnlijk een ander verhaal 
worden. 
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‘Ik ben in ’94 bij 
Justitie begonnen. 
Daarvóór werkte ik 
elf jaar in de gezond-
heidszorg. Ik ben als 
verpleegkundige 
opgeleid. Ik heb als 

uitvoerende verpleegkundige vijf 
jaar gewerkt en daarna vijf jaar als 
leidinggevende in de gezondheids-
zorg. Op een gegeven moment zag 
ik een advertentie waarin 
gevraagd werd om te solliciteren 
op de functie van Adjunct 
Directeur Gedetineerdenzorg. Het 
woord zorg was voor mij de 
trigger, ik werkte immers in de 
zorg.

Ik werd tot mijn verbazing aan-
genomen, in de PI Leeuwarden. Die 
heette toen de Marwei, een nieuwe 
vestiging. In die tijd was zowel het 
personeel als de leiding heel wat 
minder krap bemenst dan tegen-
woordig. Zo zaten we met vier 
directeuren in een relatief kleine 
inrichting. De adjunct was destijds 
wat nu plaatsvervangend vesti-
gingsdirecteur heet. 

Daar heb ik al gauw gemerkt, 
dat werken in de gevangenenzorg 
toch iets heel anders is dan werken 
in de gezondheidszorg. Dat kwam 
toch wel als een schok. In de 
gezondheidszorg was ik gewend 
om te werken vanuit gezamenlijk-
heid en consensus, je zat met het 
behandelteam om de tafel, we 
bespraken de patiënten en ieder-
een werd even serieus genomen. 
Toen ik in het gevangeniswezen 
van die tijd kwam, was dat alle-
maal heel anders. Jij bent nu de 
directeur, dus zeg ’t maar…’

Hiërarchisch denken
‘Er werd heel hiërarchisch gedacht 
en ook vanuit tegenstelling. Je 
hebt in de gevangeniswereld 
natuurlijk stevige types nodig om 
met gedetineerden te kunnen 
omgaan en dat gedrag moest ik 
ook laten zien, dat werd kennelijk 
van me verwacht. Maar het heeft 
niet al te lang geduurd, want op 
een gegeven moment kon ik het 
weer terugvoeren tot wat ik wilde. 
Daar kon niemand van schrikken, 
want ik had tijdens de sollicitatie 
duidelijk aangegeven wat mijn 
insteek zou zijn. In het hele selec-
tieproces heb ik me nooit anders 
voorgedaan dan zoals ik was. 

Ik heb zes jaar gewerkt in de 
Marwei. Toen werd de directeur 
van de Blokhuispoort, ook in 
Leeuwarden, ziek en nadat ik voor 
hem een tijd was ingevallen kon ik 
hem opvolgen als directeur. Zo 
kwam ik in dat prachtige gebouw, 
een Rijksmonument, terecht en 

Directeur PI Zaanstad kijkt terug op zijn werk 

Voor Obe Veldman ging 
het altijd om zorg

Jaap Brandligt en Boudewijn Chorus

Obe Veldman vertrekt als directeur van de Zaanbajes en ook uit de wereld 
van detentie. Soms zijn afscheidnemende functionarissen bereid en 
in staat op hun leven – voor zover dat zich in dit geval beperkt tot het 

gevangeniswezen – na te denken en uitspraken te doen over de zin en onzin 
van het gevangeniswezen. Obe Veldman is een gewaardeerde en behoorlijk 

openhartige en eerlijke directeur. Althans zo staat hij bekend en is hij 
door velen ervaren. Reden genoeg dus om bij hem langs te gaan en hem te 

bevragen over dat gevangeniswezen en zijn loopbaan daarin.

daar heb ik vier jaar gezeten. 
Intussen zat ik dus zo’n tien jaar 
in het gevangeniswezen en ik ver-
telde mijn toenmalige leidingge-
vende dat ik van plan was om me 
heen te gaan kijken voor iets heel 
anders, buiten de justitiële 
wereld.

Maar toen kwam men aanzet-
ten met Rob Kievitsbos, algemeen 
directeur in Veenhuizen. Die was 
destijds bezig om van de vier 
afdelingen van de PI Veenhuizen 
er één te maken. Of ik eens met 
hem wilde gaan praten. Ik had al 
in positieve zin gehoord over Rob 
en ik wist dat ik van hem veel kon 
leren. Ik zei dus ja tegen zijn 
aanbod locatiedirecteur te 
worden. Hij heeft me ingewerkt 
en dat was echt super leerzaam. 
Eenvoudig was het niet in 
Veenhuizen, met al die verschil-
lende gebouwen op flinke afstand 

van elkaar. Wel met een mooie 
historie en mooie natuur. Om 
daar te mogen werken was 
zonder meer een voorrecht.’

Omzichtig werken
‘Wat ik daar leerde, was omgaan 
met mensen die een vaste cultuur 
gewend waren op hun locaties en 
hoe die soms onderling behoor-
lijk verschillende groepen zover 
te krijgen dat ze samen gingen 
voor een nieuwe eenheid. Dan 
ging het vaak om mensen van wie 
de opa en de vader ook al in 
Veenhuizen hadden gewerkt en 
die dus een soort historische 
familieverbintenis met 
Veenhuizen voelden. Daar kon je 
niet zomaar van verwachten dat 
die mijn ideeën even zouden 
omarmen en hup. Ik moest dus 
omzichtig mensen aanspreken 
en aansturen. En ik heb ook best 

wat weerstand gevoeld. Maar het 
is allemaal goed gekomen.’

En toen die klus geklaard was, 
na een jaar of zes, vertrok je 
naar Lelystad. Van de knusse 
provincie met veel cultuur en 
historie en natuur naar de 
weidse polder. Hoe kwam dat 
zo?

‘Ja, dat is best apart. Ik ben 
geboren en getogen in Friesland 
en heb gestudeerd in Groningen. 
Maar ik heb altijd gedacht dat ik 
uiteindelijk toch in ‘het westen’ 
terecht zou moeten komen. 
Vanuit het noorden keek je op 
naar het westen, dat gold ook 
voor mij. En Lelystad, dat was 
voor mij al het westen. Dus toen 
ik daarvoor gevraagd werd…’

Welke uitdaging lag daar op je 
te wachten?

‘De PI Lelystad was modern en 
groot. Er zat een reorganisatie 
aan te komen, we gingen over 
naar het ‘vestigingsmodel’, met 
niet alleen nieuwe functiebena-
mingen maar ook nieuwe afde-
lingen zoals D&R, voor de realise-
ring van de detentie- en re-inte-
gratie plannen. Een uitdaging lag 
ook in het op orde krijgen van het 
financiële beheer. En de ‘lijnstu-
ring’ moest in balans gebracht 
worden. Vooral management-
uitdagingen dus. Ik ben uiteinde-
lijk negen jaar in Lelystad geble-
ven. Dat is best lang voor een 
directeur, het ‘stramien’ is eigen-
lijk drie-vijf-zeven jaar. Na drie 
jaar moet je eens om je heen gaan 
kijken, na vijf jaar wordt het toch 
wel tijd om te verkassen en na 
zeven jaar moet je er toch echt 
wel uit. Ik heb me van zulke 
gewoontes dus niets aangetrok-
ken, ik had het goed naar m’n zin. 
Overigens heb ik het laatste jaar 
gelijktijdig ook de PI Leeuwarden 
aangestuurd. De vestigingsdirec-
teur was daar vertrokken en als 
die plek niet meteen kan worden 
opgevuld is er echt een probleem. 
Ik woonde en woon nog altijd in 
Friesland, dus voor mij was het 
goed te doen om daar tijdelijk de 
hoogst noodzakelijke taken te 
vervullen.’

Uitdaging: integratie
‘Toen het algemeen directeur-
schap in JC Zaanstad vacant 
kwam, in 2018, draaide de gevan-
genis daar net zo’n anderhalf 
jaar. De Bijlmerbajes en de koepl-
gevangenis in Haarlem waren al 
dicht, maar Almere en Zwaag 

Meer contact 
op afstand dan 

me lief was

Vertrekkend gevangenisdirecteur Obe Veldman voor zijn huidige werkplek.
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1. Ken het recht
2. Ken het dossier
3. Verplaats je in je cliënt
4. Verplaats je in de rechter
5. Kies de juiste woorden

Wij behandelen alle soorten 
strafzaken en voeren de 
verdediging bij alle rechtbanken 
en hoven in het land. Op 
betalende basis, maar ook pro 
deo. 

Daarnaast staan wij u graag 
terzijde in procedures bij:

• De beklagcommissie
• De selectiefunctionaris
• De RSJ
• De rechter in kort geding

Voor meer informatie: 
Mr. D.M. Penn
088-2503200/06-29179198
www.pennadvocaten.nl

P E N N
A D V O C A T E N
"Sinds 2004 gefocust op het 
strafrecht. Duidelijke advisering 
en strategiebepaling in alle 
soorten strafzaken. U kunt ons ook 
bellen als u vrijblijvend wil 
kennismaken"

Wij houden deze  
volgorde voor ogen:

moesten nog dicht, dus er kwam 
nog wel een en ander op Zaanstad 
af, personeel én gedetineerden 
kwamen in de loop van 2019 gro-
tendeels in Westzaan terecht. 

Bijvoorbeeld voor de mensen in 
Zwaag was het een behoorlijke 
schok, omdat ze er niet op gere-
kend hadden. Zwaag was een 
kleine gevangenis die heel goed 
draaide. Het was er prettig 
werken. En toch is het besluit 
gevallen. Toen ik nog in Lelystad 
werkte, hebben we ook wel eens 
gedacht dat we moesten oppas-
sen dat Zaanstad ons niet zou 
opslokken. Maar het is uiteinde-
lijk Almere overkomen. En de 
Bijlmer. En de koepelgevangenis 
Haarlem. Over uitdaging gespro-
ken: Haarlem en de Bijlmer, twee 
heel verschillende culturen qua 
gevangenenzorg… Die met zo 
min mogelijk schade en zo goed 
mogelijk resultaat integreren was 
een belangrijke en soms ook 
ingrijpende taak. Voor de betrok-
kenen, maar ook voor ons, voor 
mij.’

Al met al heb je heel wat jaren 
bij justitie gewerkt. Hoe kijk je 
terug op alle veranderingen die 
je hebt meegemaakt?

‘Toen ik bij de Marwei begon, 
werkte men al met het mento-
raat. Dat was voor mij vanuit de 
zorg heel herkenbaar. Als ik kijk 
naar de ontwikkelingen sinds-
dien, dan hebben we wel stappen 
gezet maar vind ik niet echt dat 
er veel veranderd is. De Wet 
Straffen en Beschermen heeft in 
feite vooral vastgelegd wat we al 
langer deden. We hadden al een 
multidisciplinair team, we 
hielden al intakegesprekken, we 
hadden al mentoraat, we werkten 
al met casemanagers. Als ik 
terugkijk, zie ik wel dat de 

opdracht over het geheel 
genomen zwaarder is geworden. 
De doelgroep is verzwaard, com-
plexer geworden. 
Laaggeletterdheid is toegeno-
men, psychische problematiek, 
verslaving, afkomst uit meer 
uiteenlopende culturen…’

En wat bevolkingssamenstelling 
betreft is er natuurlijk wel ver-
schil tussen Westzaan, met 
Amsterdam als ‘achtertuin’ en 
noem maar wat Zutphen of 
Grave.

‘Klopt, wij zijn voor een belang-
rijk deel een Amsterdamse 
inrichting. Qua gedetineerden-
populatie maar ook qua perso-
neelssamenstelling. Dat is maar 
goed ook, want zo zijn beide goed 
aan elkaar gewaagd. Maar het 
betekent ook, dat we aardig wat 
‘high-impact’-criminelen opvan-
gen. Die personen krijgen als ze 
nog op vrije voeten zijn al een 
‘regisseur’, die gaat je volgen, die 
komt bij je op bezoek en brengt 
zoveel mogelijk rond die persoon 
in kaart. Zodra hij of zij vast komt 
te zitten, komt die regisseur bij 
ons en gaat het gesprek met de 
gedetineerde verder voeren. Op 
die manier worden die personen 
flink in regie gehouden en dat 
hebben ze ook nodig ook. Iedere 
gedetineerde zou eigenlijk zo’n 
regisseur moeten hebben, niet 
alleen de ‘high impact’ figuren. 
En niet alleen tijdens detentie 
maar juist ook daarna. Die regis-
seurs zouden dan niet van justitie 
hoeven te zijn, maar (ook) van 
organisaties als Gevangenenzorg, 
Humanitas, Exodus en vrijwilli-
gersorganisaties. Stel dat al die 
organisaties de koppen bij elkaar 
zouden steken en samen zouden 
besluiten, zoals Amsterdam met 
de ‘high impact’ personen, we 
gaan met die problematische 
burgers aan de slag. Dan moet je 
natuurlijk wel een positief label 
voor die personen bedenken. Dan 
zou er heel wat in beweging 
kunnen komen. Dat zou een 
mooie ontwikkeling kunnen 
worden. En resultaat opleveren.’

Wij krijgen wel eens te horen, 
dat de Dienst Justitiële 

Inrichtingen vrijwilligers voor 
dit soort werk in dienst zou 
willen nemen, zodat ze ook aan-
gestuurd kunnen worden door 
de directies.

‘Daar zou ik zo direct geen voor-
stander van zijn. Zoals ik met 
Bonjo kan werken, zo werk ik ook 
met Gevangenenzorg, met 
Exodus, met Humanitas, Surant 
en noem maar op. Die clubs die 
horen niet van mij te zijn, of van 
DJI, maar van de samenleving. 
Die wil ik graag faciliteren en ik 
zou er nog wel tien meer willen 
hebben. Die zouden hier heel 
welkom zijn, dit gebouw is er ook 
op gebouwd, met in het hart van 
de inrichting een mooi 
re-integratiecentrum.’

In de begintijd van Bonjo 
hadden we nog bezoekgroepen. 
PI Heerhugowaard heeft er nog 
één, de laatste die nog over is. 
Gedetineerden bezoeken en met 
hen praten, dat lijkt uit de mode 
te raken, wat zeer te betreuren 
valt.

‘Met Corona heeft dat in ieder 
geval een flinke dip gekregen.’ 

Het is sowieso een hele bureau-
cratie tegenwoordig om een 
bezoek van buitenaf voor elkaar 
te krijgen.

‘Precies, als al die vrijwilligers 
van DJI worden, dan gaat dat er 
ook niet beter op worden.’

Je hebt ’t in ons gesprek tot nu 
vooral gehad over manage-
ment-items. Begrijpelijk voor 
een directeur die zijn mensen 
moet leiden, aansturen, hoe wil 
je ’t noemen. Maar kun je ook 
aangeven wat je hebt kunnen, of 
misschien hebt willen beteke-
nen voor gedetineerden?

‘Ik heb al aangegeven, dat toen ik 
vanuit de gezondheidszorg over-
stapte naar de gevangenenzorg, 
dat ik me toen best wel heb 
moeten aanpassen. Het was veel 
meer contact op afstand dan me 
lief was. Meer directieven, rich-
ting de gedetineerden, maar ook 
naar elkaar, collega’s, en in de 
lijn. maar als je me vraagt wat ik 
heb willen bijdragen, dan is dat 

voor mij vooral geweest: zie de 
mens en weet elkaar te vinden. 
We hebben hier in Zaanstad niet 
voor niets een missie en een visie 
die zegt: iedereen doet ertoe. 
Iedere medewerker weet waar-
voor we hier werken: Binnen 
beginnen, buiten blijven. 
Oftewel: we willen de maatschap-
pij veiliger maken doordat we 
hier binnen beginnen met te 
werken aan hoe we straks zo goed 
en zo lang mogelijk buiten 
kunnen blijven. Dat is onze zorg. 
Natuurlijk weet ik heel goed dat 
gevangenenzorg een te mooi 

woord is voor wat er in een gevan-
genis gebeurt. Het is een behoor-
lijk hardvochtige omgeving, waar 
je mensen tegen hun wil vast-
houdt. Maar – en dat verschilt 
niet met hoe ik vroeger als verple-
ger naast de patiënt stond – 
ondanks alles wat je meemaakt, 
je moet de mens blijven zien in 
degene die aan je zorg is toever-
trouwd. Dus ook in de 
gedetineerde.’

Op wat voor momenten in je 
werk had je echt een-op-een 
contact met gedetineerden?

‘In mijn functie heel weinig. Er 
zitten hier ruim 900 gedetineer-
den. Vroeger, in de kleinere loca-
ties kwam ik vooral bij de rappor-
tafhandelingen in contact met 
gedetineerden. En tijdens overleg 
met de Gedeco’s. Maar hier, met 
deze schaalgrootte, doe je als 
vestigingsdirecteur geen rappor-
tafhandelingen. En het overleg 
met de Gedeco’s vindt hier plaats 
op het niveau van de vijf 
clusterdirecteuren.’

Is deze bajes dan niet te groot? Je 
komt in jouw positie immers 
teveel op afstand te staan. In 
feite zie je de mensen voor wie de 
inrichting bedoeld is nooit meer.

Vrijwilligers in 
dienst van DJI? 
Geen goed idee

Dit is een wereld 
van dilemma’s

Bonjo toch bereikbaar 
via 0800

In onze vorige krant moesten we berichten dat het afsluiten van 
0800-nummers ook gevolgen zou hebben voor de bereikbaarheid 
van Bonjo. Dat is intussen gelukkig achterhaald. Nadere informa-
tie van de Dienst Justitiële Inrichtingen (DJI) heeft opgeleverd dat 

Bonjo wel (weer) bereikbaar is via de 0800-lijn. Het Bonjo-0800-
nummer werkt dus als vanouds: 0800-333 44 46.  

Maak er gebruik van voor kosteloos advies. 

‘Ha, ik weet nog dat jij dat vindt, 
Jaap. En ik geef toe, daar had ik 
voor mezelf meer aan willen 
werken. Maar dat is dus niet 
gelukt.’

We zien in de huidige tijd een 
verhardende, op vergelding 
gerichte samenleving. Je legt 
ons uit hoe je op een niet-vergel-
dingsvolle manier kijkt naar je 
werk. 

‘Klopt, daar zit het dilemma. Wij 
zitten hier midden in de wereld 
van dilemma’s. Ik realiseer me 
ook heel goed, dat wat ik van 
mijn medewerkers vraag, dat ik 
daar soms van denk dat dat ook 
eigenlijk onmogelijk is. Enerzijds 
zeg ik: ga het contact met de 
gedetineerde aan – het functio-
nele contact – en maak contact 
met de mens, terwijl die vaak in 
de ellende zit. Zeker in het HvB, je 
komt hier binnen en je bent in 
paniek. En toch: probeer contact 
te maken. Maar aan de andere 
kant zeg ik ook dat je daarna de 
deur weer op slot moet draaien. 
De gedetineerde zit dan weer 
alleen – nou ja hier vaak met z’n 
tweeën – en de medewerker die 
gaat naar huis. Enerzijds dus het 
strakke van die muur en die 
sleutel en anderzijds: maak 
contact. Dat eist veel van de 
mensen die hier zitten, maar ook 
van de mensen die hier werken.’
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Mevrouw mr. H.M.S. (Hettie) Cremers

Bokhovense Maasdijk 6
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T: 073 - 633 00 63

Mede auteur:
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Strafrecht en 
penitentiair recht

info@advocatenkantoorcremers.nl
www.advocatenkantoorcremers.nl

Ex-gedetineerde over begeleid of beschermd wonen

Versterking rechtspositie 
gedetineerden is hard nodig
Coen Pen

In de Bonjo van augustus dit jaar is (op pagina 14) een bijzonder bezwaar 
van gedetineerde Coen Pen tegen de PI Zutphen besproken. Het ging 
om de afwijzing van zijn aanvrage voor een penitentiair programma 
(PP) door de Commissie van Toezicht en het daaropvolgende hoger 
beroep bij de RSJ. Het ging daarbij vooral om het verschil tussen 
begeleid wonen en beschermd wonen, best een ingewikkelde materie. 
Daarom ook komen we er graag op terug, aan de hand van praktische 
overwegingen van de nu ex-gedetineerde zelf.

De uitspraak van de Raad voor 
Strafrechttoepassing en 
Jeugdbescherming in mijn 
beroep tegen de afwijzing van 
mijn PP heeft als gevolg, dat de 
wetgever in voorkomende geval-

len een wettelijk onderscheid 
moet maken tussen beschermd 
en begeleid wonen. De minister 
zal daartoe met een wetsuitbrei-
ding moeten komen. 
Vooruitlopend hierop betekent 
de uitspraak, dat directies en 
casemanagers van een PI zorgvul-
digheid moeten betrachten bij 
het kwalificeren van een gedeti-
neerde of hij gedurende zijn 
PP-tijd al in aanmerking komt om 
begeleid te gaan wonen of is 
beschermd wonen noodzakelijk?

Zoals in het artikel van Jaap 
Brandligt ook is gesteld, heb ik 
zelf niets meer aan deze uit-
spraak gehad. Ik ben inmiddels 

buiten en leef mijn leven zoals ik 
dat altijd heb gedaan: goed werk, 
studie rechten aan het volgen, en 
een goed sociaal netwerk. Maar 
ik heb me vanaf dag één ook op 
het standpunt gesteld, dat PI’s 
geen ‘enclaves-van rechteloos-
heid’ moeten gaan worden. Als 
gedetineerde sta je buiten de 
maatschappij, en de maatschap-
pij heeft geen zicht op de rechts-
positie van gedetineerden in een 
PI.

De brug wordt gevormd door 
advocaten, de casemanagers en 
de directies van een PI. 
Gezamenlijk moeten zij zorgen 
dat de rechtspositie van een gede-
tineerde tijdens zijn of haar 
detentie wordt geborgd. In dat 
kader vond ik het belangrijk mijn 
zaak door te zetten, ondanks dat 
ik er geen persoonlijk voordeel 
aan zou hebben. Het principe was 
leidend voor mij.

Begeleid of Beschermd
Als een gedetineerde in aanmer-
king komt voor een begeleid 
wonen traject dan kan de uitvoe-
ringsorganisatie, zoals de reclas-
sering, zorgen dat de gedeti-
neerde in de gemeente waar hij of 
zij laatstelijk was ingeschreven, 
een zelfstandige woonplek krijgt. 
De gedetineerde ontvangt perio-
diek bezoek van een reclasse-
ringsmedewerker die met hem of 
haar in gesprek gaat over de soci-
aal-maatschappelijke ontwikke-
ling. Je moet hierbij denken aan 

de mate van werkinzet, ordente-
lijkheid van de woning, contact-
niveau en intensiteit met zijn 
sociaal netwerk en of directe 
woonomgeving, zijn vorderingen 
binnen een psychologisch traject. 

De ex-gedetineerde of gedeti-
neerde in een PP-programma 
heeft de volledige vrijheid zich 
maatschappelijk te ontwikkelen. 
Indien er in het vonnis geen 
sprake is van nader opgelegde 
maatregelen, kan de gedeti-
neerde zich vrij bewegen in de 
maatschappij. Hij mag bij familie 
op bezoek, vrienden bezoeken en 
zelfs bestaat er de mogelijkheid 
om op vakantie te gaan. De toe-
passing van vrijheden is afhanke-
lijk van de mate waarin de 
rechter de uitvoerings- en contro-
lemaatregelen aan bijvoorbeeld 
de reclassering heeft gedele-
geerd. Het vonnis vormt de 
belangrijkste bron voor de bepa-
ling van de begeleidingsmaatre-
gelen. Daarbij worden de conclu-
sies van de rapporten die tijdens 
detentie zijn opgemaakt, zoals 
het multidisciplinaire overleg 
(MDO) en het psychisch medisch 
overleg (PMO) meegewogen in 
het besluit van de directie om een 
gedetineerde begeleid of 
beschermd wonen aan te bieden. 
Althans zo zou het moeten.

Urinecontroles
Wanneer de uitspraak van de 
rechter in combinatie met de con-
clusies van de MDO-rapportages 
en de PMO-rapportages, aanlei-
ding geeft tot het uitgangspunt 
dat de maatschappij gediend is 
bij een gecontroleerd woonbe-
leid, in een omgeving waarbij 
zorgspecialisten 24 uurs-contro-
les moeten kunnen uitvoeren bij 
de (ex)-gedetineerde, moet 
beschermd wonen worden 

opgelegd. Krijg je als (ex)-gedeti-
neerde te maken met beschermd 
wonen, dan moet je dus rekening 
houden met strenge controle-
instrumenten, zoals onaange-
kondigde urine- en drugscontro-
les. Je moet een goedgekeurd ver-
lofadres opgeven. Je geeft 
controlerechten aan de 
beschermd wonen organisatie. Je 
hebt recht op periodiek verlof. 
Verlofaanvragen dien je binnen 
een bepaalde wekelijkse termijn 
aan te vragen. Overschrijd je de 
deadline, dan vervalt je ver-
lofrecht voor het daaropvolgende 
weekend. 

Er vinden controle- en voort-
gangsgesprekken plaats met de 
24-uurs begeleiders. Bezoek mag 
je na aanvraag bij het zorgteam 
mogelijk ontvangen. Maar niet 
per definitie. Dagelijks moet je de 
begeleiding laten weten wat je 
die dag gaat doen, welke stappen 
je gaat ondernemen om je resoci-
alisatie vorm en inhoud te geven 
en bij wie je op bezoek gaat. Het is 
een zeer streng beleid dat je als 
een verlengstuk van je detentie-
tijd kan ervaren.

Om wie gaat het?
Gedetineerden die bijvoorbeeld 
in hun VI-periode zitten (voor-
waardelijke invrijheidstelling), 
vallen formeel onder de verant-
woordelijkheid van de directie 
van een PI. Dat geldt ook voor 
gedetineerden die een 
PP-programma volgen. Een derde 
groep zijn ex-gedetineerden die 
aanvullende maatregelen opge-
legd hebben gekregen. De vierde 
groep zijn ex-gedetineerden die 
als gevolg van de woningnood 
geen kans hebben op een zelf-
standige woonomgeving, simpel-
weg omdat er geen woningaan-
bod voor hen is. Een vijfde groep 

zijn ex-gedetineerden die dakloos 
dreigen te worden als gevolg van 
huiselijke omstandigheden. 
Bijvoorbeeld iemand die niet wil 
dat haar partner direct na zijn 
vrijlating bij haar intrekt. Een 
zesde groep bestaat uit varianten 
op de voorgaande.

De uitspraak heeft laten zien 
dat de begrippen beschermd en 
begeleid wonen wettelijk onvol-
doende geborgd zijn. Het gevolg 
van de onduidelijke toepassing in 

bijvoorbeeld een vonnis is, dat 
met name ex-gedetineerden te 
maken kunnen krijgen met een 
regelgeving in het opvanghuis 
die niet op hen van toepassing is. 
In mijn specifieke geval kwam ik 
bij Exodus Nederland, afdeling 
Utrecht terecht. Dit als gevolg van 
het feit dat door het woningte-
kort in Utrecht, mij door de 
reclassering van het Leger des 
Heils Utrecht geen ‘eigen’ woning 
kon worden aangeboden. Tijdens 
het wonen bij Exodus Utrecht – ik 
weet niet hoe het landelijk beleid 
hieromtrent is – werd ik gecon-
fronteerd met onaangekondigde 
urinecontroles, drugscontroles, 
de procedure verlofaanvragen, 
bezoek beperkingen, dagelijkse 
informatieverstrekking over 
mijn dagbesteding, geen avond 
uitgaansmogelijkheden. Dan nog 
het voeren van gesprekken met 
de 24 uurs begeleiders, camera-
toezicht, een bloedhete 12m2 
kamer zonder airco terwijl het 
een bloedhete zomer was. Ik zat 
dus duidelijk niet in een begeleid 
wonen situatie maar in een 
beschermde woonomgeving. Een 
omgeving die nadrukkelijk de 
rechter in haar vonnis niet had 
geadviseerd. 
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Beschermd 
wonen kan 
voelen als 

verlengstuk 
van detentie

Een onduidelijk 
vonnis kan leiden 

tot willekeur 
in de opvang
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Daamen, advocaten.
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Daaruit bleek klip en klaar dat 
de uitvoerende instantie mij 
begeleid wonen moest 
aanbieden. 

Vragen die voorliggen
Wat zijn de vragen die uit boven-
staande voorbeelden naar voren 
komen en die beantwoord 
moeten worden?

 * Hoe kunnen we er voor zorgen 
dat de kennis over beschermd 
en begeleid wonen post gaat 
vatten bij de casemanagers en 
de directies van de PI’s in 
Nederland?

 * Welke rechtsbronnen moeten 
er worden ontwikkeld om 
rechters in Nederland beter te 
faciliteren met betrekking tot 
de twee woonvormen?

 * Is het onrechtmatig dat op 
grond van een huizentekort, 
ex-gedetineerden geconfron-
teerd kunnen worden met een 
woonsituatie die niet in over-
eenstemming is met het 
vonnis?

Ik wil graag dat gedetineerden 
in Nederland bewust worden van 
de consequenties van een ondui-
delijke toepassing van de begrip-
pen beschermd wonen en bege-
leid wonen. Onduidelijkheid hier-
over kan een goed gemotiveerde 
ex-gedetineerde behoorlijk demo-
tiveren. Daarmee ontstaat het 
risico dat hij of zij door deze frus-
traties terugvalt in oud gedrag. 
Iets dat we als maatschappij niet 
willen. Ook uit reclamespots voor 
het werven van PIW’ers blijkt het 
belang dat nieuwkomers in deze 
sector een bijdrage kunnen 
leveren aan het terugdringen van 
het recidiveniveau. Maar om dit 
te kunnen bereiken is het eerste 
vereiste, dat de hele keten die 
betrokken is bij de realisatie van 
die doelstelling, zich gaat houden 
aan de wet. Dit is in het belang 
van ons allen en voorkomt dat PI’s 
verworden tot rechteloze encla-
ves waarin opportunistische toe-
passing van detentiewetten en 
regels de norm worden.

Ook gedetineerden hebben recht hun kinderen te zien

Advocaat kan 
helpen bij 
omgangsregelingen 
Manon Voogt

Het leven van gedetineerde ouders kan behoorlijk uitdagend zijn, vooral als ze 
gescheiden zijn van hun kinderen. In Nederland worden gedetineerde ouders vaak 
geconfronteerd met het hartverscheurende dilemma van het niet kunnen zien van 
hun kinderen. Dit is waar advocaten een cruciale rol kunnen spelen door te helpen 
bij het vaststellen van omgangsregelingen, zodat gedetineerde ouders betrokken 
kunnen blijven bij het leven van hun kinderen.

Gedetineerd 
zijn in 
Nederland 
betekent niet 
alleen dat je je 
vrijheid ver-
liest, maar het 

kan ook gevolgen hebben voor 
je persoonlijke relaties, vooral 
als je een ouder bent. Het niet 
kunnen zien van je kinderen 

kan een emotioneel en psycho-
logisch zware last zijn voor 
gedetineerde ouders, evenals 
voor hun kinderen. Belangrijk is 
het besef dat de Nederlandse 
wetgeving erkent dat het 
belangrijk is voor kinderen om 
contact te hebben met beide 
ouders, zelfs als een van hen in 
detentie zit.

De rol van een advocaat
Wanneer gedetineerde ouders 

hun kinderen willen blijven 
zien, zelfs tijdens hun gevange-
nisstraf, kan het noodzakelijk 
zijn om juridische stappen te 
ondernemen om een omgangs-
regeling vast te stellen. Dit is 
waar een gespecialiseerde advo-
caat van toegevoegde waarde 
kan zijn.

Hij of zij biedt gedetineerde 
ouders juridisch advies en ver-
zorgt samen met hen de aan-
vraag voor een omgangsrege-
ling. De advocaat kent de juridi-
sche vereisten die moeten 
worden vervuld om toestem-
ming te krijgen van de rechter.

Het opstellen van een om-
gangsregeling
De advocaat zorgt in overleg 
met de ouders voor het opstel-
len van een gedetailleerde 
omgangsregeling. Die moet 
passen bij de specifieke behoef-
ten en omstandigheden van de 
gedetineerde, de ouder thuis en 
het kind of de kinderen. Deze 
regeling moet in overeenstem-
ming zijn met de belangen en 
rechten van het kind, van de 
gedetineerde ouder én de ouder 
thuis.

In sommige gevallen kan de 

rechter bepalen dat er omgangs-
begeleiding nodig is om ervoor 
te zorgen dat de omgang tussen 
de gedetineerde ouder en het 

kind soepel verloopt en in het 
belang van het kind is. Een advo-
caat kan helpen bij het regelen 
van deze begeleiding en ervoor 
zorgen dat alles volgens plan 
verloopt.

Onderhandelingen
Als de andere ouder – thuis of 
elders – bezwaren heeft tegen de 
omgangsregeling, kan een advo-
caat proberen om tot een over-
eenkomst te komen door 
middel van onderhandelingen. 
Als dit niet mogelijk is, kan hij/
zij de zaak voor de rechter 
brengen en pleiten voor de 
rechten van de betrokkenen.

Rechterlijke toestemming
Een omgangsregeling kan niet 
zomaar kan worden vastgesteld 
zonder de goedkeuring van de 
rechter. De rechter zal de belan-
gen van het kind altijd voorop-
stellen bij het nemen van een 
beslissing over de omgangsrege-
ling. Daarom is het van cruciaal 
belang dat gedetineerde ouders 
juridische stappen ondernemen 
om hun zaak aan de rechter 
voor te leggen en ervoor te 
zorgen dat alle relevante infor-
matie wordt verstrekt om hun 
zaak te ondersteunen.

Gratis advocaat
Advocaten kunnen je bijstaan 
op basis van een toevoeging. 
Omdat je gedetineerd bent, kan 
je advocaat er met een detentie-
verklaring voor zorgen dat je 
geen eigen bijdrage hoeft te 
betalen voor de behandeling 
van je zaak. Op deze manier heb 
je dus ook een gratis advocaat 
voor de omgangsregeling. 

Manon Voogt is advocaat gespe-
cialiseerd in familierecht bij 
Gimbrere Legal, Breda / 
Barcelona (E)

Specialiste familierecht Manon Voogt.

De rechter stelt 
de omgangs-
regeling vast

Gratis rechtshulp 
met een detentie-

verklaring 
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R aymond 
besloot in de 
gevangenis 
aan zijn 
gedroomde 
toekomst als 
scheepsbouwer 

te gaan werken. Hij wilde dat 
doen door te studeren. En wel aan 
de Technische Universiteit Delft. 
Niet dat hij daarvoor de nodige 
vooropleiding heeft, maar zijn 
enthousiasme en zijn ideeën 
gaven hem wel een entree bij de 
afdeling maritieme techniek op 
de TU Delft. Niet als officiële 
student, dat kan nu eenmaal niet, 
maar hij wordt ‘op een praktische 
manier geholpen’.

Binnen de muren heeft hij een 
eerste module zeevaartschip 
afgerond. Hij wordt op de TU vir-
tueel begeleid door Jasper den 
Ouden. Die verhaalt over hoe dat 
allemaal gegaan is. ‘Raymonds 
vraag om hulp bij zijn toekomst-
dromen kwam onverwacht en 
kon door mij niet meteen beant-
woord worden. We hebben toen 
besloten hem een opdracht te 
laten maken die onze studenten 
ook maken. Het ging erom dat 
Raymond met tekensoftware een 
scheepsvorm moest modelleren. 
Dat kan via instructievideo’s. We 
zijn nu bezig met een online ver-
binding van ons met de PI zodat 
we veel sneller vragen kunnen 
beantwoorden zonder lappen 
tekst. Toen Raymond de opdracht 
moest uitvoeren, kon dat nog 
niet online. Straks hopelijk wel. 
Raymond heeft gemotiveerd aan 
deze opdracht gewerkt. De laatste 
versie die hij gestuurd heeft, ziet 
er echt goed uit. De ervaring met 
dit tekenprogramma kan hij 
direct gebruiken voor andere 
ontwerpprojecten waar hij van 
droomt. Het tekent zijn doorzet-
tingsvermogen om te groeien tot 
ontwerper van jachten. Ik hoop 
dat er vanuit de bewaking meege-
werkt kan worden om dit soort 
initiatieven mogelijk te maken.’ 

Niets gaat vanzelf
Raymond wil aan andere gede-

tineerden duidelijk maken dat 
binnen de muren meer mogelijk 
is dan vaak wordt verondersteld. 
‘Het is geen makkelijke weg’, 
maar veel mensen ook binnen de 
muren staan achter zijn poging. 
Niet iedereen. Wel zijn mentoren 
op de afdeling en zijn studiebege-
leider bij educatie. Maar het afde-
lingshoofd educatie vindt de 
studie ‘niet nodig voor mij’. Ook 
andere hindernissen moeten 
overwonnen worden af mis-
schien wel genegeerd, want ont-
moediging dreigt. ‘Ik heb een 
laptop waarop ik kan tekenen. 
Maar die is niet beveiligd, ook al 
is de tekensoftware geschikt om 
ook offline mee te kunnen 
werken. De directie zegt wel ver-
trouwen in mij te hebben, maar 
gaat er nog niet in mee dat ik kan 
werken op cel met de laptop. Dat 
is wel nodig om de nodige uren te 
kunnen maken. De reden 
daarvan is dat er geen kennis is 
in deze inrichting is om de laptop 
te beveiligen. Ook speelt mee dat 
er GVM-gedetineerden op de afde-
ling verblijven.’ (GVM: 
Gedragsbeïnvloedende en 
Vrijheidsbeperkende Maatregel, 
om langdurig toezicht te houden 
op veroordeelden voor een 
gewelds- of zedenmisdrijf.) ‘Ik 
ben nu erg afhankelijk van de 

uren wanneer ik naar educatie 
kan gaan. Het moet altijd onder 
toezicht.’

Raymond heeft van de TU Delft 
te horen gekregen dat hij talent 
heeft en eigenlijk weet hij dat ook 
wel. Er is dus druk. ‘Wanneer ik 
vrij kom, wil ik volledig mee-
draaien in het bedrijfsleven van 
de scheepsbouw. Met een brevet 
van vermogen.’ Mooi is, dat hij 
mag studeren in plaats van 
arbeid. Maar als dan een mede-
werker voor maanden het onder-
wijs belemmert, eist dat veel 
geduld en doorzettingsvermogen 
om je droom te verwezenlijken. 
En jammer is ook dat Raymond 
door de nieuwe wetgeving nog 

niet in aanmerking komt voor 
verlof.

Zicht op een baan
Intussen is Raymond er wel in 
geslaagd om bedrijven die 
schepen bouwen geïnteresseerd 
te krijgen voor zijn concepten, die 
vernieuwend zijn. Hij heeft al een 
aanbieding op zak om als hij 
eenmaal buiten is, aan het werk 
te gaan. Een groot bedrijf in 
Wageningen – Van Oossanen – 
heeft een van Raymonds projec-
ten geadopteerd. De tekeningen 
heb ik mogen inzien. Het ziet er 
doordacht uit en Raymond 
vertelt er met enthousiasme over. 
‘Het is de bedoeling dat er een 

twintigtal gebouwd gaan 
worden.’ Niels Moerke is de man 
bij Oossanen die Raymond verder 
helpt. Bij Oossanen ontwerpen ze 
jachten. Dat doen ze met mede-
werkers die hbo of wo geschoold 
zijn. Met alle waardering voor 
Raymond: dat is hij niet en zal hij 
ook niet zo maar worden. Maar 
Moerke verwacht dat Raymond 
wel een plek in de scheepsbouw 
vindt waar hij aan de slag kan.  
Hij heeft vertrouwen in hem en is 
daarom ook bij Raymond op 
bezoek geweest.

Raymond wil in dit verhaal 
ook aandacht voor een andere 
hulpbron voor hem. En wel voor 
Chris Beuker, die hij als zijn 
mentor, zijn coach beschouwt. 
Die heeft veel geregeld, zelfs al 
een stageplek. Nu nog de mede-
werking van het systeem, zodat 
Raymond verder kan. Dat valt nog 
even niet mee. 

Enfin, als je doorzettingsver-
mogen hebt en je slaagt erin dat 
aan betrokkenen buiten de bajes 
duidelijk te maken dan zijn er 
kennelijk kansen. Als dan ook 
nog de PI voldoende mee werkt 
en je teleurstellingen weet te 
overwinnen, dan is ’t dus echt wel 
(eens) mogelijk je daadwerkelijk 
voor te bereiden op een nieuwe 
start na detentie.

Raymond aan het werk in zijn cel. (Foto’s: Niels de Vries)

‘Mijn 
afdelingshoofd 
vindt de studie 

onnodig’

Gedetineerde zeiler werkt aan zijn toekomst 

Zeilschepen ontwerpen 
in de bajes

Jaap Brandligt

‘Op het zeil naar buiten’ was de kop van een artikel in de Leeuwarder Courant. Het ging over 
Raymond Dijkstra, ingesloten in de PI Lelystad, een ‘skûtsjeman’ uit Grou, bemanningslid van een 
traditioneel Fries zeilschip. Hij kreeg en nam de kans om in detentie aan zijn toekomst te werken. 

Raymond moest wel wat aarzelingen overwinnen voordat hij besloot open te staan voor een gesprek 
met mij. De PI werkte mee, mede dank zij een zeer betrokken casemanager. Dus ging ik op stap naar 

Lelystad. Van zeilschepen weet ik weinig. Raymond juist heel veel. 
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Anderzijds waren de binnenkomers 
steeds vaker afkomstig uit Albanië, 
Algerije en Marokko, dus ‘veilige 
landers’, voor wie geen ander perspec-
tief is dan uitzetting. Die zijn agressie-
ver bij binnenkomst, werd de onderzoe-
kers verteld. 

Daarnaast constateren de onderzoe-
kers dat ervaren medewerkers in toene-
mende mate vertrekken. Onervaren 
nieuwkomers nemen het over en die 
gaan eerder over tot dwang. Elvijara 
Oosterhuis heeft het over ‘steeds lager 

opgeleiden en steeds jonger’. Op het 
moment dat je achttien bent, mag je 
komen werken. Zij noemt nog zo wat 
zaken. Er is niks te doen, er zijn geen 
Nederlandse woordenboeken, mensen 
die kwetsbaar zijn, worden gecriminali-
seerd. Er zou meer zorg en minder straf-
recht moeten zijn. 

De medewerkers van de Ombudsman 
zien dat er intussen wel wat meer dag-
besteding is. Er kunnen fietsen gerepa-
reerd worden, er mag aan zonnepane-
len gewerkt worden. Enkele 

aanbevelingen zijn overgenomen. Er is 
meer maatwerk. Er zou nu geen sprake 
meer zijn van verplicht twee op een cel. 
Maar daarmee hef je het hoofdpro-
bleem – dat binnen een bestuursrechte-
lijke context strafrechtelijk wordt 
gehandhaafd – niet op. De onderzoekers 
uit Enschede concluderen bovendien, 
dat een toenemend minder op harmo-
nie en meer op controle gerichte bejege-
ning niet meewerkt om de problemen 
in vreemdelingendetentie op te lossen.

Drugs in de bajes
In het Algemeen Dagblad (AD) luiden 
onderzoekers van het Trimbos 
Instituut onlangs de noodklok over 
drugsgebruik in de gevangenis. Uit 
recent onderzoek blijkt dat ook gevan-
genismedewerkers zich zorgen maken. 
De aanwezigheid van drugs in gevan-
genissen zorgt voor spanning. Naast 
gezondheidsrisico’s voor gedetineer-
den is er kans op ondermijning: kwets-
bare gedetineerden en medewerkers 
worden verleid of onder druk gezet om 
aan drugshandel mee te doen. 
Ondanks grote inspanning om drugs 
buiten te houden, is de kans groot dat 
je met drugs in aanraking komt. Ook 
als je dit niet wilt. Ongeveer de helft 
van de gedetineerden ervaart 

problemen met alcohol- of drugsge-
bruik. Dit is waarschijnlijk nog een 
onderschatting, omdat verslaving vaak 
pas gezien wordt als iemand hulp 
vraagt. Dit gebeurt vaak niet, vanwege 
schaamte en angst voor extra straffen. 
Daar komt bij dat verslavingszorg in 
gevangenissen beperkt is en vaak 
onbekend onder medewerkers. Kennis 
over drugs onder personeel is vaak 
ondermaats. Helemaal als het gaat 
over nieuwe synthetische stoffen met 
onvoorspelbare effecten. Kennisgebrek 
maakt het voor medewerkers nog 
moeilijker om de boel beheersbaar te 
houden. Voor hen zit er al weinig rek 
in hun werk, dat de laatste jaren 
zwaarder is geworden. 

De onderzoekers wijzen erop dat gede-
tineerden uit onze buurten, dorpen en 
steden komen. Daar keren zij na hun 
straf naar terug. Bescherming van 
gedetineerden is daarom ook bescher-
ming van de samenleving. We moeten 
voorkomen dat mensen slechter uit de 
gevangenis komen dan dat ze erin 
gaan. Daarom moeten we meer aan-
dacht hebben voor drugsgebruik in 
detentie. Drugs proberen buiten te 
houden is niet genoeg, stellen zij. 
“Laten we ervoor zorgen dat onze 
drugsmonitoring en forensische zorg 
ook fatsoenlijk achter de zwaar bevei-
ligde poorten van de gevangenis 
kunnen opereren.”
AD 16 september 2023

Humanere 
bajes graag
Mijn naam is René en ik ben 49 jaar. Ik 

zit momenteel in de Pompekliniek na 4 
jaar in Vught. Het leven kan raar lopen. Ik 
was beveiliger en werkte in de arrestanten-
zorg en ben ook nog een tijd surveillant 
geweest bij AH. Ik pleegde in 2017 doodslag 
op mijn buurman die weliswaar de buurt 
terroriseerde maar ik maakte de grootste 
fout van mijn leven door te gaan steken. Ik 
kreeg zes jaar en tbs dwang. 

Waarvoor ik wil pleiten is dat de gevan-
genissen humaner moeten worden met 
beveiligd internet, net zoals in de tbs. 
Iedereen kan er komen en we moeten de 
gevangenissen naar Noorwegens model 
gaan bouwen. De eigen keuken moet ook 
weer terug en je moet drie luchtmomenten 
krijgen per dag. Ook moet het loon 
omhoog. Shag is tegenwoordig 16 euro’s. Ik 
rook niet, maar ik zie veel armoede 
daardoor. 

Ik heb veel geleerd in die jaren (zit nu 
zeven jaar totaal). Koken, schoonmaken, 
tuinieren, aan mezelf werken. Ik heb veel 
vrienden gehad in het gevang. Dus ook 
mooie dingen meegemaakt. Hopelijk 
wordt het steeds strenger straffen een halt 
toegeroepen. Bij doodslag nu zelfs 25 jaar. 
Tegen een opwelling kun je niet op. 15 jaar 
maximaal is beter. 

Verhalen van binnen

UIT DE PERS

Dagprogramma arrestanten
Klager zit op de arrestantenafde-
ling van het Detentiecentrum 
Schiphol. Arrestanten doen er 
nog niet aan arbeid. Klager ver-
blijft soms 22 uur per dag op cel. 
Dat vindt hij wat veel. De directie 
zegt de landelijke richtlijnen van 
DJI te volgen bij het opstellen van 
het dagprogramma. Het basis-
programma voor arrestanten 
zonder arbeid is volgens het 
nieuwe dag regime (sinds 6 juni 
vorig jaar) 28 uur aan activiteiten 

verdeeld over vijf dagen. 
Wettelijk moet de directeur 

zorgen voor een basisprogramma 
van 42,5 uur per week. 
Activiteiten en bezoek. De bete-
kent nog niet 42,5 uur buiten de 
cel, zegt de directeur. Klager 
vindt het geldende dagpro-
gramma maar niks. Hij zit te vaak 
binnen, vindt hij.
Om het ingewikkeld te maken: 
met de inwerkingtreding van de 
wet Straffen en Beschermen zijn 

het regime van algehele gemeen-
schap en het regime van beperkte 
gemeenschap als onderscheid 
vervalen.

Gedetineerden in het Huis van 
Bewaring (HvB) vielen onder het 
regime van beperkte gemeen-
schap. Dat is er niet meer, alleen 
het zogeheten gemeenschapsre-
gime is nog over. Uitzonderingen 
zijn alleen mogelijk voor de EBI 
en de TA (streng beveiligde inrich-
tingen). De wet zegt: 
‘Gedetineerden volgen een op 
hen toegesneden activiteitenpro-
gramma dat is vastgelegd in het 
detentie- en re-integratie plan. 

Uitgangspunt is het gemeen-
schapsregime dat elke gedeti-
neerde in gezamenlijkheid het 
dag programma doorloopt’.
Arrestanten vallen dus nu – net 
als HvB’ers – onder het gemeen-
schapsregime. Voor de directeur 
geldt er geen regeling van de 
arbeidsplicht meer, maar wel de 
zorgverplichting. Het verschil 
tussen arbeid en zorg is gradueel. 
Eigenlijk meer een zaak van 
nuance. Mooiere term: zorg. En 
ruimer dan arbeid. Hij moet 
arbeid beschikbaar stellen. Voor 
arrestanten geldt deze zorgver-
plichting niet in de eerste acht 

weken van detentie. Het gaat dus 
in het gemeenschapsregime om 
een basisprogramma van 42,5 
uur. Er is geen basis voor een uit-
zondering, ook niet voor arres-
tanten. Ook aan hen moet een 
dagprogramma van 42,5 uur aan-
geboden worden. Klager kreeg 
een programma van 26,5 uur per 
week. Dat zit 16 uur onder het 
wettelijk minimum. Niet-arbeid 
uren moeten wel aangeboden 
worden. Geen arbeid, maar 
andere activiteiten. Klager heeft 
dus gelijk.
(Bron: Kenniscentrum Commissie 
van Toezicht)
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Het verhaal van een strijdbare moeder / achterblijver

Je kind contact laten 
houden kost veel moeite

Jaap Brandligt

Miriam, moeder van twee kinderen. Achterblijver, zoals er zovele zijn. Ik was bij haar 
omdat ze haar verhaal wel in de Bonjo kwijt wil. Wat heeft ze mee gemaakt, wat kan 
en moet er anders voor (ex-)partners van achterblijvers die in haar geval dan ook 
nog twee jongetjes heeft, een tweeling, die ook van alles mee maken als hun vader 
in de gevangenis zit. Die dan ook nog weet dat kinderen van (ex-)gedetineerden een 
grotere kans hebben om ook in de problemen te komen. Dat is het laatste dat ze wil. 

Miriam vertelt onomwonden 
haar verhaal. Het verhaal van 
haar ex-partner, van haarzelf en 
van de kinderen. Het begint alle-
maal in 2012/2013 als de ex wordt 
opgepakt. Voor her eerst. Gedoe 
met drugs. Hij is eigenlijk niet 
meer dan een kleine jongen. 
Geen dealer, maar een verkenner 
waar de beste drugsplekken 
gevonden kunnen worden. Op 
het platteland waar ze wonen is 
het niet ongebruikelijk om bij-
voorbeeld lege boerderijen uit te 
baten als hennepplantages of 
eventueel laboratoria. Allemaal 
geen grote misdrijven, maar als 
je eenmaal gesignaleerd bent, sta 
je op de radar bij de politie. In 
2020 wordt het serieuzer. Dan 
wordt hij opgepakt in eigen huis. 
Veel gedoe in de buurt uiteraard. 
De inval is tijdens de coronacrisis. 
Het gebeurt in het huis van 
Miriam, want daar huisde hij 
vanwege de coronabeperkingen 
die er waren. En hij wilde bij zijn 
kinderen zijn. 

Miriam moest toen nog veel 
leren. Haar ex zat in ‘t begin in 
beperkingen. Het heeft even 
geduurd voordat ze door had wat 
dat betekende. De ex zit 22 
maanden in voorarrest. In de PI 
Lelystad en later in Arnhem. Op 
het moment dat ik Miriam 
spreek, is de ex buiten in afwach-
ting van de komende zitting, 

waar alle 19 bij het drugsgedoe 
betrokkenen voor het eerst 
voorkomen. 

Dwaze dingen
Miriam heeft haar ex niet in de 
steek gelaten. Ze is zich ervan 
bewust dat het ook zijn kinderen 
zijn, dat hij er recht op heeft ze bij 
zich in de buurt te houden. 
Anders dan je veel ziet, is ze de 
gang naar de PI – met en zonder 
kinderen – blijven doen. Maar 
daar ontdekte ze ook dwaze 
dingen. Ze nam bijvoorbeeld 
broeken mee voor hem. Vijf in 
getal. Bij de invoer vonden ze dat 
twee genoeg was. Of ze er dan 
drie achter kon laten in de opslag. 
Nee: mee terug naar huis. Zonder 
enige toelichting. Ze maakte mee 
dat voor de bezoeker de weg naar 
de bezochte partner niet altijd 
evident was en dat de bewaking 
geen enkele behoefte had de hel-
pende hand toe te steken. Ze 
meldde dat bij het 
Expertisecentrum Kind waar ze 
inmiddels contact mee had. Het 
resultaat: een routekaart, te 
vinden op de site van het 
Expertisecentrum als Jouw route-
kaart, op bezoek in de gevange-
nis’. Op basis van de PI Dordrecht. 
Maar een lastig feit is dat de 
routes bij de diverse PI’s verschil-
lend zijn. Het probleem van de 
niet hulpvaardige medewerkers 

wordt er niet door opgelost. 
Inmiddels is er door Kairos, 

een club voor ambulante psychi-
sche behandeling een delictana-
lyse van de ex gemaakt. Maar de 
psychologische hulp voor de ex is 

nergens te vinden omdat bijvoor-
beeld bleek dat hij nergens was 
ingeschreven. De facto was hij 
stateloos. Dat helpt niet als je pro-
beert als achterblijver je ex weer 
op de goede weg te krijgen omdat 
de gezamenlijke kinderen daar 
belang bij hebben. 

Een vraag waarmee Miriam 
zelf niet worstelde, maar veel ach-
terblijvers wel, was of ze de kinde-
ren op de hoogte moest stellen. 
‘Kinderen hebben recht op de 
waarheid’, ook als dat moeilijk te 
vertellen is. Daarbij zou hulp 
goed uitkomen. Een wijkteam? 
De school? Allemaal niks qua 
ondersteuning. En ja, op het 
schoolplein ouders die tegen je 
kind zeggen dat je vader in de 
bajes zit. Roddel en achterklap in 
een klein dorp waar bijna ieder-
een elkaar kent, zeker als je hele 
familie daar ook zit. Ook de 
familie liet Miriam in de steek. 
Want zij had een crimineel in de 
familie gebracht. Dan sta je er als 
achterblijvende moeder wel erg 
alleen voor.

Kinderombudsman
Inmiddels had Miriam een rap-
portage van de 
Kinderombudsman te pakken 
gekregen en daarin gelezen wat 
er allemaal zou moeten om het 
contact tussen gedetineerde 
ouder, niet-gedetineerde moeder 
en hun beider kinderen in de 
bajes beter te maken. Op zichzelf 
goed dat ze bevestigd werd in 
haar ervaringen en opvattingen. 
Maar dat helpt niet erg als de 
adviezen van de 
Kinderombudsman niet uitge-
voerd worden. Zoekend en 
tastend kwam ze op een moment 
bij Herstel en Terugkeer terecht. 
De club rondom Frans Douw. 
Daar vond ze medestrijders en 
bevestiging. Ze zegt daar zelf over 
dat ze mede daardoor ‘erg veran-
derd’ is. Daar vond ze ook de lijn 
naar het Expertisecentrum Kind. 
Ze noemt de naam van Winie 
Hanekamp met respect. Daar is 
ze nog beter gaan zoeken om de 
behoeftes in kaart te brengen. Ze 
heeft er meegedacht in een focus-
groep op zoek naar die behoeftes. 
In die groep zaten ouders, zat 
familie en was ook het onderwijs 
aanwezig. Het heeft een gids 
opgeleverd met de veelzeggende 
titel ‘Je staat er niet alleen voor’. 
Wie hem wil hebben, kan hem 
vinden op de website van het 
Expertisecentrum K I N D. Miriam 
heeft aan die contacten veel 
gehad om voor haar kinderen, 
haar ex en zichzelf een begaan-
baardere weg te vinden.

Bij al die inspanningen is ze 
trouw gebleven aan haar opvat-
ting dat ze haar ex ook in het 
belang van haar kinderen niet 
moest laten stikken. Ze zocht bij-
voorbeeld een andere advocaat 
voor hem, niet dezelfde die zijn 
medeplegers bediende. Om die 
bij haar ex te krijgen was weer 
een heel ander verhaal, waarbij 
de medewerking van de PI 
Lelystad niet om over te juichen 

was. Een chronisch pijnpunt was 
ook het contact van de kinderen 
met de ex. Dat werd zeker pijnlijk 
in de coronatijd. Eerst was er 
alleen bellen, toen kwam beeld-
bellen, maar vaak niet zonder 
haperingen. En de kinderen 
hadden eigenlijk niets aan dat 
beeldbellen met een verre vader. 
In de coronatijd werd dat echt 
problematisch. 

Ook de ouder-kind-dagen 
waren steeds een probleem. De 
eerste twee keer moesten de kin-
deren alleen. Alleen in dat grote 
onvriendelijke gebouw. Loopt de 
moeder buiten samen met 
andere moeders. Hoe vervreem-
dend voor kinderen en onveilig 
kun je het hebben? Corona was 
overal een probleem. Maar in de 
PI’s wel bijzonder. Het werd – 
mede door een voorschrift van 
het ministerie – bijna onmogelijk 
gemaakt je kind in de PI te 
krijgen. Allerlei eisen rond vacci-
neren. Gebruik van QR-codes die 
niet van toepassing waren buiten 
de PI, werden opeens wel vereist 
als je de PI binnen wilde komen. 
Miriam en mede-achterblijvende-
vrouwen wendden zich recht-
streeks tot de minister, toen al 
Weerwind. Ze mochten langs 
komen en dat hielp gelukkig.

Stom gegniffel
Schokkend is nog Miriams 
verslag van haar poging met de 
ex een goed gesprek te hebben 
buiten de reguliere ontvangst-
zaal. Niet om met hem te vrijen, 
ze wilde gewoon meer in het 
privé met hem dingen doorspre-
ken. Dan moet je uitwijken naar 
Bezoek zonder Toezicht. Het 
gegniffel van de vrouwelijke 
medewerker die haar ernaar toe 
bracht, terwijl ze alleen maar 
meer privé met hem wilde 
praten, was al behoorlijk onaan-
genaam. Maar het feit dat tijdens 
dat gesprek twee keer iemand 
binnen kwam lopen zonder dat 
aan te kondigen, zonder te 
kloppen, daar wordt een mens 
niet vrolijker van. 

De ex heeft ook niet stilgeze-
ten en inmiddels bijvoorbeeld de 
cursus Puinruimen in de PI 
gedaan. Er is gezinshulp 
gekomen die zowel met Miriam 
en de kinderen als met de vader 
en de kinderen aan de gang is. En 
dat de ex inmiddels in een vorm 
van begeleid wonen zit, stemt op 
zichzelf optimistisch. Hij en de 
kinderen komen een dag in de 
week samen. Dat is toch een 
resultaat waar ze beiden trots op 
kunnen zijn. Nu nog de volgende 
fase, als hij zijn straf heeft 
gehoord. De verwachting is rond 
de zes jaar. Dan zijn de kinderen 
inmiddels in de puberteit. Dat 
wordt dan toch weer een klus 
voor haar als achterblijvende 
moeder. 

Wie meer wil weten: zoek contact 
met het Expertisecentrum K I N D 
via 0800-546 30 00  
info@expertisecentrumkind.nl of 
het contactformulier op de website.

Jubileumcongres  
Expertisecentrum K I N D

In Nederland zijn er 25.000 
kinderen met een gedetineerde 

ouder. Als kind, maar ook als 
achterblijvende moeder, vader of 
verzorger, weet je vaak niet wat je 
overkomt. Ook professionals zoals 

leraren, maatschappelijk werkers of 
gevangenbewaarders hebben vragen 
over hoe je kinderen het beste kunt 

ondersteunen.
Op donderdag 23 november 2023 
wordt het 5-jarig jubileum van het 
Expertisecentrum KIND, Ouder en 

Detentie gevierd. Wil jij meer weten 
over kind zijn met een gedetineerde 

ouder? Hoe je als (aankomend) 
professional kunt bijdragen aan 
herstel? En hoe we samen met 

organisaties, inrichtingen, scholen … 
en beleid meer aan zet kunnen zijn? 

Meld je dan aan via 
info@expertisecentrumkind.nl en 

reserveer 23 november  
in je agenda.
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MAAK JIJ STRIPS? 

SCHRIJF JIJ VERHALEN? 

MAAK JE TEKENINGEN ?

STUUR HET NAAR BONJO!

Bos en Lommerplein 270
1055 RW Amsterdam

WASSENAAR 
STRAFRECHTADVOCATUUR 

FIGHT 
FOR 
FREEDOM 
TEL: 073 - 302 00 05 

WASSENAARSTRAFRECHT.NL 

Strafcassatie

Mr. M.W. Stoet

Cassatie specialist

 - 25 jaar ervaring - 

Stoet en ;rijger advocaten  - tel* 0>0-+)&+6+8 - stoet$stoet-krijger.nl

Lid vcas/nvsa  -  Toevoeging/ ’pro deo’ mogelijk - persoonlijke benadering

Alleen halal-vlees mag niet
Een gedetineerde op de EZV-
afdeling (Extra Zorg 
Voorziening) van het deten-
tiecentrum Schiphol heeft 
de keus tussen maaltijden 
met vlees bereid volgens 
islamitische voorschriften 
en vegetarische maaltijden. 
Daarmee voelt hij zich 
tekort gedaan. Hij wil wat 
hij ‘gewoon vlees’ noemt. 
Ook varkensvlees, want dat 
past binnen zijn overtuigin-
gen. En vegetarisch is hij 
niet. Hij vindt vlees dat 
bereid is volgens islamiti-
sche wetten – dus van dieren 
die niet verdoofd worden bij 
de slacht – strijdig met waar 
hij voor staat. En ja, hij kan 
natuurlijk zijn eigen spullen 
kopen in de winkel, maar 
dan wil hij daar een vergoe-
ding voor. Hij gaat in 
beklag.
De directeur vindt dat 
klager wel een keuze heeft. 
Hij kan ook kiezen voor een 
vegetarische maaltijd. 
Bovendien is er broodbeleg 
dat niet halal is. Hij geeft 
toe dat er met de cateraar 
niet gesproken is over het 
aanbieden van andere maal-
tijden. Dertig tot veertig 
procent van de op Schiphol 
gedetineerden willen graag 
halal eten. En andere 
mensen worden niet 

uitgesloten van halalmaal-
tijden. Bovendien: de aanbe-
steding is vanuit het hoofd-
kantoor van DJI gedaan. Hij 
gaat er niet over. Hij geeft 
toe dat dat hem niet ont-
slaat van zijn zorgplicht als 
directeur voor de 
gedetineerden.
De beklagcommissie vindt 
dat het alleen maar ver-
strekken van halal vlees-
maaltijden niet aansluit bij 
de vrijheid van geweten, 
godsdienst en geloofsover-
tuiging. Want bij het berei-
den ervan wordt een islami-
tische gebed uitgesproken 
en worden de dieren 
geslacht zonder verdoving. 
De niet-islamitische gedeti-
neerden die wel vlees willen 
eten, hebben geen keus en 
worden dus niet gelijk 
behandeld. De beklagcom-
missie vindt dat strijdig met 
de Penitentiaire 
Beginselenwet en verklaart 
het beklag dus gegrond. 
Daarbij komt nog dat de 
directie de klager in staat 
moet stellen vleesmaaltij-
den te eten met dezelfde fre-
quentie als die waarmee de 
halal vleesmaaltijden 
worden verstrekt.
 (Bron: Kenniscentrum 
Commissie van Toezicht)

Vergelding kost jaarlijks 
400 miljoen
Een korte gevangenisstraf opleggen, 
of toch een taakstraf? Rechters 
moeten die keuze maken, maar 
wetenschappers, zoals criminologen, 
kunnen de voor- en nadelen benoe-
men. Het vergelijken van de effectivi-
teit van de gevangenisstraf en van 
taakstraf is niet eenvoudig, stellen 
onderzoekers van Universiteit Leiden 
en het Nederlands Studiecentrum 
Criminaliteit en Rechtshandhaving 
(NSCR). Het causale verband tussen 
een bepaalde straf en recidive is 
lastig te bepalen. In het strafrecht 
kunnen geen experimenten worden 
uitgevoerd en er is vrijwel nooit 
sprake van twee exact gelijke 
gevallen.
Om toch zinnige uitspraken te doen 
over de effectiviteit van straffen, 
passen de onderzoekers de zoge-
noemde ‘instrumentele variabele’ 
toe. Die maakt gebruik van een wille-
keurige toewijzing van zaken aan 
rechters op basis van roosters voor 
de zittingen. Door de variatie in 
strengheid en bestraffing te combi-
neren met die toewijzing, kunnen de 
effecten van gevangenisstraf en taak-
straf met elkaar worden vergeleken.
Zo blijkt dat korte gevangenisstraf-
fen tot meer recidive leiden dan niet-
vrijheidsbenemende straffen. In vijf 
jaar tijd plegen individuen na een 
korte gevangenisstraf tussen de 76 
en 81 procent meer strafbare feiten 

dan na een alternatieve straf. De 
kosten van gevangenisstraffen zijn 
aanzienlijk hoger dan die van niet-
vrijheidsbenemende straffen. Een 
dag gevangenisstraf kost 259 en een 
dag taakstraf ruim 72 euro. ‘Deze 
(grove) berekeningen leiden tot de 
schatting dat de maatschappij jaar-
lijks ruim 400 miljoen euro betaalt 
voor vergelding als strafdoel’, zegt 
Arjan Blokland, in Leiden hoogleraar 
criminologie. ‘Dit is ongeveer 45 euro 
per belastingbetaler per jaar.’ Omdat 
alleen directe kosten zijn meegeno-
men en alleen is gekeken naar reci-
dive binnen twaalf maanden van de 
opgelegde straf, is dit bedrag in wer-
kelijkheid hoger.
De onderzoekers concluderen dat de 
afschrikwekkende werking van korte 
detenties beperkt is en dat deze nau-
welijks mogelijkheden biedt voor 
gedragsverandering en re integratie. 
Toch wordt er nog vaak voor een 
korte gevangenisstraf gekozen. Het 
belangrijkste strafdoel is dan kenne-
lijk vergelding. ‘Met dit onderzoek 
kan de vraag welke straf écht 
passend is en wat vergelding ons 
waard is, nu ook rationeel worden 
benaderd’, aldus Blokland. ‘Het 
onderzoek kan daarnaast als aan-
moediging worden gezien om wette-
lijke obstakels voor het opleggen van 
een taakstraf te heroverwegen.’ 
(Mr-online.nl / tijdschrift Strafblad)

Gevolgen urinecontrole
Cannabis gebruiken in de bajes mag niet. 
Daar is geen twijfel over mogelijk. Soms zou 
je denken: laat gedetineerden wennen aan 
het gebruik van cannabis want eenmaal 
buiten is dat er in overvloed. Maar die weg is 
vooralsnog zeer onbegaanbaar. In een 
beklagzaak rondom een urinecontrole 
gebeurde er iets opmerkelijks. Klager had 
inderdaad cannabis gebruikt. Hij scoorde 53 
op THC. Dat is net boven de kritische grens. 
Reden voor de directeur om hem drie dagen 
cel op te leggen en hem te degraderen naar 
rood. Dat laatste heeft directe gevolgen voor 
zijn PP. Daar zou hij kort na de vaststelling 

van die 53 aan beginnen. Een ingrijpende 
maatregel dus.
Klager gaat in beklag tegen de disciplinaire 
straf die zo op het oog niet onredelijk is. Maar 
er zit een addertje onder het gras. 
Ondersteund door zijn advocaat brengt 
klager in dat hij recht had op een herhalings-
onderzoek. Zeker omdat 53 net boven de kriti-
sche grens zit, was de kans aanwezig dat een 
herhalingsonderzoek net onder die grens 
was uitgekomen.
De beklagcommissie kreeg helder dat de 
mogelijkheid van een herhalingsonderzoek 
klager niet was meegedeeld toen hij hoorde 

van de straf. Dat had wel gemoeten en zelfs 
schriftelijk. De beslissing van de directeur 
moet ‘daarom bij afweging van alle in aan-
merking komende belangen als onredelijk en 
onbillijk  worden aangemerkt’. De klager 
krijgt gelijk. Veel heeft hij daar niet aange-
had, want zijn PP is vertraagd, maar liefst met 
zes weken. Maar de verplichting van schrifte-
lijke mededeling van de optie voor een herha-
lingsonderzoek staat. Daar kunnen anderen 
weer hun voordeel mee doen. 
(Bron: Kenniscentrum Commissie van Toezicht)
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Fletcher Flora 

‘Wil je een martini?’ vroeg ik. 
‘Ik wacht even tot Dennis er is. 
Hee, de bel! Dat zal hem zijn!’ 
Ze liep naar de hall, deed de bui-
tendeur open. Het was Dennis. 
Sherry sloeg haar armen om zijn 
nek en kuste hem. Ik was er wel 
aan gewend om haar andere 
mannen te zien kussen maar 
deze kus was duidelijk heel 
anders. Ik draaide me om en 
begon de martini’s te mixen. 
Even later kwamen Sherry en 
Dennis binnen. 
‘Zo jongens,’ zei Sherry, ‘daar 
zijn we dan.’ 
‘Inderdaad,’ zei ik, ‘daar zijn we 
dan.’ In het derde flesje zit...

In het derde 
flesje zit...

‘Dit is Dennis, Sherm,’ zei Sherry, 
‘Dennis, dit is Sherm.’ 
‘Leuk om je te ontmoeten, 
Sherm,’ zei Dennis. 
Hij was kleiner en dunner dan 
ik, maar ik moet toegeven dat 
hij eruitzag als iemand met een 
prima conditie. Hij had kort, 
blond haar en een gezicht als 
van een acteur die kinderrolle-
tjes speelt tot zijn dertigste. Zo 
gedroeg hij zich ook min of 
meer. Als de jeugdige hoofdrol-
speler. En dat was hij natuurlijk 
ook, de hoofdrolspeler. Helaas. 
Ik zette de shaker neer en gaf 
hem een hand. In het derde 
flesje zit...
‘Hij heet eigenlijk Sherman,’ zei 
Sherry, ‘maar ik noem hem 
Sherm.’ 
‘Ja, we zijn soms heel intiem met 
elkaar,’ zei ik. 
‘Ik vind dat je dit heel tof opvat, 
Sherm,’ zei Dennis. 
‘Beschaafd,’ zei ik. ‘Ik gedraag 
me eenvoudigweg beschaafd. 
Een martini?’ 
‘Nou, dat sla ik niet af!’ 
Ik schonk de glazen in en zij 
zaten op de sofa en hielden 
elkaars hand vast. 

‘Zullen we de zaak maar snel 
afhandelen?’ stelde ik voor. 
‘Lijkt mij ook het verstandigst, 
Sherm,’ zei Dennis. Hij keek me 
aan met een blik van 
mannen-onder-elkaar. 
‘Voor zover ik begrepen heb,’ zei 
ik, ‘wil jij iets hebben wat van 
mij is. Ik wil natuurlijk houden 
wat van mij is. Dat is dus het 
probleem.’ 
‘Probleem?’ zei hij. ‘Ik zie niet in 
wat het probleem is.’ 
‘Ik ook niet,’ zei Sherry. ‘Wij gaan 
scheiden, Sherm, en wij gaan 
trouwen, Dennis. Dat is alles.’ 
‘Wat mij betreft ook,’ zei Dennis. 
‘Wat mij betreft niet,’ zei ik. ‘Niet 
helemaal tenminste. Dat ik het 
beschaafd opvat wil niet zeggen 
dat ik het maar zonder slag of 
stoot opgeef. Ik eis een eerlijke 
kans, maar tegelijkertijd wil ik 
de zaken zo beschaafd mogelijk 
regelen en dus heb ik iets 
bedacht waardoor we deze 
kwestie heel vriendschappelijk 
kunnen afhandelen. Willen 
jullie het horen?’ 
‘Nee,’ zei Dennis. ‘Ik denk niet 
dat ik het wil horen.’ 
‘O, doe nou niet zo flauw, 
Dennis,’ zei Sherry. ‘Luisteren 
kan toch geen kwaad?’ 
‘Dat is waar,’ zei Dennis. ‘Okay, 
vooruit dan maar.’ 
‘Prima,’ zei ik. ‘Houden jullie 
maar rustig elkaars hand vast, 
ik ben zó terug.’ 

Ik liep naar de eetkamer, pakte 
drie kleine flesjes, gevuld met 
port, van de tafel en ging weer 
naar ze terug. De flesjes zette ik 
op de lage tafel die voor de sofa 
stond. 
‘Wat heb je dáár nou?’ vroeg 
Sherry. 
‘Flesjes met port,’ zei ik. ‘Die heb 
ik vandaag zelf gevuld.’ 
‘Wat wil je daar in godsnaam 
mee doen?’ 
‘Nou, ze horen bij mijn plan om 
deze zaak vriendschappelijk te 
regelen. In twee van deze flesjes 
zit namelijk gewoon port, zoals 
ik al zei, maar in het derde flesje 
zit daarnaast ook een portie gif, 
genoeg om te maken dat je er in 

één seconde geweest bent. Mijn 
plan is nu dat één van ons dát 
flesje leegdrinkt en er geweest 
is, waardoor hij of zij ophoudt 
een derde wiel aan de wagen te 
zijn.’ Je humor was altijd al bizar

Je humor was 
altijd al bizar

‘Sherm,’ zei Sherry, ‘je gevoel 
voor humor is altijd al bizar 
geweest, maar dit. . .’ 
‘Het is gewoon alles of niets. 
Heel eerlijk,’ zei ik. ‘En het is heel 
beschaafd. 
‘Daar zit wel wat in,’ zei Sherry. 
‘Het is inderdaad heel 
beschaafd.’ 
Ze keek naar de flesjes. Het was 
duidelijk dat het idee dat twee 
aardige mannen hun leven 
zouden willen riskeren om haar 
te mogen bezitten haar bijzon-
der intrigeerde. 
‘Maar er zijn drie flesjes,’ zei 
Dennis. ‘Waarom moet Sherry 
ook meedoen?’ 
‘Kijk,’ zei ik, ‘als ik de vergiftigde 
port krijg, krijg jij Sherry. Als jij 
hem hebt, krijg ik Sherry. Als zij 
hem treft krijgen wij haar geen 
van beiden. Dat leek mij de 
meest grondige en eerlijke 
oplossing. Dat wil zeggen, als 
Sherry het ermee eens is.’ 
‘Ja hoor,’ zei Sherry. ‘Ik vind het 
niet meer dan eerlijk dat ik ook 
meedoe.’ 
‘Ik verbied het je,’ zei Dennis. 
‘Kom nou, schat,’ zei Sherry. 
‘Alsof ik me door wie dan ook 
iets zou laten verbieden!’ 
‘Zo is dat, Dennis,’ zei ik. ‘Het 
enige dat je kunt doen is zelf 
weigeren om eraan mee te 
doen.’ 
Sherry keek Dennis keurend 
aan. 
‘Tja,’ zei ze, ‘als je niet eens zo’n 
risico voor me wilt nemen ... ‘ 
‘Daar gaat het niet om,’ zei 
Dennis. ‘Maar denk nou eens 
aan de complicaties. Als één van 
ons sterft krijgen de andere 

twee meteen de politie op hun 
dak!’ 
‘Dat had ik ook al bedacht,’ zei 
ik. ‘Vandaar mijn plan. We 
drinken de port niet hier op, 
maar op drie verschillende 
plaatsen. De twee overlevenden 
ontmoeten elkaar dan morgen-
middag, zeg maar om drie uur, 
in het café Picardy. Dat voor-
komt problemen met de politie 
en bovendien geeft het de hele 
zaak iets romantisch. 
‘Wie zullen het overleven? Wie 
zullen elkaar morgen 
ontmoeten?’ 
Dennis keek me verbitterd aan. 
‘Niet jij en ik, hoop ik,’ zei hij. 
‘Betekent dat dat je meedoet?’ 
‘Ik zal wel moeten. Sherry 
schijnt het nogal een opwin-
dend idee te vinden.’ 
‘Inderdaad,’ zei Sherry. ‘Ik vind 
het een geniaal plan. Sherm, ik 
moet zeggen dat je af en toe bril-
jante ideeën hebt. Maar één ding 
vind ik jammer.’ 
‘Wat dan?’ 
‘Dat je geen sherry hebt 
genomen in plaats van port.’ 
‘Ach ja, sherry voor Sherry. Dom 
van me. Maar het is nu te laat om 
dat nog te veranderen. ‘ 
‘Ja. We zullen het met de port 
moeten doen.’ 
‘Wacht even,’ zei Dennis. ‘Weet jij 
in welk flesje het gif zit?’ 
‘Nee,’ zei ik. ‘De flesjes zijn volko-
men identiek, zoals je ziet. 
Bovendien mogen Sherry en jij 
het eerst kiezen. Eerlijk genoeg?’ 
‘Heel eerlijk,’ zei Sherry, ‘en ik 
vind het trouwens helemaal niet 
aardig van je, Dennis, om te sug-
gereren dat Sherm zou weten in 
welk flesje het gif zit. Zo, en laten 
we nou nog een martini drinken 
om op ons plan te klinken!’ Dat 
deden we en daarna ging ik naar 
een hotel in de binnenstad en 
nam daar een kamer voor één 
nacht. Ik nam een bad, trok mijn 
mooiste pyjama aan, dronk mijn 
flesje port leeg en ging op bed 
liggen. 

Ik zat aan de bar en dronk een 
nectar-cocktail toen Sherry 

binnenkwam. Het was overigens 
niet het café Picardy, maar even-
goed een gezellige bar met een 
klein podium waarop een beeld-
schoon meisje op een harp zat te 
spelen. Sherry keek heel ver-
baasd toen ze mij zag; het was 
niet direct te zien of het haar 
verheugde of teleurstelde. Ze 
ging op de kruk naast de mijne 
zitten.

 Beeldschoon 
meisje met harp

‘Wat doe jij hier in godsnaam?’ 
zei ze. 
‘Hallo Sherry,’ zei ik. ‘Vreemd dat 
je dat woord gebruikt.’ 
‘Welk woord?’ 
‘In godsnaam.’ 
‘O.’ Ze keek me aan en zei op 
boze toon: ‘Draai er maar niet 
omheen, Sherm, ik snap heus 
wel wat je hebt gedaan. Je hebt 
in twee flesjes vergif gedaan en 
het zó gedraaid dat wij die 
kregen. Gewoon een smerige 
truc om mij bij Dennis vandaan 
te krijgen. Bah!’ 
‘Sherry,’ zei ik, ‘je hebt gelijk als 
je zegt dat ik de boel belazerd 
heb, maar anders dan jij denkt. 
We hadden alle drie dezelfde 
kansen.’ 
‘Hoe bedoel je?’ 
‘Ik bedoel dat ik in alle drie de 
flesjes vergif had gedaan.’ 
‘O ja? Waar is Dennis dan?’ 
‘Dat zou ik jou ook kunnen 
vragen,’ zei ik. 
‘Ik heb hem nog niet gezien.’ 
‘Ik ook niet. En ik denk ook niet 
dat we hem nog zullen zien.’ 
‘Wat bedoel je? Dat hij zijn flesje 
port helemaal niet opgedron-
ken heeft?’ 
‘Precies.’ 
Ze bleef me maar aankijken, 
maar de blik in haar ogen veran-
derde langzaam en ik had al visi-
oenen van hartstochtelijke 
omhelzingen en zoete, liefko-
zende woorden. 

Overspel met twee overlevenden 

Als ze mij pakken, wil ik Perry Mason als advocaat
Het misdaadspel Cluedo is, denk ik, niet het populairste 
gezelschapsspel in de bajes. Zelfs thuis vind ik dit een 
truttig treurspel. En als onze Nationale Recherche de mis-
daden in dit land echt zou moeten oplossen met een gele 
moordenvelop, een stapel zwarte en rode ‘bonus’-kaarten 
en vooral twee dobbelstenen dan stond de bajes nu stijf 
leeg. 

Datzelfde gevoel – maar dan omgekeerd – bekruipt me 
als ik de advertenties bekijk in de Bonjo vandaag. Waarom 
staat Perry Mason daar nergens onderaan een pagina? 
(Liefst onder deze). Dat is toch de enige advocaat die al 
bijna een eeuw iedereen vrij krijgt? 

Honderden jaren waren misdaadverhalen een soort 
Cluedo-puzzels, bedacht om opgelost te worden, desnoods 
tijdens het zondagmiddagdutje van de lezer, maar altijd 

aan het handje gehouden door – vooral Engelse - schrijvers 
als Edgar Allan Poe, Arthur Canon Doyle (van rare snuiter 
Sherlock Holmes) en de kordate dames van Agatha Christie 
(ook allemaal oud en wit). 

Maar toen – net als het Fastfood, de Filmindustrie, de 
Wereldeconomie en de Jazz, nam Amerika ook de 
Misdaadliteratuur over. Misdaden oplossen werd niet 
langer gedaan door bijklussende priesters en oma’s in hun 
vrije tijd, maar door slecht betaalde whiskydrinkende pri-
védetectives, die zich als ik-verteller tot de lezer richten en 
zo de eigen ervaringen en gevoelens delen. Hij (altijd een 
witte man in midlifecrisis) is cynisch geworden omdat het 
leven een harde leerschool voor hem was, en hij beseft dat 
de politie en het gerecht die de misdaad moeten bestrij-
den even corrupt zijn als de misdadigers zelf. 

Dit genre heet de ‘hardboiled-stijl’, en werd beroemd 
door schrijvers als Dashiell Hammett, zelf een voormalig 
Pinkerton-detective, en Raymond Chandler, die een 
spuughekel had aan de traditionele, Engelse detectivero-
man waarin alles draait om de ontknoping, het oplossen 
van de puzzel. 

Vanaf nu is het belangrijker dat het een meeslepend 
verhaal is, waarin de ‘enscenering’ (de beelden) belangrij-
ker is dan de ‘plot’ van het verhaal. De verhalen (en de ver-
filmingen) worden bevolkt door stoere mannen met gleuf-
hoeden en mooie vrouwen gehuld in parels en parfum. De 
politie verdwijnt uit beeld, steeds vaker zijn ook de detec-
tives niet meer echt nodig en uiteindelijk mag zelfs de 
misdaad ontbreken, zoals in dit misdaadverhaal uit 1957 
van Fletcher Flora, die er meer dan 150 heeft geschreven. 
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De allermooiste boeken uit de Nederlandse literatuur als ‘Graphic Novel’  
(nou ja gewoon als stripverhaal!)

speciaal voor jou, vooral als je niet van lezen houdt!

Het verhaal van Anne Frank, het meisje dat met 
haar familie moest onderduiken in  
het Achterhuis in Amsterdam en toch werd gede-
porteerd, en vervolgens de Duitse vernietigings-
kampen niet overleefde, dat verhaal kent vrijwel 
iedereen, al is het maar van horen zeggen. Het 
verhaal in het kort: Annelies Marie (Anne) Frank 
(geboren op 12 juni 1929 in Frankfurt am Main, en 
overleden in Bergen-Belsen, waarschijnlijk in 
februari 1945) was een uit Duitsland afkomstig 
Joods meisje dat bekend is geworden door het 
dagboek dat ze schreef tijdens de Tweede 
Wereldoorlog, toen ze ondergedoken zat in 
Amsterdam. Zij stierf aan uitputting en/of vlekty-
fus in het concentratiekamp Bergen-Belsen. 
Haar dagboek is na de oorlog gepubliceerd en is 
een van de meest gelezen boeken ter wereld. Anne 
Frank is opgenomen in de Canon van Nederland 
als een van de vijftig thema’s van de Nederlandse 
geschiedenis. En miljoenen bezoekers uit de hele 
wereld bezoeken daarom het Achterhuis in 
Amsterdam. Deze  – prachtig getekende – uitgave 
als beeldverhaal is helemaal gebaseerd op de oor-
spronkelijke tekst uit dat indrukwekkende en 
hartverscheurende dagboek. 

‘Het achterhuis’, het dagboek van Anne Frank als 
beeldverhaal door Ari Folman en David Polonsky 
(Uitgeverij Prometheus)

De Aanslag vertelt het spannende en tragische 
verhaal van Anton Steenwijk, die in de Tweede 
Wereldoorlog op jonge leeftijd bij een wraakne-
ming van de Duitse bezetters zijn vader, moeder 
en broer verliest. In zijn volwassen leven probeert 
Steenwijk via ontmoetingen met betrokkenen de 
ware toedracht van deze noodlottige gebeurtenis 
te achterhalen.
In 1982 verscheen ‘De Aanslag’ van Harry Mulisch 
als roman, waarvan alleen al in Nederland en 
Vlaanderen bijna een miljoen exemplaren zijn ver-
kocht. Ook internationaal oogstte het boek veel lof 
en het werd in veel landen een verkoopsucces. In 
1986 werd de roman door Fons Rademakers ver-
filmd en voor het eerst in de geschiedenis won een 
Nederlandse film in Hollywood een Oscar in de 
categorie beste buitenlandse film.
Ook in de graphic novel versie weet tekenaar Milan 
Hulsing dit gegeven zowel als ontroerend verhaal 
en tegelijk als rasechte thriller vorm te geven. Een 
aanrader voor iedere liefhebber van het beeldver-
haal en een prachtige kennismaking met de 
moderne literatuur voor nieuwe lezers die eigen-
lijk niet van lezen houden.

‘De aanslag’ door Harry Mulisch  
als beeldverhaal – in 3 delen - getekend door Milan 
Hulsing (uitgeverij Oog&Blik/ 
De Bezige Bij)

‘Kort Amerikaans’ speelt zich af in de laatste twee 
jaar van de Tweede Wereldoorlog. Een achttienja-
rige jongen is ondergedoken in Leiden en volgt 
daar lessen aan een schilderacademie. De jongen 
vecht tegen zijn angsten en zijn erotische obses-
sies. Hij heeft een vriendin die nog niet met hem 
naar bed wil, het tóch doet maar het opbiecht bij 
een dominee die haar ouders inlicht zodat ze niet 
meer met hem mag omgaan. Een joods meisje dat 
net als hij is ondergedoken is minder terughou-
dend. Dan komt er een derde vrouw in het spel : 
een gipsen tors van de godin Venus, die de schil-
ders als model gebruiken ...
Over deze (eerste) roman van Jan Wolkers werd 
schande gesproken vanwege de grote openheid 
over seksualiteit. Er stonden te veel ‘vieze 
woorden’ in dit boek. Wolkers stelde daar tegen-
over dat de dingen die hij beschreef nu eenmaal 
voorkomen in de maatschappij en het leven. Ook 
wees hij erop dat over al deze zaken in ‘grote 
boeken’, zoals de Bijbel, ook op niet mis te verstane 
wijze wordt verhaald. 

‘Kort Amerikaans’ door Jan Wolkers 
als beeldverhaal – in 3 delen – getekend door Dick 
Matena (Uitgeverij De Bezige Bij)

Nederland is de hel op aarde. Dat blijkt uit ‘De 
Avonden’, een roman waarin niets gebeurt. De pas 
23-jarige Gerard Reve beschrijft in deze debuutro-
man de laatste tien dagen van het jaar 1946 (het 
eerste jaar na de oorlog) zoals kantoorklerk Frits 
van Egters die beleeft. Frits woont in bij zijn 
ouders, op de eerste verdieping aan de 
Schilderskade 66 in Amsterdam. Die eerste verdie-
ping voert je als lezer meteen binnen in de 
Nederlandse woningnood van die naoorlogse 
dagen en krap bemeten flatjes. Het gehorige 
appartement van de familie Van Egters bestaat uit 
een halletje, een wc, een huiskamer, een zijkamer, 
een keuken, de ouderlijke slaapkamer, die met 
schuifdeuren van de huiskamer wordt afgeschei-
den, en de slaapkamer van Frits, waarin hij bij het 
inslapen akelig droomt en elke ochtend ontwaakt 
uit een nachtmerrie. 
‘De avonden’ werd verguisd door de literaire 
recensenten maar al snel groeide Reves roman uit 
tot de bijbel van een nieuwe generatie. Het boek 
beleefde meer dan vijftig drukken en wordt nog 
steeds beschouwd als een van de belangrijkste 
romans van na 1945.

‘De avonden’ door Gerard Reve 
als beeldverhaal – in 3 delen - getekend door Dick 
Matena (uitgeverij De Bezige Bij)

Ooit, nog maar kort geleden, was je 
heel dom als je lezen niet leuk vond. 
En als je – als kleuter – op je derde nog 
steeds niet kon praten, was je oliedom.  
Maar toen bleek dat Albert Einstein, 
toch zo’n beetje al een hele eeuw de 
slimste mens op aarde, pas op z’n vijfde 
begon met praten, gingen al die bijna-
slimmeriken achter hun oren krabben. 
En Elon Musk, ja die bijna rijkste man 

op aarde, van de Tesla en die raketten, 
dus blijkbaar ook niet de aller domste, 
houdt niet van lezen. 

Er blijken (gelukkig!) geen échte 
regels voor intelligentie. En steeds 
vaker zijn de allermooiste boeken uit 
de Nederlandse literatuur gewoon 
toegankelijk voor mensen die een 
spuughekel hebben aan lezen.

Omdat jij nu toevallig toch wat tijd 
hebt, en toegang tot de bajesbieb of 
misschien een lief thuisfront, stel 
ik jou hieronder voor aan vier van 
de allerbelangrijkste boeken uit de 
Nederlandse literatuur in de hele 
afgelopen eeuw. Nu alle vier te lezen 
als stripverhaal! Ook als je geen 
bloedhekel aan lezen hebt.
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SPEELRONDE 8
vrijdag 6 oktober
20:00 Volendam Utrecht
zaterdag 7 oktober
16:30 Heerenveen NEC
18:45 Almere RKC
20:00 Go Ahead Heracles
21:00 Vitesse Excelsior
zondag 8 oktober
12:15 PEC Feyenoord
14:30 Ajax AZ
14:30 Fortuna Twente
16:45 Sparta PSV

SPEELRONDE 9
zaterdag 21 oktober
16:30 Feyenoord Vitesse
18:45 RKC Volendam
18:45 PSV Fortuna
21:00 AZ Heerenveen
21:00 NEC Almere
zondag 22 oktober
12:15 Utrecht Ajax
14:30 Excelsior PEC
14:30 Heracles Twente
16:45 Go Ahead Sparta

SPEELRONDE 10
vrijdag 27 oktober
20:00 Vitesse PEC
zaterdag 28 oktober 
18:45 Heerenveen Heracles
20:00 Almere Go Ahead
20:00 Sparta RKC
21:00 Fortuna Utrecht
zondag 29 oktober
12:15 Twente Feyenoord
14:30 PSV Ajax
14:30 Volendam Excelsior
16:45 AZ NEC

SPEELRONDE 11
zaterdag 4 november
16:30 Ajax Heerenveen
18:45 RKC Feyenoord
18:45 Excelsior AZ
21:00 Heracles PSV
21:00 Go Ahead Vitesse

zondag 5 november
12:15 Utrecht Twente
14:30 NEC Volendam
14:30 PEC Fortuna
16:45 Sparta Almere

SPEELRONDE 12
vrijdag 10 november
20:00 Fortuna Heracles
zaterdag 11 november
16:30 PSV PEC
18:45 RKC Go Ahead
21:00 Vitesse Heerenveen
zondag 12 november
12:15 Volendam Sparta
14:30 Almere Ajax
14:30 Twente NEC
16:45 Feyenoord AZ
20:00 Utrecht Excelsior
  

SPEELRONDE 13
zaterdag 25 november
16:30 Excelsior Feyenoord
18:45 Heerenveen Fortuna
18:45 Twente PSV
21:00 PEC RKC
21:00 Ajax Vitesse
zondag 26 november
12:15 Almere Heracles
14:30 AZ Volendam
14:30 NEC Go Ahead
16:45 Sparta Utrecht

SPEELRONDE 14
vrijdag 1 december
20:00 Heerenveen Almere
zaterdag 2 december 
18:45 Volendam PEC
20:00 Fortuna Vitesse
20:00 RKC Excelsior
21:00 Heracles Sparta
zondag 3 december
12:15 Feyenoord PSV
14:30 NEC Ajax
14:30 Go Ahead Twente
16:45 Utrecht AZ

SPEELRONDE 15
donderdag 7 december
20:00 Feyenoord Volendam
vrijdag 8 december
20:00 Twente Excelsior
zaterdag 9 december
18:45 PSV Heerenveen
20:00 PEC NEC
21:00 AZ Almere
zondag 10 december
12:15 Go Ahead Utrecht
14:30 Ajax Sparta
14:30 Fortuna RKC
16:45 Vitesse Heracles

SPEELRONDE 16
vrijdag 15 december
20:00 NEC Fortuna
zaterdag 16 december
16:30 Utrecht RKC
18:45 Excelsior Go Ahead
21:00 Heerenveen Volendam
zondag 17 december
12:15 Almere Vitesse
14:30 Heracles Feyenoord
14:30 Sparta Twente
16:45 Ajax PEC
20:00 AZ PSV

Voetbal - eredivisie

22 okt Verenigde Staten 21.00 uur

29 okt Mexico 21.00 uur

5 nov Brazilië 18.00 uur

19 nov Las Vegas 7.00 uur 

26 nov Abu Dhabi 14.00 uur

Grand Prix
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Pasta à la Nieuwersluis
Annemieke van Voornveld

Onlangs zijn mijn collega’s en ik met een enthou-
siaste groep dames aan de slag gegaan in een 
aantal PI’s, waaronder Nieuwersluis. In deze PI 
levert onze partner Compass/Eurest sinds de 
invoering van het nieuwe contract jullie voeding. 
Een belangrijk onderdeel van het nieuwe contract 
is maatschappelijke impact en die vullen wij 

namens Compass graag in. Wij bieden als start een Basics pro-
gramma aan, waarin deelnemers alle basis vakvaardigheden voor in 
de Horeca en Catering leren. Leuk om te zien met hoeveel enthousi-
asme iedereen deelneemt aan onze lessen en hoe gezellig deze zijn. 
Na het volgen van deze lessen ontvang je daar ook een certificaat 
voor. Daar maken we een feestelijk moment van met elkaar, natuur-
lijk met zelfgemaakte hapjes! 

Een van de recepten in onze lessen is het maken van pasta(saus). 
En dan heb ik het niet  over een pakje pasta uit de winkel, maar zelf-
gemaakte natuurlijk. 

OPZOEK NAAR EEN BAAN?

Mocht je voor na je detentie op 
zoek zijn naar een baan, dan 
ben je ook van harte welkom 

om contact met ons op te 
nemen. Wij zoeken dan met 

en voor jou naar een passende 
baan. Heb je ons programma 
niet gevolgd? Dan heb je iets 
gemist  maar ook dan ben 

je van harte welkom als je een 
baan zoekt! 

BASISDEEG
Voor een hoeveelheid pasta voor 4 
personen als hoofdgerecht heb je 
nodig:

- 300 g bloem

- 3 grote eieren (60 g)

- 30 ml olijfolie (naar keuze)

- zout
Voor de bloem kun je gebruik 
maken van gewone bloem, 
waarmee je het deeg licht, goed 
van structuur en makkelijk han-
teerbaar maakt. Sommige pasta-
makers geven de voorkeur aan 
het gebruik van een deel bloem 
en een deel farina de semola di 
grano duro, maar dit maakt het 
deeg wel moeilijker om mee te 
werken, je moet daarom nooit 
meer dan de helft van de bloem 
door grano duro vervangen.

BEREIDINGSWIJZE
* Leg de bloem in een bergje 

op het werkblad of doe 
deze in een grote kom; 
maak een kuiltje in het 
midden.

* Breek de eieren in het 
kuiltje, voeg de olie en een 
flinke snuf zout toe. 
Vermeng met een vork de 
eieren en de olie en een 
beetje van de bloem.

* Meng geleidelijk de bloem 
door het eimengsel en werk 
hierbij vanuit het midden. 
Dan voorkom je dat het ei 
wegloopt.

* Kneed het deeg op een met 
bloem bestoven oppervlak. 
Keer het deeg regelmatig 
om. Het deeg moet zacht en 
soepel zijn, maar tegelijker-
tijd droog aanvoelen. Als 

het plakt, kan je nog wat 
extra bloem toevoegen.

* Om een glad en elastisch 
deeg te krijgen met een 
licht glanzende buiten-
kant, moet je ongeveer 6 
min. kneden. Blijf niet te 
lang doorgaan met 
kneden, anders blijft het 
deeg aan je handen 
plakken. 

* Leg het deeg onder een 
theedoek of een omge-
keerde schaal. Laat het 
deeg 30 min. rusten. 

UITROLLEN EN SNIJDEN MET 
DE HAND
* Bestuif een werkvlak met 

bloem. Rol een portie 
deeg uit en vanuit het 
midden naar buiten.

* Gebruik net genoeg 
bloem om plakken te 
voorkomen. Rol het deeg 
tot een cirkel, vouw het 
deeg op en rol het 
opnieuw uit. Herhaal 
dit proces zo’n 7 of 8 
keer; rol het steeds uit 
tot een gladde, ronde 
lap van 5mm dik.

* Rol het deeg uit tot 
een lap van 2,5 mm 
dik 

* Leg de lap deeg op 
een schone theedoek. 

* Als je gevulde pasta 
maakt, leg dan een 
doek over het deeg. 
Als dat niet het geval 
is, laat je het deeg onafge-
dekt liggen, zodat het deeg 
iets kan drogen.

* Snijd voor lasagnevellen het 
deeg in de gewenste grootte. 
Voor lange, platte pastasoor-
ten rol je het deeg op en 
snijd je het in gelijke 
slierten. 

* De slierten zijn circa 8 mm 
breed voor tagliatelle, 5 mm 
voor fettucine en 3 cm 
voor pappardelle. Laat de 
pasta in een enkele laag 
maximaal 10 min. drogen op 
een theedoek. Pasta moet 
langzaam drogen.

TIPS BIJ HET PASTA KOKEN 
Er zijn een aantal ‘geheimpjes’ die 
ervoor zorgen dat je pasta nog lek-
kerder wordt:

* Zorg ervoor dat je een grote 
pan gebruikt met ruim vol-
doende water; de Italianen 
houden 1 liter water aan per 
100 gram pasta. Je voegt de 
pasta en een scheutje zout 
pas toe als het water goed 
kookt.

* Olijfolie wordt slechts aan 
het water toegevoegd als de 
pastavellen groter zijn dan 
het formaat van een lasagne-
vel of bij verse pasta waarbij 
deze anders aan elkaar zou 
kunnen plakken.

* Voeg lange pasta in één keer 
toe, de kleinere varianten in 
meerdere keren (zodat deze 
niet gaat plakken.

* Roer de pasta door het water 
met een houten pollepel.

* Doe nadat je de pasta in het 
water gedaan hebt direct de 
deksel voor 2/3 deel op de 
pan om het water zo snel 
mogelijk weer aan de kook 

te brengen. 

* De Italianen zijn heel precies 
met het koken van de pasta. 
Als de pasta ‘al dente’ is 
gekookt, is hij beetgaar, en 
zo hoort pasta te zijn. Maar 
iedereen heeft zijn eigen 
voorkeur… Meestal is dat 
voor droge pasta zo onge-
veer 10 tot 15 minuten. Verse 
pasta kook je maar een 
enkele minuut. 

* Het is belangrijk om de 
pasta na het afgieten direct 
in een voorverwarmde 
schaal, een pan met saus of 
de pan waarin de pasta is 
gekookt te doen

* Spoel in geen geval de pasta 
af met koud water tenzij je 
de pasta wilt gebruiken in 
een koude salade. 

JE HEBT DE PASTA, EN DAN?
We maken in onze lessen bij de 
pasta ook een pure, verse tomaten-
saus en een pesto.

Zo kan je zelf kiezen waarmee je 
het gerecht op smaak brengt. Je 
kunt gehakt toevoegen aan de 
tomatensaus en kip aan de pesto, 
maar beide gerechten kunnen ook 
prima vegetarisch gegeten 
worden.

Waarom we zo graag met pasta 
koken is ook omdat we bij The 
Colour Kitchen voedselverspilling 
tegen willen gaan. Met een restje 
pasta kun je nog zoveel doen! 
Maak er bijvoorbeeld een lekkere 
pasta-tonijnsalade van met een 
blikje tonijn, uien, eieren en evt. 
olijven.

Benieuwd naar de andere recep-
ten? Dan hopen we je snel te zien 
bij ons Basics programma in de PI. 
EET SMAKELIJK! 

Het recept Hier zie je het resultaat van de dames in Nieuwersluis!
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Bij Bonjo aangesloten organisaties
Agape4You
Akadis Careers BV
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Alea Care
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Belangenvereniging Druggebruikers MDHG
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Zorgconcept
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2070 L
Ik ben 22 jaar oud en ben bijna klaar met 
mijn straf. Op dit moment zit ik in het 
laatste gedeelte in PI Vught. Voor na mijn 
detentie heb ik een huis gevonden en ik 
ben dan ook op zoek naar vrienden die 
mij willen helpen deze periode door te 
komen en mij willen helpen in het 
nieuwe huis en de nieuwe start van mijn 
leven. Lijkt het je leuk om ervaringen uit 
te wisselen of verdien je graag iets bij? 
Schrijf mij dan alsjeblieft een brief. Groet 
L

2071 Jhon
Hallo, ik ben Jhon, 37 jaar, Antilliaans/
Portugees. Kan goed koken. Hou van 
sporten. Niet roker. Hou van gezonde life-
style. Hobby’s: auto + motor rijden. Ik ben 
op zoek naar een leuke dame voor een 
relatie. Liefst tussen 25 t/m 40 jaar. Ik ben 
over 10 maanden buiten. Misschien 
spreekt dit jou aan en wie weet tot snel.

2072 Joost
Hoi leuke vrouwen, Mijn naam is Joost en 
wie van jullie wil alvast leuk, spontaan 
brievencontact met mij leggen? Ikzelf 
ben 41 maar 31 zou je me ook geven! Ik 
ben serieus op zoek naar een leuke lieve 
vrouw om contact mee op te bouwen evt 
ook voor na onze detentie! Ben een echte 
open en verzorgde jongen, lief en sociaal, 
met wie nog alles mogelijk is. Ik heb geen 
kids, zit ook nergens aan vast. Ook als je 
zelfwel kids hebt, is dat voor mij geen 
bezwaar. Ben een gezellige Brabantse jon-
geman met nog een jong uiterlijk. Ben 
1,76 en 62 kilo en blauwe ogen en donker-
blond kort haar. En ik zit nog vol goede 
kanten en positieve energie. Onder 
andere dankzij een hard verleden ben ik 
gelukkig echt mezelf gebleven. Ben echt 
een lieve jongen met natuurlijk ook een 
stoere kant die ik wel beu ben. Wil rust en 
liefde en geborgenheid. Ale vrouwen 
mogen schrijven dus denk niet van ik ben 
te jong of oud. Leeftijd is een getal, het 
innerlijk is meer van belang. En je mag 
me alles vragen en je krijgt ook ant-
woord! Ik zal ook foto’s meesturen en als 
het moet een postzegel dus twijfel niet en 
stuur mij een reactie. Mvg, liefs, Joost
Hey, ik ben Anissa 19 jaar oud kom uit 
Den Haag, ben Marokkaans (berbers). 
Lijkt me wel grappig om te schrijven. Ik 
ben 1,65 m - Donkerblond haar - Bruine 
ogen - Leuke, sociale, gezellige, vrolijke 

dame met een klein beetje pit - Verzorgde 
dame - Rustig, respectvol - Mooi in vorm. 
Ik hou van uit eten, shoppen, boeken 
lezen met inhoud waar je ook echt iets 
aan hebt, reizen, Franse en Engelse 
muziek, kleding ontwerpen, sporten is 
ook wat ik het liefst doe. Dus ja dat was 
het een beetje. sooo...?! Hou je rustig en ‘t 
komt goed. (btw - geen 25+), xxx, Anissa

2074 Julian
Hallo leuke dames en jongens, mijn 
naam is Julian - 25 jaar oud. Ik ben op 
zoek naar een leuke penvriendin of 
-vriend om leuke gesprekken mee te 
voeren. Ik moet nog een klein jaartje en 
dan ben ik eindelijk vrij. Wie weet waar 
ons gesprek toe zal leiden en wat het 
mogelijk brengt. Ik sta open voor veel. Ik 
zit op een AIT en zit daardoor veel op cel, 
een leuk contact zou daarom heel fijn 
zijn. Ben jij die ene persoon die open staat 
voor leuke gesprekken of meer, schrijf 
mij dan snel. Wie weet bezoek ik je 
volgend jaar wel in de gevangenis i.p.v. 
met elkaar schrijven. Wie weet tot snel, 
hou je haaks. XXX, Julian

2075 Michal
Hallo ik ben Michal, een leuke Poolse 
man van 35 jaar, 175 cm lang, 83 kg, 
blauwe ogen. Ik zit op dit moment vast in 
de PI maar kom over 5 maanden op vrije 
voeten. Via deze weg hoop ik in contact te 
komen met een leuke vrouw voor een 
mooie vriendschap en op lange termijn 
een relatie. Ik ben sportief, hou van 
fitness, voetbal en luister graag naar 
muziek. Vind het leuk om soms samen 
naar een goeie film te gaan of thuis op de 
bank gezellig samen een goed gesprek te 
hebben onder genot van een wijntje bij 
kaarslicht. Ik vind het ook leuk om lekker 
buiten in de natuur een wandeling te 
maken. Ben jij die leuke spontane dame 
die zich hier in kan vinden en op zoek is 
naar een leuk en gezellig iemand om 
samen een mooie vriendschap mee op te 
bouwen en misschien een relatie, laat wat 
van je horen. Veel liefs en kusjes, Michal

op zoek naar jou!

ZO WERKT HET CONTACTBUREAU
1. Je stuurt je advertentie naar Bonjo contactbureau, Bos en Lommerplein 270, 1055 
RW Amsterdam. 2. Bonjo stuurt de advertentie naar een beoorde lings  commissie. Deze 
moet goedkeuring geven voor plaatsing. 3. Bij goedkeuring plaatst Bonjo je advertentie 
in de Bonjo en/of op de website. 4. Een reactie op een advertentie stuur je naar 
Bonjo contactbureau. Vermeld hierbij wel het advertentienummer anders kunnen 
wij je reactie niet doorsturen. Doe een postzegel op de enveloppe en stuur ’m op.  
5. Als je reageert maar niet wilt dat je adres bekend wordt, vermeld je adres dan niet 
in je brief maar op een bijgevoegd papiertje. Zonder je adres kunnen wij geen reacties 
naar je terug sturen. Een eerlijk verhaal scoort het best. Dus schrijf een brief met daarin 
je interesses, hoe lang je nog moet, wat je graag wilt en wat weer niet. Ieder die de site 
bezoekt weet dat hij/zij met een gedetineerde te maken heeft. Transparanter kan niet!

BONJOCONTACTBUREAU

schrijf m
ij!

ik wil je...

Verras je 
kind met 
een kerst-
cadeautje

0800 331 05 68 
(gratis en niet geblokkeerd).

Voor kinderen in Nederland tot 18 jaar, 
met toestemming van andere ouder. 

Sluitingsdatum: 08-12-2023.

Opleiding volgen tijdens detentie

Met een diploma 
naar buiten 
Tjitske Perdeck

Een opleiding in detentie, waarom zou je eraan beginnen? Naast praktische 
informatie hierover in dit artikel komt ook Toine Bakermans aan het woord. 
Toine heeft meerdere straffen uitgezeten, en besloot tijdens zijn laatste straf een 
opleiding te volgen. Nu is hij docent Beeldende kunst & vormgeving, redactielid, 
ervaringsdeskundige en nog veel meer. 

Er zijn veel goede redenen om tijdens je 
detentie een opleiding te volgen. 
Allereerst vergroot het hebben van een 
diploma je kans op een baan na vrijla-
ting. Daarnaast kan het volgen van 
onderwijs een ander licht werpen op de 
tijd in detentie. ‘De tijd die je zit wordt 
naar iets positiefs omgezet, het geeft 
energie’, aldus Toine Bakermans. Dat hij 
in detentie had gezeten heeft hem zelfs 
geholpen in zijn werk. ‘Instanties en 
opdrachtgevers zagen mijn ervaringen 
uit het verleden juist als meerwaarde.’ 
Het halen van een diploma kan je leven 
drastisch veranderen. Voor Toine bete-
kende dit een omslag van criminele acti-
viteiten en alle pijn die daarbij komt 
kijken, naar een leven als docent en bege-
leider waarin hij zijn ervaringen uit zijn 
verleden voor goede dingen kon 
inzetten. 

Welke opleidingen kun je volgen?
De basiseducatie (alfabetisering, 
Nederlands, Engels, Rekenen en compu-
tervaardigheden) is in elke gevangenis 
gelijk. Het aanbod van vakopleidingen 

verschilt wel per gevangenis omdat die 
soms verbonden zijn met de arbeid op 
locatie. Zo is een lasopleiding alleen 
mogelijk in een inrichting waar een 
metaalafdeling zit. In alle inrichtingen 
kunnen interne en externe opleidingen 
worden gevolgd van basisonderwijs tot 
en met universitaire opleidingen. Welke 
opleidingen dat zijn en via welk oplei-
dingsinstituut verschilt per inrichting. 
Meestal zijn de lessen en examens online, 
maar soms ook op locatie. 

Kan elke gedetineerde een oplei-
ding volgen?
In principe kan elke gedetineerde onder-
wijs volgen in de inrichting als dat bij-
draagt aan een succesvolle re-integratie. 
Daarbij wordt rekening gehouden met 
verschillende factoren. Zo wordt bijvoor-
beeld gekeken naar het gedrag in de 
inrichting om te beslissen of en hoe je 
deel kunt nemen aan een vervolgoplei-
ding. Ook de lengte van je straf kan van 
invloed zijn, zo zal bij een straf van een 
paar weken misschien niet veel nut 
worden gezien in het volgen van een 

opleiding. 

Wie betaalt de oplei-
ding?
Wie opdraait voor de 
kosten van opleidingen in 
detentie verschilt per soort 
onderwijs. Een deel van het 
onderwijs wordt door de 
gevangenis betaald, maar 
voor bijvoorbeeld afstands-
onderwijs moet je soms 
zelf betalen. Veel oplei-
dingsinstituten hebben 
speciale kortingen en rege-
lingen voor mensen met 
een minimuminkomen. 
Als je zelf de kosten voor 
een opleiding niet kunt 
betalen en dat ook niet op 
een andere manier kan 
worden geregeld, kun je als 
gedetineerde een verzoek 
om tegemoetkoming in de 
kosten indienen bij de 
directeur van de instelling. 

Waar kan ik terecht met 
vragen? 
Bij je casemanager kun je 
terecht met vragen over het 
volgen van een opleiding 
en de manier om je aan te 
melden. Ook kun je de 
medewerkers van het re-
integratiecentrum (RIC) 
om hulp vragen. 
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U kunt ons gratis bereiken op:
0800-9336464 (0800-WEENING)

Wij bezoeken u in elke PI.
Ook pro deo.

Wij hebben specialisten op het gebied van:

•   Diefstal
•   Drugs
•   Fraude
•   Geweld
•   Mensenhandel
•   Moord & doodslag
•   Terrorisme

•   Wapen & munitie
•   Zeden
•   Detentierecht
•   Cassatie
•   Jeugdstrafrecht
•   Ontneming
•   TBS & PIJ strafrechtadvocaten.nl

Maastricht | Utrecht | Roermond
Postbus 3084 | 6208 NB | Maastricht

Een frisse blik op uw strafzaak?
Wat erin zit, halen wij eruit!

L.M. Oldenburg
Strafrechtadvocaat

‘ik vecht voor jou’
Gespecialiseerd in 
• geweldsdelicten/levensdelicten
• zedenzaken, drugs
• jeugdzaken
• TBS zaken

Tel: 06 247 35 843
info@oldenburgadvocaat.nl


